
سه شنبه  19 دی ماه 1402  26 جمادی الثانی 1445  9 ژوئن 2024  شماره 5886  سال بیست و ششم  5000 تومان سخنگوی وزارت امور خارجه:
 تاخیر در پروازهای حج عمره فنی بوده 

و دلیل سیاسی ندارد
سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص تاخیر در پروازهای حج 
عمره گفت: مقامات ذی ربط کشورمان، هم مسوولان وزارت راه و هم 
مسوولان سازمان حج و زیارت اطلاع رسانی مبسوط را انجام دادند. 
صرفا موضوع فنی است و هیچ دلیل سیاسی ندارد. ناصر کنعانی 
صبح روزدوشنبه در نشست خبری هفتگی خود با خبرنگاران با 
یادآوری اینکه  توافق دو طرف بر اساس حج عمره شکل گرفته است 
، افزود:  عربستان خودش را در این خصوص کاملا متعهد می داند و  صفحه 7

سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

بانک ها در پرداخت تسهیلات با مردم همراهی کنند
صفحه 8

صفحه 4

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم خبرداد:

سرمایه گذاری برای 
تولید ۲۶۵ مگاوات 

برق خورشیدی
صفحه 8

مدیرکل امور اقتصادی استان قم خبرداد:

افزایش هشت درصدی 
درآمدهای عمومی

استان قم
صفحه 8

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

اختصاص تسهیلات 
ویژه  به سرمایه گذاران 

پرورش مرغ گوشتی
صفحه 8

معاون سیاسی و امنیتی استاندارقم:

درجنگ اقتصادی با 
اخلال گران معیشت 

مردم مدارا نشود
صفحه 4

ارکان سه گانه برگزاری انتخاباتی موفق
نخبگان سیاسی و اصحاب رسانه نباید بگذارند اهمیت 
شود،  اهمیت  کم  و  تقلیل  عمومی  اذهان  در  انتخابات 
بخصوص انتخابات مجلس شورای اسلامی که در فرایند 
مدیریتی کشور تاثیر بسزایی دارد. در صفحه ۵۲۵ جلد ۱۰ 
صحیفه امام خمینی)ره( در معرفی نماینده تراز جمهوری 
اسلامی آمده است "اشخاصی که معروف است پیششان به 
امانت، به دیانت، به خدمت به مردم، آنها را تعیین)انتخاب( 
کنند."  اگر فقط در حوزه محیط زیست تحقیقی بر روی 
علل تخریب منابع سرزمینی، پروژه های عمرانی و صنعتی 
ناهمگون با توان بوم شناختی و متضاد با مطالعات آمایش سرزمینی، سهم خواهی ها 
و فسادهای متعاقب و... در چند دهه اخیر صورت گیرد، یقینا ردپای اصلی در لابی های 
ناسالم برخی نمایندگان مجلس رویت خواهد شد. مجلس به عنوان مهمترین مرجع نظارت 
و تفحص بر عملکرد دولت می تواند از بسیاری ترک فعل ها و تباهی بیت المال جلوگیری 

کند.
 اینکه آیا عملکرد کلی ادوار گذشته مجلس رضایت بخش بوده است یا نه، نباید دلیلی بر 
تحریم انتخابات و بی تفاوتی حتی عده قلیلی از افراد جامعه شود. ایران با توجه به منابع 
ارزشمند طبیعی و توان نیروی انسانی جوان و متخصص خود می تواند همه تعلل و غفلت 
های گذشته را جبران کند به شرطی که در راس سیاستگذاری های کشور، مجلسی سالم، 
کاردان و متخصص قرار داشته باشد و این منوط به درک صحیح مردم از اوضاع کشور و 
اهمیت هر رای آنها در قرارگیری کشور در ریل صحیح پیشرفت اقتصادی و اجتماعی است.

بی شک رکن اصلی نماینده مجلس داشتن تدین واقعی و نه ظاهر سازی است. مقام معظم 
رهبری در خطبه های نماز جمعه ۲۴بهمن۱۳۸۲ می فرمایند: »بی دینی و بی تقوایی هرجا 
باشد، انسان را آسیب پذیر می کند. اگر در جای حسّاس باشد، آسیب پذیری آن بسیار گران 

تمام خواهد شد«.
نظارت بر عملکرد نمایندگان مجلس پس از انتخاب نیز نباید فراموش شود، نمایندگان 
مجلس پس از حضور در خانه ملت باید نسبت به عملکرد خود پاسخگو باشند و این نظارت 
می تواند توسط احزاب سیاسی مقتدر که خود درگیر لابی های سیاسی نیستند صورت 
گیرد، اصلی ترین مرجع مورد اعتماد مردم جهت انتخاب نماینده، احزاب است زیرا پس از 

انتخاب نیز مردم می توانند آنها را مورد بازخواهی رای خود قرار دهند. 
این ضعف سالهاست در عملکرد متقابل مردم و  احزاب سیاسی کشور مترتب است. 
احزاب، با ایجاد اعتماد و وفاداری و حفظ ارزش های ملی و مذهبی، می توانند حکومت و 

ملت را در رسیدن به آرمان های خود یاری کرده و از انحراف آن جلوگیری کنند.
 برآیند شکل گیری مثلث مردم، نامزدهای انتخاباتی و احزاب سیاسی مطمئنا منجر به 
ورود نمایندگان اصلح به مجلس شورای اسلامی خواهد شد، مسئله مهمی که تمام نخبگان 
سیاسی کشور جهت شکل گیری آن در هر جایگاه، نگرش سیاسی و حزبی که قرار دارند باید 

تلاش مضاعفی تا زمان انتخابات معمول نمایند.
 کارشناس حوزه مدیریت و حکمرانی

عضو هیات رییسه مجلس:

 سامانه نانینو مشکل نان را حل نکرد
عضو هیات رییسه مجلس گفت: قرار بود سامانه نانینو مشکل نان را حل کند اما این سامانه 
به یک مشکل جدی برای مردم تبدیل شده و میان مردم و نانوایان اختلاف انداخته و باعث 

ضرر نانوایان شده است.
روح الله متفکر آزاد در جلسه علنی روزدوشنبه  در تذکری خطاب به وزیر ارتباطات گفت: 
مردم از سرعت و کیفیت و قیمت اینترنت بسیار ناراضی هستند؛ آیا هزینه فیلترشکن کافی 

نبود که هزینه مازاد دیگری نیز بر مردم تحمیل کردید؟
وی در تذکر دیگری گفت: با وجودی که مردم از ابتدای سال هزینه برق مصرفی خود را 
پرداخت کرده اند اما قبوض برق از دی ماه از مبدا فروردین و از مبدا آبان برای صنایع تغییر 
داده شد و در دی ماه قبوض جدید با بدهی سنگین صادر کرده اند؛ آیا این کار انصاف و 

اخلاقی است؟
نماینده تبریز در تذکری به وزیر اقتصاد گفت: قرار بود سامانه نانینو مشکل نان را حل کند 
اما این سامانه به یک مشکل جدی برای مردم تبدیل شده و میان مردم و نانوایان اختلاف 
انداخته و باعث ضرر نانوایان شده است. علاوه بر این هفت دستگاهی که موظف به همکاری 

با نانینو بودند هم همراهی نمی کنند؛ لذا باید تدبیرات لازم صورت گیرد. 
وی یادآور شد: قرار بود ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده به انتهای زنجیره پرداخت شود اما 

اکنون بخشی از این ارزش افزوده در حلقه های مختلف زنجیره گرفته می شود.

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

قیام ۱۹ دی یک نقطه اوج در تاریخ نهضت 
اسلامی بود

حوزه  مدرسین  جامعه 
علمیه قم با صدور بیانیه ای 
قیام  سالروز  مناسبت  به 
قیام  آورده است:  دی   ۱۹
خلق  در  قم  مردم  مؤمنانه 
سال  ۱۹دی  حماسه 
غیرتمندانه  قیام  و   ۱۳۵۶
آنان درحمایت از مرجعیت 
دینی یک نقطه اوج در تاریخ 

نهضت اسلامی بود.
دراین بیانیه که نسخه ای از آن روز دوشنبه دراختیارایمان قرار گرفت،  آمده است:  
این نقطه اوج، راه را برای گام های بعدی انقلاب اسلامی گشود و حماسه چهلم ها، 
نهضت اسلامی را به پیروزی بهمن ۵۷ کشاند. چراغ نوزدهم دی با حضور مردم در 
قیام های بعدی روشن ماند و امروز نیز زنده نگاه داشتن آن خون ها و آن رشادت ها 

یک وظیفه پر اهمیت و ضروری است.
در بخش دیگری از این بیانیه آمده است: زنده نگه داشتن یاد و خاطره یوم الله 
۱۹دی، میراث عزت خواهی و غیرتمندی مردم ایران را پرنشاط و روحیه بخش 
به نسل آینده منتقل خواهد کرد و عزم و اراده نسل امروز و فردای کشور را برای 

ساختن ایران قوی، مستحکم و استوار خواهد گرداند.
بیانیه حاکیست: جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با گرامیداشت یاد و نام شهدای 
قیام خونین ۱۹ دی و امام شهیدان حضرت امام خمینی - قدس سره - بر تبیین 
و تشریح محتوا و مضمون آن قیام تاریخ ساز تأکید می کند و اعلام می دارد، در 
جنگ تبلیغاتی و رسانه ای دشمنان علیه ایران اسلامی، کتمان یا کم رنگ کردن 

حماسه های بزرگ ملت ما یک راهبرد هدفمند از سوی جبهه شیطان است.
در قسمت دیگری ازاین بیانیه آمده است: جریان باطل تلاش دارد اثر بصیرتی 
و هویت ساز ایام الله ها را در ذهن و فکر مردم کم رنگ کند و با دوچندان نمایی 
ضعف ها و تخفیف یا انکار دست آوردها، روایت دروغ خود را حاکم کند. بیان قرآن 
ارٍ شَکُورٍ« ما را به این نکته  امِ اللهِ إِنَّ فی ذلِکَ لیَاتٍ لِکُلِّ صَبَّ یَّ

َ
رْهُمْ بِأ کریم در »وَ ذَکِّ

ارٍ  رهنمون می کند که »دست قدرت خدا« را در »ایام الله « ببینیم و در مقام »صَبَّ
شَکُورٍ« نقطه های عطف تاریخ و روزهای تاریخ ساز را پاس بداریم.

بیانیه حاکیست:  خبرهای خوب ملی و افتتاح مجموعه های در دست ساخت 
و طرح هایی که برای خدمت به این مردم است و جایگاه جهانی ایران را در علم 
و فرهنگ و اقتصاد بالا می برد؛ گامی مؤثر در ارتقای کارآمدی و احیای ایام الله 
است. از مسئولین محترم می خواهیم برای قدردانی و شکر نعمت این ملت فهیم، 
همه توان خود را مصروف خدمت رسانی خداپسندانه کنند و با تدبیر، دقت و 

سرعت، گره های اقتصادی و معیشتی این کشور را بگشایند.
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم دراین بیانیه آورده است:  فرهنگ و هویت دینی 
ما در هجمه بی امان دستگاه های تبلیغاتی و توپخانه شبیخون فرهنگی است. در 
این گلوله باران بلوک غرب صهیونیستی علیه اعتقادات و باورهای دینی، گرچه 
زخم هایی بر پیکر برخی از مردم نشسته است؛ اما همچنان غلبه با تفکر دینی 

وانقلابی است.
بیانیه حاکیست: لازم است نهادهای مسئول و متولیان فرهنگ و تربیت کشور 
در این میدان همچون یک رزمنده خط مقدم، در هوشیاری و توان بالای عملیاتی 
باشند و به دور از سرخوردگی و انفعال مجاهدت کنند. ملت بزرگ ایران در پناه 
امداد الهی به طور مستمر نقش آفرین حماسه ها و فداکاری هاست. دست قدرت 
ایران  برای  آینده ای روشن  الهی، رهبری حکیمانه و حضور همیشگی مردم، 
اسلامی را نوید می دهد و جوانان انقلابی امروز در سایه عنایات خاصه حضرت 
ولیعصر - ارواحنا لتراب مقدمه الفداء - و هدایت های رهبر معظم انقلاب اسلامی - 
مدظله العالی- با التزام به میراث ماندگار خمینی کبیر - قدس سره - پرچم عزت و 

قدرت ایران اسلامی را بر قله ی پیروزی ها به اهتزاز درخواهند آورد.

عباس جعفری*

به مناسبت عروج عارفانه پیشکسوت 
ارزنده فوتبال قم؛

حاج محمدلاجوردی مرد 
بااخلاق وطیب اهالی فوتبال

رئیس پلیس فتای قم خبر داد:
افزایش ۳۰ درصدی 

کلاهبرداری پیامکی و اینترنتی 

صفحه 6

صفحه8

ایمان / یادداشت /رضا ملکی؛۷۰ روز پیش 
بود که خبری به سرعت برق در محافل فوتبالی 
قم پیچید،حاج محمد لاجوردی معروف به طیب 
کهن کسوت ارزنده فوتبال قم در اثر سکته مغزی 
در بخش icu بیمارستان علی ابن ابی طالب )ع( 
بود  سنگین  خبر  هضم  است  گردیده  بستری 
دوستانش نگران او به بیمارستان رفتند اما محمد 
بیمارستان  تخت  روی  خاموش  و  حرکت  بی  را 
دیدند. در عزاداری های مختلف دوستان فوتبالی 
تعالی  و  تبارک  خداوند  از  و  بردند  را  نیکش  نام 

 ۳۰ افزایش  از  استان  فتای  پلیس  رئیس 
کلاهبردای  با  مرتبط  گزارش های  درصدی 
اینترنتی در یک هفته گذشته خبر داد. سرهنگ 
مهدی فرازپور با شاره به افزایش کلاهبرداری ها 
به وسیله پیامک و توسط پیام رسان های داخلی 
آلوده  لینک های  طریق  از  کلاهبرداری  گفت 
برای دریافت سهام عدالت، سامانه ثنا و مالیات 
شکایت  برای  مردم  مراجعه  مورد  بیشترین 
وارد  با  اینترنتی  سارقان  گفت:  وی  هستند. 
کردن شماره کارت و رمز علاوه بر خالی کردن 

رئیس جمهور:
گزینش شایستگان نباید متاثر از نگاه های 

حزبی و جناحی باشد
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه گزینش شایستگان نباید متاثر 
از نگاه های حزبی و جناحی باشد، گفت: اگر چانه زنی، توصیه و 
سفارش جای عدالت را بگیرد، این همان جایی است که حقوق 
مردم ضایع می شود. آیت الله سید ابراهیم رئیسی پیش از ظهر 
دوشنبه در »همایش سراسری کارگزاران گزینش کشور« در محل 
سالن اجلاس سران، عدالت اداری را یکی از محورهای مهم و 
صفحه2اساسی در موضوع گزینش دانست و تصریح کرد: اجرای عدالت 

قیام 19 دی مردم قم؛ سرآغاز بیداری ملت ایران

مشکلات معیشتی  با ۵۰ میلیون یا 1۰۰ میلیون تومان حل می شود

در نظر دارد تعدادی از خودروهای خود را به شرح ذیل از طریق مزایده به صورت نقد یا تهاتر) با واحد مسکونی یا زمین(  
واگذار نماید لذا از متقاضیان محترم تقاضا دارد جهت اخذ اسناد مزایده از تاریخ درج آگهی به مدت 7 روز به دبیرخانه 

موسسه مراجعه نمایند.
 )شماره تماس جهت اخذ  اطلاعات 09128534090- 02144746211(

موسسه توسعه و عمران منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان 
آگهی مزایده خودرو

رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات 
وضع هوا با تاکید براینکه تاثیرگذاری بارورسازی ابرها تنها 
زمانی مشخص  بازه  در یک  و  برای وسعت های کوچک 
تایید شده است، اظهار کرد: بارورسازی ابرها برای کشوری 

وسیع همچون ایران اجرایی و عملی نیست.
صادق ضیاییان در گفت و گویی درباره میزان تاثیرگذاری 
بارورسازی ابرها بر میزان بارندگی ها اظهار کرد: بارورسازی 
در بازه زمانی و مکانی محدود اثرگذار است. برای مثال در 
رویدادی نظیر المپیک یا یک موقعیت مکانی نظیر پشت 

سدها و دریاچه ها و... سابقه عملی دارد.
وی با تاکید بر اینکه بارورسازی ابرها یک طرح تحقیقی 
است که در بسیاری از نقاط جهان اجرا می شود، گفت: 
در  ابر  باروسازی  اثرگذاری  معتبر  بین المللی  نهادهای 
بلندمدت و موقعیت مکانی به وسعت پهنه کشورها را تایید 
نمی کنند و اظهارات در این رابطه بیش از آنکه علمی باشد، 
»گمانه زنی عامیانه« است و نمی توان قاطعانه گفت که این 
کار در مقیاس بزرگ و بر بارندگی های یک کشور می تواند 
تاثیرگذار باشد. در واقع این مسئله برای کشور پهناوری 

همچون ایران اصلا اجرایی و عملی نیست.
رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات 

وضع هوا تاکید کرد: تحقیقات در زمینه باروسازی مسئله 
جدیدی نیست و سابقه آن به سال ۱۳۳۰ باز می گردد و 
محققان ایرانی در دستگاه های دولتی و پژوهشی نظیر 
وزارت نیرو نیز در این بازه زمانی روی این مسئله متمرکز 

بوده اند.
وزارت  آیا  که  این سوال  به  پاسخ  در  پایان  در  ضیاییان 
نیرو برای اجرای این طرح با سازمان هواشناسی مشورت 

دولت  هیات  مصوبه  اساس  بر  گفت:  نه؟  یا  است  کرده 
دراواخر دوره ریاست جمهوری آقای روحانی باید سازمان 
هواشناسی بر اجرای طرح بارورسازی ابرها نظارت داشته 
باشد و مجوز این کار را صادر کند اما این مصوبه چندان عمر 
زیادی نداشت و پس از یک سال ابطال شد و سازمانی ذیل 
وزارت نیرو به وجود آمد که متولی اجرای طرح بارورسازی 

ابرها شد.

رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا:

بارورسازی ابرها در ایران اجرایی و عملی نیست
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در نه ماهه امسال رقم خورد؛

پیگیری ۴۰۰۰ پرونده در حوزه جرائم و 
مفاسد اقتصادی

رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا گفت: در ۹ ماهه امسال در حوزه مبارزه با جرائم و 
مفاسد اقتصادی بیش از ۴۰۰۰ پرونده تشکیل و پیگیری شد.

امنیت  پلیس  رسالت  و  ماموریت  مهمترین  براینکه  تاکید  با  رحیمی  سردارحسین 
اقتصادی مقابله و مبارزه با مفاسد و جرایم اقتصادی به منظور ایجاد بستر سالم و لازم برای 
فعالیت فعالان اقتصادی است، گفت: مفسدان و مجرمان اقتصادی با اقدام مجرمانه 
خود و با انجام اقداماتی از جمله احتکار، پولشویی، اختلاس، رشا و ارتشا و ... به دنبال 
کسب سود های آورده هستند. رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا با اشاره به اینکه در 
۹ ماهه سال جاری بیش از چهار هزار پرونده در راستای مقابله با مجرمان و مفسدان 
اقتصادی از جمله جرایم فرار مالیاتی، احتکار، زمین خواری، پولشویی، اختلاس، رشا 
و ارتشا، ربا خواری، تعدی به اموال دولتی و ... تشکیل و پیگیری شده است، افزود:بطور 
حتم در این رابطه همکاری هموطنان می تواند پلیس را در اجرای بهتر ماموریتهایش در 
مقابله و مبارزه با جرایم و مفاسد قتصادی بیش از پیش یاری رساند.  سردار رحیمی با 
اشاره به رشد ۱۲۴ درصدی کشفیات این پلیس در حوزه کالای احتکاری در نه ماهه سال 
جاری، گفت: در سال جاری با تلاش های صورت گرفته در حوزه مبارزه با اخلال در نظام 
اقتصادی کشور شاهد رشد ۹ درصدی پرونده های تشکیل شده در این حوزه هستیم که 
در این زمینه بیشترین تمرکز پلیس بر پرونده ای مهم و کلان و سازمان یافته است. وی در 
تشریح اقدامات پلیس امنیت اقتصادی در مقابله با پدیده زمین خواری و با اشاره به اینکه 
در ۹ ماهه سال جاری در حوزه زمین خواری تعداد ۱۲۷۹ فقره پرونده تشکیل شده است، 
گفت: در این رابطه ۳۱۶۹ هکتار زمین به ارزش بیش از ۲۶ هزار میلیارد کشف شده است 
و بیشترین پرونده های تشکیل شده در این حوزه مربوط به استان های هرمزگان و چهار 
محال بختیاری است. رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا افزود: برابر بررسی های صورت 
گرفته در موضوع زمین خواری در بحث تشکیل پرونده در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 
شاهد رشد ۸ درصدی و از لحاظ مالی شاهد رشد ۴۰ درصدی ارزش ریالی پرونده های 
تشکیل و کشف شده در این حوزه هستیم. سردار رحیمی با اشاره به اینکه در حوزه فرار 
مالیاتی با توجه به اینکه مالیات سهم ویژه ای در رشد و شکوفایی و پیشرفت هر کشوری ایفا 
می کند و از جمله منابع در آمدی کشور است، افزود: در سال جاری در حوزه فرار مالیاتی با 
تمرکز بر پرونده های کلان و سازمان یافته شاهد رشد دودرصدی پرونده های تشکیل شده 

و افزایش ۱۷۹ درصدی ارزش ریالی این پرونده ها هستیم.
 

سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری: 

باهنر در صحنه انتخابات حضور دارد
و جامعه  مبارز  روحانیت  و رهبری گفت: جامعه  امام  پیروان خط  سخنگوی جبهه 
مدرسین حوزه علمیه قم در انتخابات خبرگان فعال است و ما هم در جبهه از فهرست 

جامعتین حمایت می کنیم.
»سید کمال الدین سجادیدرباره اینکه آیا جبهه پیروان فهرست انتخاباتی خود را به 
شورای وحدت معرفی کرده است؟ گفت: در حال معرفی هستیم. اسامی از احزاب 
دریافت و به شورای وحدت ارسال خواهد شد و آنها هم براساس شاخص ها و معیارهایی که 
تهیه و تدوین کرده اند، بررسی  برای فهرست انتخاباتی را انجام خواهند داد. وی در پاسخ 
به این سوال که چه زمانی فهرست نهایی خود را به شورای وحدت تقدیم می کنید؟، افزود: 
باید چند جلسه دیگر برگزار کنیم تا احزابِ عضو، اسامی و رزومه های خود از کاندیداها 

را جمع آوری و برای ما ارسال کنند، پس از آنکه جمع آوری شد به شورا ارسال می کنیم.
از لیست جامعتین در خبرگان حمایت می کنیم 

سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری درخصوص اینکه چه تعدادی از اعضای 
جبهه پیروان در انتخابات مجلس ثبت نام کرده اند؟، اظهار کرد: تعدادی ثبت نام کرده اند 
و از دبیران کل احزاب هم برخی نامزد شده اند. سجادی در پاسخ به سوال دیگری مبنی 
براینکه آیا احتمال می رود »محمد رضا باهنر« از انتخابات مجلس دوازدهم کناره گیری 
کند؟، تصریح کرد: موضع گیری جدیدی از سوی او مطرح نشده است. قبلا گفته بود 
دنبال این هستم که بتوانم کناره گیری کنم اما به تازگی تصمیم جدیدی را اعلام نکرده 
است و فعلا در صحنه انتخابات حضور دارد. وی درباره اینکه برنامه جبهه پیروان در 
انتخابات خبرگان رهبری چیست؟، گفت: از آنجا که مجتهدین کاندیدای انتخابات 
خبرگان هستند، جامعه روحانیت مبارز و جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بیشتر در این 
زمینه بحث و بررسی می کند و احزاب ورودی ندارند. ما هم در جبهه از فهرست جامعتین 

در انتخابات خبرگان حمایت می کنیم.
 

نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه :

حساب های فرعی کلیه دستگاه های 
اجرایی مسدود می شود

برای  کمیسیون  این  مصوبه  از  بودجه ۱۴۰۳  لایحه  تلفیق  کمیسیون  رئیس  نایب 
مسدود کردن تمامی حساب های فرعی دستگاه ها خبر داد و گفت که طبق این مصوبه 
دستگاه های اجرایی باید تمام حساب های ریالی و ارزی خود را صرفا از طریق سازمان 

خزانه داری کل کشور نزد بانک مرکزی افتتاح کنند.
محمدرضا رضایی کوچی در گفت و گویی در توضیح جلسه روزدوشنبه  کمیسیون تلفیق 
بودجه ۱۴۰۳ گفت: کمیسیون تلفیق امروز بندی از لایحه بودجه را تصویب کرد که به 
موجب آن، کلیه دستگاه های اجرایی موضوع ماده ۵ قانون مدیریت خدمات کشوری و 
ماده ۱ قانون برنامه پنج ساله هفتم پیشرفت از جمله دستگاه ها و شرکت های مستلزم 
ذکر نام یا تصریح نام مانند شرکت های اصلی و تابعه وزارت نفت به جز سازمان  گسترش 
و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( و سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( و سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران مکلف می شوند، کلیه 
حساب های فرعی خود را مسدود کرده و تمام حساب های ریالی و ارزی خود )درآمدی 
و هزینه ای( را صرفا از طریق سازمان خزانه داری کل کشور نزد بانک مرکزی افتتاح کنند.

وی ادامه داد: این دستگاه ها موظفند کلیه دریافت ها و پرداخت های خود را فقط از 
طریق حساب های افتتاح شده نزد بانک مرکزی انجام دهند. همچنین نگهداری هرگونه 
حساب توسط این دستگاه در بانکی غیر بانک مرکزی در حکم تصرف غیرقانونی اموال 
دولتی است. رضایی کوچی اضافه کرد: نهادهای عمومی غیردولتی نیز در رابطه با آن 
بخش از منابع خود که از محل منابع عمومی یا کمک های مردمی تأمین می شوند، 
مشمول این حکم می شوند. به گفته وی، اجرای این حکم در خصوص دستگاه هایی 
که مستقیماً زیر نظر مقام معظم رهبری اداره می شوند، منوط به اذن ایشان است. نایب 
رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳ در پایان گفت که بانک مرکزی مکلف به 
پیگیری اجرای این بند و مسدود کردن حساب های فرعی این دستگاه های اجرایی است.

یک فعال اصلاح طلب :

اصلاحات، اعتدال و میانه روها لیست 
مشترک می دهند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب اعلام کرد: سه جریان اصلاح طلب، اعتدال و میانه روها 
در انتخابات مجلس از تهران لیست مشترک ارائه خواهند داد.

محسن علی جانی زمانی گفت: با توجه به شرایط موجود در فضای انتخاباتی کشور، 
پیش بینی ها از ارائه لیست واحد توسط سه جریان اصلاح طلب، اعتدال و میانه روها )تیم 

منتسب به علی لاریجانی( در انتخابات مجلس دوازدهم حکایت دارد.
وی در پاسخ به سؤالی در باره سر لیستی»محمد باقر نوبخت« در لیست مشترک سه 
جریان، اظهار کرد: آقای نوبخت دارای شرایط سر لیستی است اما در کنار او گزینه های 
دیگری هم برای سرلیستی مطرح هستند. این فعال سیاسی اصلاح طلب ضمن تأکید 
بر حضور پر شور در انتخابات، افزود: عدم مشارکت در انتخابات تنها به نفع آمریکا است 
و منافع دشمنان را تأمین می کند. علی جانی خاطرنشان کرد: همان طور که مقام معظم 
رهبری عنوان کرده اند راه حل مشکلات، مشارکت و حضور پر شور در انتخابات است و باید 

بدانیم که عدم مشارکت مشکلی را از کشور حل نمی کند.
 

وزیر ارتباطات خبرداد:

ارائه ۷۳ درصد خدمات به صورت الکترونیکی
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، گفت: باید بر اساس قانون، صد در صد خدمات 
الکترونیکی تا پایان آبان، ارائه می شد که در حال حاضر، حدود ۷۳ درصد ارائه شده است.
عیسی زارع پور درباره اتصال دستگاه ها به پنجره ملی خدمات هوشمند، اظهار داشت: 
تاکنون، تقریبا همه دستگاه ها متصل شده اند. معدود دستگاه هایی که باقی مانده اند، 

بعضا از استاندارد مورد نظر، خارج شده اند.
و  خدمات  ارائه  ما  اصلی  بحث  کرد:  تصریح  اطلاعات،  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 
هوشمندسازی بوده و باید بر اساس قانون، صد در صد خدمات الکترونیکی تا پایان آبان، 

ارائه می شد که در حال حاضر، حدود ۷۳ درصد ارائه شده است.

 دلایل تشدید کمپین ترور در منطقه
دشمنان جهان اسلام از اولین روزهای سال جدید 
میلادی، ابتدا در دمشق سید رضی موسوی و سپس 
در بیروت نفر دوم حماس صالح العاروری را ترور و 
تاکتیک  و  کردند  کرمان جنایت  در  شهید سپس 
زنجیره ترور را در ناقوره با یکی از فرماندهان دیگر 
حزب الله لبنان و در بغداد با دوتن از فرماندهان نجباء 
ادامه دادند، از سوی دیگر در عملیات دریایی هشت 
نفر از انصارالله یمن را شهید کردند که ریشه های 
همه این جنایت ها و ترورها عبری، عربی و غربی است و روش عملیات تروریستی 
داعش همان مدل مورد استفاده رژیم صهیونیستی و آمریکایی است چراکه داعش 
ریشه در آمریکا و اسرائیل دارد و ترامپ می گوید: داعش از افتخارات اوباما است و 
اوباما و کلینتون آن را بوجود آوردند، همچنین نتانیاهو به ملاقات داعشیان زخمی 
می رود و دارو درمان می کند، داعشی تاکنون هیچ عملیاتی نسبت صهیونیست 
و اسرائیل نداشته است. به عبارت دیگر همان کسانی که در فرودگاه بغداد با 
عملیات تروریستی، مهمان دیپلمات دولت و مردم عراق یعنی شهید سپهبد حاج 
قاسم سلیمانی را به شهادت رساندند قطعا با همرزمان و مهمانان این شهید هم 
این چنین برخورد کرده اند چراکه کینه و عصبانیت آمریکایی ها و صهیونیست ها 
از سردار سلیمانی که فرماندهی شکست طرح های آن ها برای نابودی کشورهای 
منطقه از طریق تروریست ها را برعهده داشت، بر کسی پوشیده نیست و حتی بعد 
از ترور این »احیاگر مقاومت در منطقه« در حال انتقام گرفتن از او و دوستداران 

بی شمارش هستند.
از جنایت اخیر مراسم شهید سلیمانی، داعش در حالی مسئولیت انفجارها 
را در کرمان برعهده گرفته است که شواهد بسیاری درباره کمک های آمریکا 
شیوه های  به  گروهک ها  دیگر  و  تروریستی  گروه  این  به  صهیونیستی  رژیم  و 
مستقیم و غیرمستقیم وجود دارد و به نظر می رسد با توجه به شرایط منطقه و 
تلاش جنون آمیز رژیم صهیونیستی برای گسترش دامنه جنگ و کشاندن پای 
جمهوری اسلامی ایران به درگیری ها پس از شکست های میدانی در نوار غزه 
می باشد، همچنین رژیم صهیونیستی که به دلیل فشار افکار عمومی در جهان 
برای پایان دادن به جنگ تحت فشار قرار گرفته است، به هر دری می زند تا اذهان 
را از جنایات جنگی خود منحرف کند بنابراین به دنبال این است که درگیری ها را 

به جای دیگری بکشاند.
به نظر می رسد علت تشدید کمپین ترور توسط نتانیاهو نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی؛ شکست و ناکامی در تحقق اهدافش در جریان جنگ علیه نوار 
غزه با رویکرد ترمیم وجهه تخریب شده خود می باشد و تحلیل توان رژیم اشغالگر 
در میدان نبرد علیه نوار غزه و ناتوانی در تحقق هرگونه اهداف در این جنگ، این 
رژیم را به اقدامات تروریستی سوق داده تا شاید بتواند شکست خود را جبران کند 
و به طور کلی رژیم اشغالگر قدس از طریق این عملیات های تروریستی تلاش 
می کند شکست مفتضحانه سرویس های جاسوسی و نظامی اش را که بَعد از 
عملیات طوفان الاقصی در هفتم اکتبر، )که در انزوا به سر می برند( تلافی کند. 
در این میان بنیامین نتانیاهو نخست وزیر رژیم صهیونیستی اولین کسی است که 
از این عملیات های تروریستی نفع می برد؛ زیرا وی به دلیل تلفات مادی و انسانی 
رژیم اشغالگر قدس در جریان جنگ غزه، در داخل رژیم جعلی مورد انتقاد و هجمه 
قرار گرفته است و انتظار می رود که با پایان این جنگ، خود نیز در صحنه سیاسی 
این رژیم حذف شود، لذا به همین دلیل است که تلاش می کند عملیات های 
تروریستی را به عنوان دستاورد سیاسی خود معرفی کند، اما واقعیت این است 
که کشتار زن و کودک نشانه قدرت نیست، بلکه از سر درماندگی نتانیاهو است و 
همچنین رژیم کودک کُش در صدد است  نگاه را از غزه منحرف کند تا بر جنایات 
خود بیفزایند و به نسل کشی را ادامه دهند و از طرفی رژیم جعلی به خوبی می داند 
که راهبرد مقاومت برای انتقام سخت نابودی رژیم صهیونیستی است و این هدف 

نزدیک است و مسلماً حرکت راهبردی، صبر راهبردی نیز می خواهد.
داعش مسئولیت انفجارهای تروریستی در کرمان را برعهده گرفته، به عنوان 
یکی از گروه های تکفیری است که در عراق بعد از حمله آمریکا به این کشور بوجود 
آمد و  از خطرناک ترین و بزرگ ترین گروه های تروریستی بودند که جهان تاکنون به 
خود دیده است. تسلط این گروه های تروریستی بر منابع اطلاعاتی و همچنین 
شیوه های مدرن رزم باعث شده است تا کارشناسان، این گروه ها را دست پرورده  
آمریکا و رژیم صهیونیستی بدانند و برای اثبات این موضوع دلایل زیادی وجود 
دارد، برخی از این دلایل عبارتند از: درمان جنگجویان داعشی در بیمارستان های 
نظامی در منطقه اشغالی جولان، خرید نفت از داعش از طریق شبکه های واسطه 
گر، فروش اسلحه های اسرائیلی به داعش، تلاش برخی عناصر صهیونیست برای 
پیوستن شمار بیشتری از جوانان کشورهای منطقه به داعش و مذاکرات مستقیم 

صهیونیست ها و داعش و ... . 
بنابراین ردپای رژیم صهیونیستی اغلب در ناامنی ها و تهدیدهای امنیتی در 
منطقه به چشم می خورد این روزها بدلیل شکست جبران ناپذیر در جنگ غزه، 
خود را بصورت تشدید کمپین ترور خود را بیشتر از گذشته نشان می دهد. حقیقت 
اینکه آمریکا و اسرائیل، داعش را در منطقه ایجاد کردند و این در حالی بود که 
حضور مستشاری و تأثیرگذار رزمندگان جبهه مقاومت و شهادت فرماندهان ایرانی 
بویژه سپهبد سلیمانی سبب شد تا نسخه این گروه تروریستی داعش پیچیده 

شود.
از  تن  دو  کوتاه  زمانی  بازه  یک  در  صهیونیستی  رژیم  اینکه  بعد  موضوع 
فرماندهان برجسته مقاومت را ترور کرد در صورتی که هر دوی این شهدای 
بزرگوار با استفاده از پهپاد و شلیک موشک، در حالی که در خاک یک کشور 
دیگر بر اساس توافقات بین المللی دوجانبه حضور داشتند ترور شدند و در 
ادامه انفجار های تروریستی در مسیر گلزار شهدای کرمان و مزار سردار شهید 
سلیمانی جان بیش از صد تن از هموطنان عزیزمان را گرفت و تعداد زیادی را 
هم مجروح کرد. صهیونیست ها بهتر از هر کس دیگری می دانند، این ترور ها 
بی پاسخ نمی مانند و دیر یا زود، انتقام آن ها گرفته خواهد شد. بر اساس دلایل 
مورد اشاره صهیونیست ها در انفجار های تروریستی کرمان دست دارند. با این 
تفاسیر سؤال این است: چرا صهیونیست ها با وجود آگاهی از قطعی بودن انتقام 
سخت، دست به این ترور ها زدند؟ آیا ممکن است این ترور ها باز هم تکرار شود؟ 

اگر »آری«، کِی؟، کُجا؟ و چگونه؟
پاسخ ها این سؤال در غزه و تحولات این روز های این باریکه است.حدود سه ماه 
است که صهیونیست ها در غزه، وارد جنگی شده اند که شرایطش با جنگ های 
در  هیچ گاه  صهیونیست ها،  است.  متفاوت  آسمان  تا  زمین  رژیم  این  قبلیِ 
جنگی نبوده اند که بیش از یک ماه و سه روز طول کشیده باشد. صهیونیست ها 
هیچ گاه، خسارات و تلفاتی را که در این جنگ متحمل شده اند، قبلا در هیچ 
جنگی متحمل نشده بودند. این خسارت های بی سابقه در همه حوزه ها دیده 
می شود. از تلفات نظامی و انسانی بگیر تا خسارت های اقتصادی، اجتماعی، 
سیاسی، حیثیتی و... صهیونیست ها حتی در جنایت و کودک کشی نیز این بار 
رکورد زده اند؛ آمار کشتار توسط آمریکایی ها طی بیست سال با کشتار این رژیم 
کودک کُش طی سه ماه برابری می کند. همچنین میزان تنفری که در طول تاریخ 
از صهیونیست ها وجود داشته نیز این بار رکورد زده و شاید بتوان گفت، در هیچ 
بُرهه ای از تاریخ، این قدر نِفرت از این رژیم و صهیونیست ها در جهان دیده نشده 
است. این که موضوع بحث و تحلیل کارشناسان بین المللی طی فقط سه ماه از 
وضعیت »عادی سازی روابط اعراب و اسرائیل«  به »آیا اسرائیل در حال فروپاشی 
خسارت های  دیگر  سوی  از  نیست.  سابقه  به  مسبوق  است،  شده  است؟«  
اقتصادی این رژیم در این جنگ نیز »بی سابقه« بوده و در همین رابطه بانک 
مرکزیِ رژیم صهیونیستی و همین طور »تومر فدلون« و »استیون کلور« دو محقق 
و کارشناس صهیونیست اخیرا خسارات این رژیم در جنگ فعلی غزه را بیش از 

۵۵ میلیارد دلار برآورد کردند.
خلاصه این که اوضاع صهیونیست ها این بار آن قدر »وخیم« است که طبق 
نه  را  جنگ  همین طور  و  جعلی«  »کشور  این  امور  اداره  متعدد،  گزارش های 
»بنیامین نتانیاهو«، »دیوید بارنیا« یا »یواف گالانت« که، کاخ سفید، سیا و پنتاگون 
به دست گرفته اند و هزینه ها و تسلیحات مورد نیاز صهیونیست ها را هم آلمان، 
انگلیس، فرانسه و چند کشور مرتجع و ثروتمند عربی تامین می کنند. و نتیجه 
اینکه »مهاجرت معکوسی« که با شروع این جنگ شدت گرفته است، می تواند 

خود به تنهائی به فروپاشی این رژیم منجر شود.
کارشناس ارشد مسائل بین الملل

جواد معصومی*

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه گزینش شایستگان 
نباید متاثر از نگاه های حزبی و جناحی باشد، گفت: 
اگر چانه زنی، توصیه و سفارش جای عدالت را بگیرد، 
این همان جایی است که حقوق مردم ضایع می شود.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی پیش از ظهر دوشنبه 
در »همایش سراسری کارگزاران گزینش کشور« در 
محل سالن اجلاس سران، عدالت اداری را یکی از 
محورهای مهم و اساسی در موضوع گزینش دانست 
اساس  و  پایه  اداری  عدالت  اجرای  کرد:  تصریح  و 
اداری  نظام  تحول  و  سلامت  تحقق  برای  مهمی 
کشور و نیز تحقق عدالت در عرصه های اقتصادی، 

اجتماعی و سیاسی است.
رئیس جمهور مسئولیت مدیران و کارگزاران گزینش 
را جلوه ای مهم و راهبردی از عدالت اداری برشمرد 
خود  شایستگی  مسیر  این  در  گام  اولین  افزود:  و 
کارگزاران  و  مدیران  زیرا  است،  گزینش  مسئولان 
مومن به انقلاب اسلامی، کارآمدی ادارات و باورمند 
به ضرورت تحول در نظام اداری می توانند بهترین ها 

را گزینش کنند.
در مقاطعی تلاش شد گزینش ها کارآیی خود را 

از دست بدهند
آیت الله رئیسی با اشاره به اینکه در مقاطعی با توجه 
تلاش  خاص،  سیاسی  سلایق  و  نگاه ها  برخی  به 
از دست بدهند،  را  شد که گزینش ها کارآیی خود 
اداری  نظام  صلاح  به  اتفاق  این  کرد:  خاطرنشان 
کشور نبود، چرا که گزینش برای حفظ سلامت و 

کارآمدی نظام اداری ضروری است.
رئیس جمهور نکته مهم دیگر در فعالیت گزینش را 
نظارت و ارزیابی همه سطوح اداری دانست و با تاکید 

بر شروع گزینش از سطح مدیران و تسری توأمان آن 
به سطوح اداری و کارشناسی و خدماتی افزود: اگر 
گزینش  از  اداری  سازمان های  سطوح  از  سطحی 
مستثنی شود، سلامت نظام اداری از همان سطح 

مستنثنی شده آسیب خواهد دید.
آیت الله رئیسی در ادامه حاکمیت سلایق سیاسی 
و حزبی به جای رعایت ضوابط را از آفات گزینش 
دانست و بر پرهیز از گزینش متاثر از نگاه های حزبی، 
سیاسی و جناحی و لزوم تکیه بر اصول انقلاب و 
دیدگاه های امام راحل و رهبر معظم انقلاب اسلامی 

در گزینش تاکید کرد.
مقابل  در  ایستادگی  همچنین  جمهور  رئیس 
توصیه ها و سفارشات را جهاد گزینش گران در مسیر 
اجرای عدالت و سلامت اداری توصیف کرد و افزود: 
گزینش گران در کار خود با دو حق الناس در عرصه 
فردی و اجتماعی مواجه هستند، اول حق شخصی 
فرد گزینش شونده و دوم حق عمومی مردم که فرد 
گزینش شونده باید مراقبت کند که نه حق فردی 

گزینش شونده و نه حق عمومی مردم ضایع نشود.
سفارشات و توصیه ها از جمله آفات در کمین 

کار گزینش گران
رئیس جمهور سفارشات و توصیه ها را از دیگر آفات 
در کمین کار گزینش گران دانست و افزود: اگر توصیه 
و چانه زنی جای ضابطه را گرفت حق الناس و حق 

عمومی مردم ضایع  شده و عدالت از بین می رود.
آیت الله رئیسی با تاکید بر اینکه شأن اجرای عدالت 
ندارد،  را  احدی  توصیه  و  سفارش پذیری  اجازه 
خاطرنشان کرد: ممکن است توصیه ای مبتنی بر 
حق و عدالت باشد، اما باید در برابر سفارشاتی که 

منطبق بر حق نیستند محکم بیایستید. اگر غیر از 
این باشد عدالت و تحول اداری محقق نشده و مردم 
احساس کارآمدی در نظام اداری را نخواهند داشت.

و هم افزایی  رئیس جمهور همکاری، هماهنگی 
نگهداری  جذب،  در  مسئول  بخش های  مجموعه 
سلامت  تضمین  باعث  را  انسانی  نیروی  ارتقای  و 
نظام اداری دانست و با تاکید بر ضرورت بازنگری 
در چارچوب ها و قواعد گزینش و بهره گیری از ابزار و 
روش های نوین، بهترین و با صلاحیت ترین مجموعه 
گزینش  تجربه  با  نیروهای  را  بازنگری  این  برای 

دانست.
و  تحول  عدالت،  اینکه  بیان  با  رئیسی  آیت الله 
کارآمدی نظام اداری محقق نمی شود، مگر با گزینش 
رویکرد  و  ترحم  از  برآمده  نگاه  گفت:  شایستگان 
امدادی با وجود اینکه در بسیاری مواقع خوب است، 
اما در امر گزینش مطلقا نباید انجام شود چرا که مانع 
انتخاب و گزینش شایستگان و تحقق تحول و سلامت 

اداری خواهد شد.
توجه توأمان به عرصه های تخصصی و 

اعتقادی در گزینش افراد
ارتباطاتی و اطلاعاتی،  از فناورهای  بهره گرفتن 
تاکید بر آسیب شناسی نظام گزینش در نشست های 
تخصصی و تاکید بر تلاش برای تصویرسازی صحیح 
و مثبت از اهمیت گزینش در سلامت و شکل گیری 
و  نگهداری  و  جذب  اهمیت  عادلانه،  اداری  نظام 
از  ناصالح  نیروهای  طرد  و  صالح  نیروهای  ارتقای 
نظام اداری، ضرورت تداوم ارزیابی، نظارت و گزینش 
افراد پس از مرحله جذب، بازنگری عملکرد گذشته 
هسته های گزینش با هدف ارتقا و بهبود و تقویت 
گزینش، ضرورت گزینش به دور از افراط و تفریط، 
توجه توأمان به هر دو عرصه تخصصی و اعتقادی در 
گزینش و یافتن و دعوت به کار افراد صالح و توانمندی 
که به دلیل مناعت طبع اهل عرضه کردن خود برای 
مسئولیت ها نیستند، از دیگر نکات مهم مطرح شده 

از سوی دکتر رئیسی در این نشست بود.
رئیس جمهور همچنین از همه کارگزاران گزینش 
کشور خواست که اقتضائات روز کشور، سیاست ها 
و قوانین بالادستی، کارآمدی، پاسخگویی به هنگام و 
به روز بودن را در عملکرد خود و در بازنگری گذشته 
با هدف ارتقا و تقویت گزینش مدنظر قرار دهند تا 
علاوه بر برقراری عدالت، احساس عدالت و سلامت 

عملکرد نظام اداری کشور نیز نزد مردم ارتقا یابد.

رئیس جمهور در همایش کارگزاران گزینش کشور:

گزینش شایستگان نباید متاثر از نگاه های حزبی و جناحی باشد

نایب رئیس اول کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس با بیان اینکه طبق بیانات رهبر انقلاب 
باید از بداخلاقی در عرصه رقابت های سیاسی پرهیز شود، گفت: خالی بودن دست برخی 
بازیگران سیاسی برای اثبات خود در عرصه رقابت باعث شده که طرفداران برخی نامزدها در 

فضای مجازی از شیوه های تخریب و بی اعتبارسازی رقیب استفاده کنند.
راهبرد  گفت:  انتخابات  در  حداکثری  مشارکت  تقویت  مورد  در  موحد«  محمد  »سید 
»مشارکت حداکثری« مطالبه رهبر انقلاب است و در دوره های مختلف زمانی بیانات قابل 

توجهی را در ارتباط با ضرورت مشارکت حداکثری بیان کرده اند.
نایب رئیس اول کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس اضافه کرد: رهبر انقلاب با درک 
و دریافت عمیق از کارکرد حیات بخش اصل مشارکت، الگویی نظام انتخاباتی جمهوری 
اسلامی را بر محور تحقق وجه »حداکثری« حضور شهروندان و اقشار مختلف جامعه در 
صحنه رأی گیری ترسیم و تئوریزه کرده اند و در ادبیات و بینش فقه سیاسی امام و رهبری 
مقوله انتخابات جایگاه یک »فریضه تعطیل ناپذیر« را یافت که حتی در برهه اضطرار جنگ 
متوقف نشد و به موازات آن، موضوع مشارکت و حضور مردم »قداستی خدشه ناپذیر« پیدا کرد.
نماینده مردم کهگیلویه و بهمئی مقوله »مشارکت« را روح انتخابات دانست و عنوان کرد: 
مسئولان نظام در آستانه انتخابات در قالب رهنمود امام و رهبری، مأموریت ویژه یافته اند تا 
تدابیر شایسته برای فراهم شدن بستر مشارکت طیف ها و قشرها و سلایق مختلف در صحنه 

انتخابات را به عمل آورند و اسباب و ملزومات نهادی، حقوقی، سیاسی، رسانه ای و انگیزشی 
این امر مهم را مهیا سازند.

وی افزود: در حال حاضر دوست و دشمن کشور و نظام جمهوری اسلامی به انتخابات آتی 
چشم دوختند چرا که حضور پرشور در انتخابات موجب روحیه گرفتن دوستان و تقویت عزت 

انقلاب اسلامی می شود.
نامزدها در مسیر صداقت و بر پایه قانون حرکت کنند

نایب رئیس اول کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس به نامزدهای انتخاباتی توصیه کرد که 
طبق بیانات رهبر انقلاب از بداخلاقی در عرصه رقابت های سیاسی پرهیز کنند و گفت: خالی 
بودن دست برخی بازیگران سیاسی برای اثبات خود در عرصه رقابت باعث شده که طرفداران 
برخی نامزدها در فضای مجازی از شیوه های تخریب و بی اعتبارسازی رقیب استفاده کنند که 
این شیوه نادرست و مورد تایید نیست و ابزار تخریب و سیاه نمایی برای ضدانقلاب و نیروهای 
معاند فراهم می کند چه خوب است که همه نامزدها در مسیر صداقت و بر پایه قانون حرکت 

کنند .
وی افزود: امیدواریم که امسال هم مردم شریف ایران اسلامی در صحنه انتخابات حاضر 
شوند و اگر خواهان تحول در کشور هستند بدانند که این تحول در صندوق رای امکان پذیر 

می شود.

نایب رئیس اول کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس:

نامزدها از بداخلاقی در عرصه رقابت های سیاسی پرهیز کنند

باید  اینکه  بر  تاکید  با  جمهور  رئیس  اول  معاون 
معرفی  جوان  نسل  و  جامعه  به  را  نظام  دستاوردهای 
کنیم، تصریح کرد: لازم است در دهه فجر انقلاب کارنامه 
جمهوری اسلامی ایران،  پیشرفت های علمی و صنعتی 
و دستاوردهای فناورانه جدید را برای جامعه و نسل های 

جدید تبیین کنیم.
محمد  مخبر پیش از ظهر روز دوشنبه در جلسه ستاد 
لیله  را  فجر  دهه  اسلامی  انقلاب  فجر  دهه  راهبردی 
القدر جمهوری اسلامی خواند و با اشاره به اقتدار نظام 
در عرصه منطقه ای و بین المللی گفت: اگرچه امروز به 
لحاظ نظامی در سطح بالایی قرار داریم اما عامل اصلی 

اقتدار ایران اسلامی،  مردمی بودن نظام است.
معاون اول رئیس جمهور افزود: در دوران دفاع مقدس 
نیز شاهد بودیم که نتیجه جنگ زمانی تغییر کرد که مردم 
به صحنه آمدند و با ساده ترین سلاح ها به تقابل با دشمن 

بعثی پرداختند.

وی با تاکید بر اینکه دهه فجر انقلاب اسلامی نیز همه 
ساله با محوریت مردم برگزارشده است خاطر نشان کرد: 
دهه فجر امسال به دلایل مختلف همچون اوضاع منطقه،  
انتخابات پیش رو و تلاش های نظام استکبار برای ایجاد 
شکاف میان مردم با نظام، از اهمیت دو چندان برخوردار 
است. مخبر افزود: نظام استکبار همه ساله برنامه های 
به کشور و جدا کردن  برای آسیب رساندن  را  جدیدی 
مردم از نظام در پیش می گیرد؛ از این رو باید همواره برای 
پاسخگویی به تهدیدات و برنامه های جدید دشمنان 

آماده باشیم.
وی بر اهمیت وظایف و ماموریت های صدا و سیما،  
رسانه ها و بخصوص مسئولین فضای مجازی برای اطلاع 
رسانی و آگاهی بخشی جامعه تاکید کرد و گفت: فضای 
مجازی امروز نقش و اهمیت بسیار زیادی در هدایت افکار 
عمومی دارد که لازم است مسئولین این بخش نسبت به 

برنامه ریزی برای تبیین واقعیت ها تلاش کنند.

تبیین،  جهاد  داد:  ادامه  جمهور  رئیس  اول  معاون 
رویکرد امید آفرینی و رویکرد خدمت باید سرلوحه کار 
مسئولین به ویژه در دهه فجر انقلاب اسلامی باشد به 
نحوی که مردم بتوانند به صورت مستقیم با مسئولین 
ارتباط پیدا کرده و مسائل و مشکلات خود را مطرح کنند.
به  را  باید دستاوردهای نظام  اینکه  بر  تاکید  با  مخبر 
جامعه و نسل جوان معرفی کنیم، تصریح کرد: لازم است 
ایران،   کارنامه جمهوری اسلامی  انقلاب  در دهه فجر 
پیشرفت های علمی و صنعتی و دستاوردهای فناورانه 

جدید را برای جامعه و نسل های جدید تبیین کنیم.
وی با تاکید بر اینکه برگزاری مراسمات دهه فجر و روز 
۲۲ بهمن باید مردمی پایه و با محوریت آحاد جامعه برگزار 
حداکثر  خواست  اجرایی  های  دستگاه  همه  از  شود،  
بکار  از گروه های مردمی  برای حمایت  را  تلاش خود 
گیرند تا شاهد برگزاری هر چه با شکوه تر دهه فجر امسال 

و ناامید شدن دوباره دشمنان باشیم.

معاون اول رئیس جمهور :
باید دستاوردهای نظام را به جامعه و نسل جوان معرفی کنیم

رئیس قوه قضاییه گفت: کسانی پس از حادثه تروریستی کرمان با دشمن همصدایی 
و کمک کردند؛ آنها دلِ مردم مؤمن ایران اسلامی را به درد آوردند و در زمین دشمن 
بازی کردند که دادستان ها نباید از اقدامات آنها رد شوند و این اقدامات را نادیده 

بگیرند، بلکه باید مطابق با قانون به تعقیب آنها بپردازند.
حجت الاسلام و المسلمین غلامحسین محسنی اژه ای، روز دوشنبه )۱۸ دی( در 
نشست شورای عالی قوه قضاییه، ضمن تسلیت مجدد شهادت جمعی از مردم در 
حادثه تروریستی کرمان، اظهار داشت: عاملان جنایت کرمان دست پرورده آمریکا و 
صهیونیست ها هستند؛ خودِ مقامات آمریکایی در برهه هایی اذعان کردند که داعش را 
ایجاد و پشتیبانی کرده اند؛ این جاهلان تصور می کنند که با این قبیل جنایاتِ سَبعانه 
می توانند جبهه حق و محور مقاومت را متوقف کنند؛ حال آنکه امروز جریان مقاومت 
قدرتمندتر از گذشته در برابر مستکبران ایستاده است؛ امروز شاهدیم که عشق آحاد 
مردم از کودکان تا سالخوردگان نسبت به حاج قاسم سلیمانی فزونی یافته است؛ امروز 
انسجام نیروهای ایمانی و روحیه شهادت طلبی افزون شده است و برخلاف خواست 

دشمنان، نور جهاد و ایثار و مجاهدت در حال عالم تاب شدن است.
رئیس دستگاه قضا ضمن قدردانی از نیروهای امنیتی و انتظامی که با جدیت 
برخی عاملان جنایت کرمان را تعقیب و شناسایی کرده و با کمک دادستان ها اقدام 
به دستگیری آنها کردند، گفت: ضروری است این جدیت و اهتمام برای شناسایی 
همچنین  یابد؛  استمرار  کرمان  جنایت  مسببان  و  عاملان  تمامی  دستگیری  و 
دادستان ها، بازپرس ها و همه نیروهای امنیتی و انتظامی ذیربط، اقدامات مقتضی را 
به گونه ای در قبال پرونده عناصر دستگیرشده ی مرتبط با این جنایت انجام دهند که 
پرونده آنها هر چه سریعتر به دادگاه برود و در کمترین زمان ممکن، مجرمان به دست 

عدالت سپرده شوند.
رئیس عدلیه به مقوله  عناصری اشاره کرد که پیرامون حادثه تروریستی کرمان 
محتوای کذب و دارای وصف مجرمانه منتشر کردند و در همین راستا گفت: کسانی 
پس از حادثه تروریستی کرمان با دشمن همصدایی کردند و دشمن را کمک کردند؛ 
آنها دل مردم مؤمن ایران اسلامی را به درد آوردند و در زمین دشمن بازی کردند؛ آنها در 
فضای مجازی و غیرمجازی اعمال مجرمانه مرتکب شدند و با دشمنان و آمریکایی ها و 
داعشی ها همسویی کردند؛ اینها افرادی هستند که دادستان ها نباید از اقدامات آنها 
رد شوند و این اقدامات را نادیده بگیرند، بلکه باید مطابق با قانون به تعقیب آنها بپردازند 

و پرونده آنها برای سیر قانونی تکمیل کنند.
قاضی القضات در همین رابطه به پرونده یک وکیل متخلف اشاره کرد که بلافاصله 
توسط مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه، مورد تعقیب و دستگیری قرار گرفت و 
گفت: در روز ۱۵ ماه جاری، پس از حادثه تروریستی کرمان، یک وکیل در منطقه 
همجوار تهران، جرمی مرتکب شد و بلافاصله پس از آن، مرکز حفاظت و اطلاعات 
قوه قضاییه، او را شناسایی و با حکم قاضی دستگیر کرد و تحویل مرجع ذی صلاح 
داد؛ این اقدامِ به موقع مرکز حفاظت و اطلاعات، بسیار مؤثر بود لذا شایسته قدردانی 
می باشد. محسنی اژه ای به همگان توصیه کرد که مراقب کِید و توطئه دشمن در ایجاد 
تفرقه و تشتّت باشند؛ وی در همین راستا گفت: همه مراقب باشیم که ناخواسته در 
زمین دشمن بازی نکنیم و ناخواسته مباردت به انجام کاری نکنیم که موجب افتراق و 
اختلاف و بهره برداری دشمن و بدخواهان می شود؛ باید از مسائل تفرقه انگیز اِجتناب 
کنیم و دیگران را هم از این قبیل مسائل بازداریم؛ باید بدانیم که دشمن برای ایجاد 

اختلاف و شکاف بین مردم و مسئولین، مجدانه تلاش می کند.

رئیس قوه قضاییه تاکید کرد:

مراقب کِید و توطئه دشمن در ایجاد تفرقه و تشتّت باشیم
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 ۸ عامل خطر بیماری های قلبی عروقی که قابل تغییرند چرا تاول می زنیم؟
اغلب افراد عارضه ناخوشایند تاول  زدن را تجربه کرده اند. تاول ، عارضه 

پوستی حباب مانند و دردناک یا خاورش آور و پر از مایع است.
 نوع شایع تاول  به علت اصطکاک پوست عارض می شود و با وجود آنکه 

می تواند در همه جای بدن ظاهر شود، بیشتر در پاها دیده می شود.
تاول  ناشی از اصطکاک زمانی به وجود می آید که چیزی روی پوست 
شما به قدری ساییده شود که لایه روی سطح پوست را نازک کند، مانند 
زمانی که کفش تنگ به پا می کنیم. بدین ترتیب، لایه رویی یا همان 
ایجاد  با  بدن  نتیجه،  در  می شود.  جدا  زیرین  لایه  از  پوست  بیرونی 

بالشتکی که مایع محافظ در آن است، واکنش نشان می دهد.
عوامل تاول  اصطکاکی

هنگامی که چیزی پوست را تحریک یا زخمی کند، باعث ایجاد تاول 
می شود که به آن وزیکول )ریزکیسه( نیز می گویند. همانطور که گفته شد 

یک نوع رایج تاول، تاول اصطکاکی است.
مانند  افرادی  در  به ویژه  است  شایع  بسیار  پا  روی  اصطکاکی  تاول  

کوهنوردان و سربازان که مسافت زیادی را پیاده  می روند.
عواملی که باعث ایجاد تاول  اصطکاکی در پاها می شوند، عبارتند از:

- پوست مرطوب - دمای نسبتا زیاد - حمل چمدان یا کوله پشتی - 
فعالیت های بلندمدت

- کفش نامناسب
انواع دیگر تاول ها کدامند؟

می شود،  ایجاد  شدن  ساییده  اثر  بر  که  اصطکاکی  تاول   از  غیر  به 
تاول های دیگری ممکن است در بدن بروز کنند که علت های دیگری 

دارند، از جمله:
آفتاب سوختگی،  پوست،  روی  تشعشع  آسیب  سرما،  گرما،   -

سوختگی، سرمازدگی )پس از گرم کردن مجدد(
- حالت نیشگون گرفتگی روی پوست، مانند زمانی که انگشت لای در 

کشو گیر می کند
- واکنش به مواد حساسیت زا و محصولات شیمیایی مانند مواد شوینده

- عفونت هایی مانند تب خال، آبله مرغان و زونا
- بیماری های پوستی مانند اگزما

علاوه بر این، برخی اختلال های خودایمنی نادر نیز موجب تاول زدن 
می شوند.

چرا تاول روی پا دردناک است؟
تاول روی پا دردناک می شود زیرا اپیدرم یا لایه بیرونی پوست که در 
مقایسه با لایه های زیرین حساسیت کمتری دارد، آسیب می بیند. لایه 
زیرین پوست یا درم، انتهای عصبی )محل گیرنده درد( بیشتری دارد. 
به همین دلیل، وقتی چیزی با آن تماس پیدا می کند، مایع تاول روی 

انتهای عصبی فشار می آورد و باعث درد می شود.
نشانه های تاول بازنشده یا حبابی

تاول  مانند حباب روی پوست به نظر می رسد و ممکن است با یک تاول 
یا تعدادی از آنها مواجه شوید.

مایع داخل تاول  گاهی شفاف و گاهی خونی است. تاول  خونی ممکن 
است قرمز، سیاه یا بنفش به نظر برسد. تاول ها معمولا به لمس کردن 

بسیار حساسند.
نشانه های تاول باز

تاول باز در واقع تاولی است که ترکیده و پوست زیرین را نمایان کرده 
است. این وضع می تواند بسیار دردناک باشد.

تاول های باز معمولا دچار عفونت می شوند. اگر پوست اطراف تاول 
تاول  اطراف  پوست  روی  قرمز  خطوط  یا  چرک  و  است  شده  گرم تر 
مشاهده می شود، احتمال عفونت هست. اگر فکر می کنید تاول عفونی 

دارید، حتما به متخصص بهداشت و درمان مراجعه کنید.
مایع داخل تاول چگونه عمل می کند؟

بر اساس گزارش ایندیپندنت، مایع شفاف داخل تاول اصطکاکی که 
سرم نامیده می شود، از آب و پروتئین و کربوهیدرات هایی ساخته شده 

است که از رگ های خونی آسیب دیده نشت می کنند.
این سرم عملکرد مهمی دارد زیرا با ایجاد بالشتک روی لایه زیرین 
پوست از آن محافظت می کند و باعث می شود لایه زیرین سریع تر بهبود 

یابد. بدین ترتیب در روند بهبودی پوست، مایع دوباره جذب می شود.
زمانی که پوست ملتهب است، تاول  با خون پر می شود. خون از عروقی 
می آید که بر اثر جراحت آسیب دیده اند و ممکن است عملکرد محافظتی 
مشابه با سرم داشته باشند. تاول ها در صورت عفونت کردن پر از چرک 

می شوند.
قسمت های دیگر بدن نیز ممکن است دچار تاول اصطکاکی شود. این 
تاول ها در لایه های بیرونی ضخیم تر پوست و معمولا در کف دست ها، 

کف پاها و نواحی دارای پوست سخت ایجاد می شوند.

خوردنی های مفید برای کاهش وزن
زمانی که می خواهید وزن کم کنید، خوردن غذاهای سالم و ورزش منظم از 

جمله کارهای مهمی است که باید انجام دهید.
از مواد  بایست مقدار کالری دریافتی  افراد می   در یک رژیم غذایی سالم 

خوراکی را متناسب با میزان فعالیت خود مصرف کنند.
خوردن یا آشامیدن بیش از نیاز بدن منجر به اضافه وزن خواهد شد زیرا انرژی 
که استفاده نشده به صورت چربی ذخیره می شود. از طرفی نیز در صورت کم 
خوردن یا آشامیدن، وزن افراد کاهش پیدا می کند که کاهش وزن زیادی نیز 

مشکلاتی را در پی خواهد داشت.
در همین حال، »هدر مانگیری«، متخصص تغذیه در این باره می گوید برخی 
غذاها می توانند به کاهش وزن کمک کنند، زیرا به شما کمک می کنند احساس 
سیری طولانی تری داشته باشید و به کاهش هوس غذا خوردن کمک می کنند.

برخی غذاها نیز حتی متابولیسم شما را بالا می برند.
در ادامه به نقل از سایت تخصصی »وب ام دی« به توضیحی کوتاه درباره 

برخی از این مواد غذایی خواهیم پرداخت.
* لوبیا

لوبیا منبع عالی پروتئین است. لوبیا همچنین فیبر بالایی دارد و دیر هضم می 
شود. این بدان معناست که برای مدت طولانی تری احساس سیری می کنید که 

ممکن است شما را از خوردن غذای بیشتر باز دارد.
* سوپ

یک وعده غذایی را با یک کاسه سوپ شروع کنید چون در نهایت ممکن است 
کمتر غذا بخورید. در سوپ خود از خامه و کره استفاده نکنید.

* شکلات تلخ
بین وعده های غذایی خود به جای شکلات شیری، یک یا دو مربع کوچک 
شکلات تلخ مصرف کنید. مطالعات نشان داده است که شکلات تلخ به کاهش 

اشتها کمک می کند.
* سبزیجات پوره شده

همچنین می توانید سبزیجات بیشتری را به رژیم غذایی خود اضافه کنید و 
کالری مصرفی خود را به طور همزمان کاهش دهید. داده های مطالعات نشان 
داده است که مصرف سبزیجات پوره شده کالری دریافتی ما را کاهش می دهند.

* آجیل
برای یک میان وعده عالی یک مشت کوچک از انواع آجیل مانند بادام، بادام 
زمینی، گردو و ... را مصرف کنید. تحقیقات نشان می دهد که وقتی افراد آجیل 

می خورند، به طور خودکار در وعده های غذایی بعدی کمتر غذا می خورند.
* سیب

آب سیب و فراورده های آن را کنار بگذارید و به جای آن یک سیب با پوست 
انتخاب کنید. خوردن میوه کامل، اشتها را کم می کند در حالی که آب میوه ها و 
... این کار را نمی کنند. یکی از دلایل این است که میوه خام فیبر بیشتری دارد. 
به علاوه عمل جویدن، سیگنال هایی را به مغز شما می فرستد مبنی بر اینکه 

چیزی قابل توجه خورده اید.
* ماست

طعم ماستی که انتخاب می کنید، فرقی ندارد زیرا ماست می تواند به کاهش 
وزن کمک کند. داده های یک مطالعه نشان داده که ماست با کاهش وزن ارتباط 

دارد.
* گریپ فروت

گریپ فروت هم واقعا می تواند به کاهش وزن کمک کند به خصوص اگر در 
معرض خطر ابتلا به دیابت هستید.

داده های مطالعات نشان داده است افرادی که قبل از هر وعده غذایی گریپ 
فروت می خوردند، وزن کم کرده اند. نوشیدن آب گریپ فروت نیز نتایج مشابهی 

داشته است.
با این حال آب گریپ فروت هیچ خاصیت »چربی سوزی« ثابت شده ای ندارد. 

ممکن است فقط به افراد کمک کرده باشد که احساس سیری کنند.
در همین حال، اگر از داروهای خاصی استفاده می کنید، نمی توانید گریپ 
فروت یا آب گریپ فروت بخورید، بنابراین برچسب روی تمام داروهای خود را 

بررسی کنید یا از داروساز یا پزشک خود در این مورد مشورت بگیرید.

آرتریت روماتوئید چگونه بر چشم ها اثر می گذارد؟

آرتریت روماتوئید یک بیماری سیستمیک است، یعنی می تواند بر تمام بدن اثر 
بگذارد. علائم سیستمیک در افرادی رخ می دهند که به نوع شدیدتر این بیماری دچار 
هستند. یعنی در بدن این افراد، التهاب بیشتری در دیگر قسمت های بدن به وجود 

می آید، از جمله پوست، رگ ها و چشم ها.
آرترید روماتوئید و سلامت چشم ها

مشکلات چشمی در افرادی که آرتریت روماتوئید دارند غیرمعمول نیست. آرتریت 
روماتوئید یک بیماری خودایمنی التهابی است که در آن سیستم ایمنی بدن به اشتباه 
به مفاصل خودش حمله می کند. این حملات باعث التهاب می شوند و مفاصل را 
دردناک و متورم و سفت می کنند. التهاب مزمن می تواند در نهایت به مفاصل آسیب 

زده و آنها را ناتوان کند.
آرتریت روماتوئید یک بیماری سیستمیک است، یعنی می تواند بر تمام بدن اثر 
بگذارد. علائم سیستمیک در افرادی رخ می دهند که به نوع شدیدتر این بیماری دچار 
هستند. یعنی در بدن این افراد، التهاب بیشتری در دیگر قسمت های بدن به وجود 

می آید، از جمله پوست، رگ ها و چشم ها.
عوارض چشمی آرتریت روماتوئید

آرتریت روماتوئید می تواند از راه های گوناگونی بر چشم ها اثر بگذارد که برخی از آنها 
جدی ترند. عوارض چشمی آرتریت روماتوئید شامل کراتوکنژنکتیویت )التهاب هم زمان 
قرنیه و ملتحمه(، اپی اسکلریت )التهاب بافت روی سطح صلبیه(، تورم صلبیه و یووئیت 

یا تورم لایه میانی چشم می شود.
کراتوکنژنکتیویت )التهاب هم زمان قرنیه و ملتحمه(

کراتوکنژنکتیویت که به آن سندرم خشکی چشم نیز می گویند یک عارضه چشمی 
متداول و مرتبط با آرتریت روماتوئید است که زمانی روی می دهد که چشم نمی تواند 
به اندازه کافی اشک تولید کند. البته عوارض دیگری نیز هستند که ممکن است باعث 
خشکی چشم شوند. عارضه ای ثانوی و ناشی از آرتریت روماتوئید به نام سندرم شوگرن 

وجود دارد که شایع ترین دلیل خشکی چشم است.
سندرم خشکی چشم می تواند علائم خفیف تا شدید ایجاد نماید. علائم سندرم 

خشکی چشم شامل موارد زیر می شود:
. تحریک چشم . احساس وجود ذرات در چشم ها . خشکی چشم

. قرمزی . تاری دید
لازم است سندرم خشکی چشم درمان شود تا ریسک عفونت یا آسیب قرنیه به 
حداقل برسد. سندرم خشکی چشم می تواند به طور مؤثر درمان شود و درمان معمولًا 

بستگی به مشکل اصلی، علائم و شدت آنها دارد.
موارد خفیف خشکی چشم به قطره های اشک مصنوعی خوب جواب می دهند؛ اما 
موارد شدیدتر احتمالًا به قطره های چشمی تجویزی، داروهای ضدالتهاب و یا عمل 

جراحی نیاز دارند.
بپیش از مصرف متوترکسات برای آرتریت روماتوئید، این مطلب را بخوانید

اپی اسکلریت
اپی اسکلریت به التهاب لایه بیرونی صلبیه گفته می شود. این التهاب باعث می شود 

چشم قرمز و تحریک شده به نظر برسد.

اپی اسکلریت دومین علت شایع عوارض چشمی آرتریت روماتوئید است که گفته 
می شود ۵ درصد افرادی که این بیماری را دارند دچارش هستند. اپی اسکلریت 
می تواند در هر مرحله ای از آرتریت رخ بدهد؛ اما در دوره هایی که التهاب بالاست 
معمول تر است. در تقریباً نیمی از این موارد، اپی اسکلریت فقط محدود به یک چشم 

است.
اپی اسکلریت ممکن است ظاهراً شبیه عارضه چشم صورتی باشد؛ اما ترشحاتی 

ندارد. این علامت التهابی چشم معمولًا بدون درمان بهبود می یابد.
علائم اپی اسکلریت معمولًا بر بینایی اثر نمی گذارد. بیشتر موارد اپی اسکلریت 
با  بیماری  این  مکرر  اپیزودهای  روز خوب می شوند.  در عرض ۲۱  و  بوده  خفیف 
قطره های اشک مصنوعی، قطره های کورتیکواستروئید چشمی ملایم و یا داروهای 

ضدالتهابی غیراستروئیدی مداوا می شوند.
بلندمدتی  مشکلات  و  بوده  بی خطر  عارضه  یک  اپی اسکلریت  افراد  بیشتر  در 
قطره های  و  شده  برطرف  خودبه خود  عارضه  این  اوقات  بیشتر  نمی کند.  ایجاد 
اشک مصنوعی در بیشتر موارد به کنترل علائم کمک می کند. قطره های چشمی 

کورتیکواستروئید و داروهای خوراکی ضدالتهابی نیز در کنترل التهاب چشم مؤثرند.
تورم صلبیه

تورم صلبیه یک اختلال چشمی است که در آن صلبیه به شدت ملتهب می شود. 
صلبیه قسمت سفیدی چشم است و با عضلاتی که به حرکت چشم کمک می کنند 
ارتباط دارد. تورم صلبیه می تواند دردناک باشد که در صورت عدم درمان مناسب 
ممکن است منجر به نابینایی نسبی یا کامل شود. این عارضه التهابی چشم تقریباً ۶ 

درصد از بیماران آرتریت روماتوئید را درگیر می کند.
علائم تورم صلبیه

. درد و حساسیت چشم . قرمزی و تورم در قسمت سفیدی چشم . تاری دید
. اشک ریزی . حساسیت زیاد به نور . در موارد شدیدتر، نابینایی

درمان تورم صلبیه
. داروهای ضدالتهابی غیراستروئیدی برای کاهش التهاب و تسکین درد

. کورتیکواستروئیدهای خوراکی در شرایطی که داروهای ضدالتهاب غیراستروئیدی 
کمکی به کاهش التهاب نمی کنند

. داروهای سرکوبگر ایمنی در موارد شدید
. آنتی بیوتیک ها و ضد قارچ ها برای درمان و پیشگیری از عفونت

. عمل جراحی برای ترمیم بافت چشم، بهبود عملکرد عضله و پیشگیری از افت 
بینایی

درمان تورم صلبیه شامل درمان مشکل اصلی نیز می شود. در افرادی که آرتریت 
روماتوئید دارند، این عارضه عامل اصلی بوده و باید درمان شده و التهاب ناشی از آن 

تحت کنترل قرار بگیرد.
تورم لایه میانی یا یووئیت

یووئیت مربوط به لایه میانی بافت کره چشم می شود که ایجاد قرمزی، درد و تاری 
دید می کند. این تورم می تواند در یک یا هر دو چشم ایجاد شود.

یووئیت تقریباً ۴۲ درصد از افراد دچار آرتریت روماتوئید را درگیر می کند. شواهدی 

وجود دارد که نشان می دهد دارویی به نام مهارکننده TNF که برای درمان آرتریت 
استفاده می شود ممکن است با افزایش ریسک یووئیت در این افراد مرتبط باشد. 
یووئیت می تواند جدی باشد و منجر به ازدست رفتن بینایی شود. تشخیص به موقع و 
درمان مناسب برای پیشگیری از عوارض و حفظ بینایی ضروری است. علائم یووئیت 

شامل موارد زیر می شود:
. قرمزی چشم . چشم درد . حساسیت به نور . تاری دید . دیدن لکه های تیره و شناور 

در زمینه دید )مگس پران( . ضعف شدن بینایی
آرتریت روماتوئید می تواند از راه های گوناگونی بر چشم ها اثر بگذارد که برخی از آنها 
جدی ترند. عوارض چشمی آرتریت روماتوئید شامل کراتوکنژنکتیویت )التهاب هم زمان 
قرنیه و ملتحمه(، اپی اسکلریت )التهاب بافت روی سطح صلبیه(، تورم صلبیه و یووئیت 

یا تورم لایه میانی چشم می شود
درمان یووئیت

وقتی یووئیت ناشی از آرتریت روماتوئید یا دیگر بیماری های خودایمنی باشد، درمان 
متمرکز بر کنترل التهاب است که شامل موارد زیر می شود:

. داروهایی برای کاهش التهاب: قطره های چشمی تجویزی و داروهای ضدالتهاب 
مثل کورتیکواستروئیدهای خوراکی. تزریق کورتیکواستروئید در چشم یا اطراف چشم 

نیز راه دیگری برای کاهش التهاب چشم است.
. داروهایی برای مدیریت اسپاسم ها: قطره های چشمی که مردمک را گشاد 
می کنند می توانند اسپاسم های چشم را کاهش بدهند و در نتیجه تسکین دهنده درد 

باشند.
. داروهایی برای مبارزه با عفونت: وقتی یووئیت ناشی از عفونت است، باید با 

آنتی بیوتیک یا داروهای ضدویروس مداوا بشود.
. داروهایی برای کاهش اثرات سیستم ایمنی: اگر یووئیت هر دو چشم را درگیر 
کند یا با درمان های دیگر بهبود نیابد، داروهای سرکوبگر ایمنی می توانند اثرات فعالیت 
زیاد از حد سیستم ایمنی را کاهش داده و التهاب را پیش از اینکه شروع شود متوقف 

کنند.
. عمل جراحی: برای مدیریت یووئیت، دو نوع عمل جراحی می تواند انجام بشود. 
اولین روش شامل برداشتن مقداری از زجاجیه از چشمی که مشکل دارد می شود. 
روش دوم شامل جاگذاری ایمپلنت می شود که به مدت دو تا سه سال مقدار کمی 

کورتیکواستروئید وارد چشم می کند.
درمان آرتریت روماتوئید چگونه بر چشم اثر می گذارد؟

برخی از داروهایی که برای درمان آرتریت روماتوئید استفاده می شوند می توانند 
علائم چشمی ایجاد کنند. کورتیکواستروئیدها و هیدروکسی کلروکین که داروهای 

سرکوبگر ایمنی اند می توانند بر سلامت چشم ها اثر بگذارند.
کورتیکواستروئیدها

مصرف کورتیکواستروئیدها می تواند فشار چشم را بالا ببرد و این مسئله در مورد 
خیلی از انواع استروئیدها درست است، از جمله پردنیزولون. هم کورتیکواستروئید 
به صورت قطره چشم و هم به صورت خوراکی می تواند منجر به مشکلات چشمی 
شود. استفاده از کورتیکواستروئید با گلوکومای ناشی از استروئید مرتبط می باشد. 
هر چند پزشکان نمی دانند چرا چنین اتفاقی می افتد؛ اما خیلی ها فکر می کنند 
داروهای استروئید مانع فعالیت سلول هایی می شوند که آلودگی های سلول های چشم 

را پاک سازی می کنند. در نتیجه آلودگی ها تجمع کرده و فشار چشم بالا می رود.
استفاده طولانی مدت از کورتیکواستروئیدها با تشکیل آب مروارید نیز ارتباط دارد. 
اگر آرتریت روماتوئید دارید و کورتیکواستروئید مصرف می کنید، باید به طور منظم و 

مرتب به چشم پزشک مراجعه کنید تا وضعیت سلامت چشم هایتان بررسی شود.
هیدروکسی کلروکین

استفاده طولانی مدت از هیدروکسی کلروکین می تواند به قرنیه آسیب بزند و منجر 
به ضعف جدی بینایی شود. اگر قرنیه آسیب ببیند ممکن است کمی طول بکشد تا 
متوجه ضعف بینایی شوید و متأسفانه آسیب بینایی ناشی از آسیب قرنیه دائمی است.
پس اگر هیدروکسی کلروکین استفاده می کنید به طور مرتب به چشم پزشک مراجعه 
نمایید تا پیش از اینکه چشمتان آسیبی ببیند، تشخیص داده شده و پیشگیری انجام 

شود.
در پایان

همه کسانی که آرتریت روماتوئید دارند باید به طور منظم توسط چشم پزشک چکاپ 
شوند. چشم پزشک می تواند هر گونه مشکل چشمی را زود تشخیص داده و درمان 
کند. اگر در چشم های خود هر علامتی دارید، مثلًا خارش، احساس وجود چیزی 

در چشم، خشکی چشم، درد چشم یا ضعف در بینایی به چشم پزشک مراجعه کنید.

مغز شما در طول روز کارهای زیادی انجام می دهد؛ خاطرات، احساسات و حدود ۶۰ هزار فکر ایجاد می کند.
به نقل از هلث، مغز، گرسنگی، ضربان قلب، تنفس و دمای بدن را تنظیم حتی زمانی که می خوابید، برای 
ایجاد خاطراتی از رویدادهای روزتان و بهبود توانایی خود برای انطباق با موقعیت های جدید و حفظ عملکرد 

سیستم ایمنی تان همچنان فعالیت می کند.
یافته نسبتا جدید در میان محققان علوم اعصاب این است که مغز زباله های خود را در هنگام خواب نیز خارج 
می کند و بر اساس نتایج تحقیق منتشر شده در سال ۲۰۲۰، سمومی که در مغز جمع می شوند در طول 
مرحله خواب با فرکانس آهسته که مرحله N۳ خواب نیز نامیده می شود، فیلتر می شوند. بنابراین، حتی اگر 
خواب را به عنوان زمان استراحت در نظر بگیریم، در واقع زمانی است که سیستم پاکسازی مغز - به نام سیستم 

گلیمفاتیک - سخت ترین کار را انجام می دهد.
اگر به اندازه کافی نخوابید، ماده مضری در مغز انباشته می شود که می تواند منجر به التهاب و زوال شناختی 
شود. وضعیت خواب نیز می تواند بر میزان کارآمدی مغز شما در پاکسازی این مواد زائد تاثیر داشته باشد. 

اگر می خواهید به طور موثر این سموم را از مغز خود در هنگام خواب حذف کنید، بهتر است به پهلو بخوابید.
اگرچه افراد و حیوانات در موقعیت های متفاوتی می خوابند اما پژوهشی در سال ۲۰۱۵ در مجله علوم اعصاب 

به چگونگی تاثیر وضعیت بدن در طول خواب بر روی سیستم گلیمفاتیک پرداخت.
محققان با استفاده از تکنیک های تصویربرداری و مدل سازی پیشرفته بر روی موش های تحت بیهوشی، 
دریافتند که وضعیت خواب به پهلو در مقایسه با دراز کشیدن به پشت یا شکم، کارآمدترین حالت خوابیدن برای 
دفع مواد زائد است. این مورد نشان می دهد که وضعیت معمول خوابیدن به پهلو کارآمدترین حالت برای حمل 

و نقل گلیمفاتیک در طول خواب است.

بر اساس نتایج تحقیقی که در سال ۲۰۱۹ در مجله بیماری آلزایمر منتشر شد، خوابیدن به پشت بیش از دو 
ساعت در شب در افراد مبتلا به بیماری های عصبی مانند پارکینسون، آلزایمر و سایر انواع زوال عقل شایع تر 
است. محققان پیشنهاد کردند که گرانش بر نحوه حرکت خون از مغز تاثیر می گذارد و موقعیت سر در هنگام 

خواب ممکن است بر میزان کارآمدی مغز در پاکسازی پروتئین ها تاثیر بگذارد.
مقاله ای در سال ۲۰۲۲ در نشریه مرزها در علوم اعصاب نشان داد که افراد مبتلا به آپنه انسدادی خواب 
ممکن است در سیستم گلیمفاتیک خود دچار مشکل شوند. به ویژه، هنگامی که افراد مبتلا به آپنه خواب 
دوره هایی با اکسیژن کم در طول خواب دارند، این مورد می تواند پاسخ التهابی را فعال کرده و به سیستم 
گلیمفاتیک آسیب برساند. بر اساس نتایج تحقیق ۲۰۲۰ منتشرشده در نشریه علوم مغز، سیستم گلیمفاتیک 
جریان مایع مغزی نخاعی را هدایت می کند بنابراین مغز نوسانات بزرگتری را در این جریان در هنگام خواب 
تجربه می کند با این حال، کارایی ریه های شما با افزایش سن کاهش می یابد که منجر به تنفس کم عمق تر 

می شود و می تواند تخلیه گلیمفاتیک شما را کاهش دهد.
استرس بر سیستم پاکسازی مغز شما تاثیر می گذارد و می تواند به مرور زمان منجر به تجمع مواد مضر شود. 
استرس مزمن در ایجاد آلزایمر که تشکیل پلاک این پروتئین های مضر بتا آمیلوئید است، نقش دارد. مصرف 

زیاد یا طولانی مدت الکل نیز می تواند پاکسازی گلیمفاتیک را کاهش دهد.
روزه داری متناوب می تواند سیستم گلیمفاتیک را تنظیم کند و روزه ها می توانند تخلیه مواد سمی مغز را 
افزایش دهند.   ورزش نه تنها سلامت شناختی شما را بهبود می بخشد، بلکه حمل و نقل گلیمفاتیک را نیز ارتقا 

می دهد و از تخریب عصبی محافظت می کند.
اسیدهای چرب امگا ۳ موجود در برخی از انواع ماهی ها نیز برای سیستم پاکسازی مغز مفید هستند.

بهترین حالت خوابیدن در محافظت از مغز کدام است؟
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حذف پول نقد در حمل ونقل عمومی شهر قم؛

ضرورت ایجاد سامانه یکپارچه 
پرداخت های شهروندی

ابتدا  در  هرچند  قم  در  عمومی  حمل ونقل  چرخه  از  نقد  پول  حذف 
چالش هایی به همراه داشت، اما خیلی زود در میان شهروندان و کاربران 
شبکه حمل ونقل عمومی جای خود را باز کرد و اکنون مورد استقبال قُمی ها 

است.
براساس این گزارش ، حذف پول نقد از چرخه حمل ونقل عمومی در 
شهرها از موضوعاتی است که به دلیل مسائل بهداشتی، محیط زیستی و 
برای رفتن به سمت برنامه ریزی بهتر در حوزه حمل ونقل عمومی، سال ها 

است که در شهرهای بزرگ دنبال می شود.
شهر قم نیز حدود دو دهه است در این زمینه در حال فعالیت بوده و تلاش 
می کند تا با جایگزینی کارت بلیت به جای بلیت های کاغذی و پول نقد، 

شرایط بهتری در حمل ونقل عمومی ایجاد کند.
بااین همه فرهنگ عمومی مردم و تمایل رانندگان اتوبوس چندان با این 
مسئله سازگار نبود و مجموعه از عوامل موجب شده بود حذف کامل پول 

نقد به یک آرزوی دیرینه در حمل ونقل عمومی شهر قم تبدیل شود.
پس از سال ها از یک بام و دوهوای استفاده از پول نقد و کارت بلیت، 
تابستان امسال حذف کامل پول نقد از چرخه اتوبوس رانی در شهر قم کلید 
خورد و اجرایی شد. تا جایی که حدود چهار ماه است هیچ پول نقدی در 
سیستم اتوبوس رانی شهر قم ردوبدل نمی شود. در حوزه تاکسیرانی هم 
تلاش شده تا با تعریف جایگزین هایی برای پول نقد، سمت وسوی بهتری 

در پرداخت ها صورت بگیرد.
هوشمندسازی مدیریت ناوگان، یکی از روش هایی است که از طریق آن 
می توان بخشی از مشکلات حمل ونقل عمومی به ویژه اتوبوس رانی را مرتفع 
کرد تا دیگر شاهد صحنه هایی مانند تجمع اتوبوس ها در یک خط و مسیر 
از یکسو و تجمع و ازدحام مسافران در خط دیگر به دلیل کمبود اتوبوس 

نباشیم.
حذف کرایه نقدی از سیستم اتوبوس رانی شهر قم اتفاقی است که در 
راستای حفظ بهداشت عمومی، برنامه ریزی بهتر برای ناوگان اتوبوس رانی 

و بهینه سازی اقتصادی حمل ونقل عمومی در قم پیگیری شد.
اجرای طرح حذف کرایه های نقدی در اتوبوس های سطح شهر

مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم با اشاره به حذف دریافت 
کرایه نقدی در ناوگان اتوبوس رانی شهر قم اظهار داشت: یکی از انتقادات 
به سیستم حمل ونقل شامل تاکسی و اتوبوس بحث استفاده از پول نقد بود، 

چراکه آسیب های بسیاری برای این موضوع شمرده می شد.
به گفته علی نیک، با اجرای طرح حذف کرایه نقدی در اتوبوس رانی، 
دریافت کرایه نقدی در اتوبوس ها حذف شده و دو دستگاه کارت خوان ویژه 
خواهران و برادران در اتوبوس ها به منظور تسهیل شهروندان برای پرداخت 
جایگذاری شده است. درعین حال تلاش شده تا استفاده از کارت بلیت 

نیز تقویت شود.
دنبال  به  داد:  ادامه  قم  شهرداری  اتوبوس رانی  سازمان  مدیرعامل 
برنامه ریزی های انجام شده در ۲۲۰ اتوبوس فعال سطح شهر ،۴۴۰ دستگاه 
کارت خوان مجهز شد تا از روز دوشنبه شانزدهم مردادماه ۱۴۰۲ رانندگان 
از دریافت کرایه های نقدی منع و شهروندان کرایه اتوبوس خود را به صورت 

غیر نقدی پرداخت کنند.
به گفته نیک، با این طرح شهروندان در استفاده از ناوگان اتوبوس رانی 
شهر قم می توانند از دو روش »قم کارت« یا کارت خوان و در استفاده از 
از دستگاه کارت خوان برای پرداخت کرایه استفاده  ناوگان تاکسی رانی 

کنند.
وی افزود: هدف از راه اندازی دستگاه های کارت خوان بانکی در کنار 
دستگاه های هوشمند تسهیل در دریافت نقدی کرایه ها در ناوگان های 

اتوبوس رانی و تاکسی رانی است.
ارائه خدمات به 62 هزار کاربر شبکه قم یار

علی مؤمن حجازی رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری 
قم با اشاره به استقبال شهروندان از قم کارت، ابراز کرد: از ابتدای شروع 
پروژه از دی ماه ۱۳۹۹ تا اواخر بهار سال جاری بیش از ۱۶۶ هزار قم کارت 
فروش رفته و ۱۲۸ قم کارت هم تعویض شده و تقریباً ۳۰۰ هزار قم کارت 
در اختیار شهروندان قرارگرفته است و در حال حاضر ۶۲ هزار کاربر شبکه 

ارتباطی قم یار خدمات دریافت می کنند.
گفتنی است تاکنون ۶۸۵ میلیارد ریال مقدار شارژ توسط شهروندان 
تهیه شده که با استفاده از این مبلغ در حمل ونقل و خدمات استفاده شده و 

بیش از ۱۰ میلیون تراکنش بر روی کارت ها اتفاق افتاده است.
حفظ محیط زیست، شفاف سازی درآمدها و همچنین دسترسی آسان به 
داده ها توسط مسئولان شهری از دیگر مزایای حذف کرایه نقدی از نظام 

حمل ونقل اتوبوس رانی است.
این موضوع به مسئولان و مدیران امکان می دهد تا داده های دقیق تر 
این  کنند.  دریافت  از خدمات حمل ونقل  استفاده  درباره  را  به روزتری  و 
اطلاعات می توانند در برنامه ریزی بهتر و بهینه تر سرویس ها مورداستفاده 
قرار گیرند. به طورکلی، استفاده از کارت های هوشمندی در حمل ونقل 
و کارآمدی سفرهای  به راحتی  عمومی مزایای فراوانی دارد که می تواند 

درون شهری را افزایش دهد.
سیستم  در  کرایه  اخذ  سرعت  بلیت ها  کارت  از  استفاده  طرفی  از 
اتوبوس رانی را افزایش داده و این موضوع موجب بهره وری زمان و کاهش 

سرفاصله ها در حمل ونقل عمومی می شود.
بر طبق اعلام سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم، باجه های صدور و شارژ 
کارت شهروندی )قم کارت( در ایستگاه های میدان نبوت، میدان سعیدی، 
بلوار  در  قائم  شهر  امین،  بلوار  ابتدای  جانبازان  میدان  منتظری،  بلوار 
شهید کبیری نبش خیابان قائم، زمزم، سه راه بازار، مسجد امام حسن در 
خیابان آیت الله طالقانی، میدان مطهری، پردیسان در میدان علوم صادر و 
همچنین دستگاه های خود شارژ در دانشگاه شهاب دانش، بلوار منتظری، 
دکه زنبیل آباد روبروی ورزشگاه شهید حیدریان و دکه بوستان نرگس در 

خیابان امامزاده ابراهیم جانمایی و نصب شده است.
استفاده کنندگان از قم کارت درعین حال که به بهره وری و برنامه ریزی 
بهتر در نظام حمل ونقل عمومی شهر کمک می کنند، در آینده می توانند 
در پرداخت غیر نقدی دیگر ازجمله پرداخت کرایه تاکسی یا شهربازی های 

سطح شهر از آن استفاده کنند.
ابتدا  در  هرچند  قم  در  عمومی  حمل ونقل  چرخه  از  نقد  پول  حذف 
چالش هایی به همراه داشت اما خیلی زود در میان شهروندان و کاربران 
شبکه حمل ونقل عمومی به امری مطلوب تبدیل شد. قدم بعدی در این 
زمینه اتصال دیگر پرداخته ای شهروندی ازجمله پارکینگ ها و پارکومترها به 
این سیستم است که به برنامه ریزان شهری کمک می کند، نظام حمل ونقل 
شهری را به صورت یکپارچه رصد و تحلیل کرده و برای بهبود آن تلاش کنند.

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم:

اتمام فرهنگسرای شهریار در دستور کار 
قرار گرفته است

نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اهمیت تکمیل پروژه های نیمه تمام و 
برنامه ریزی مناسب، عطف به نیاز سنجی ها جهت پروژه های جدید، گفت: در منطقه 
شش شهرداری، تکمیل فرهنگسرای شهریار و ۳۰ متری مطهری به عنوان دو اولویت 

منطقه ۶ در دستور کار است.
حسن طلایی در بازدید از پروژه های منطقه ۶ به بررسی چالش ها و مشکلات اجرای 
پروژه ها منطقه پرداخت و اظهار داشت: باید توسعه در تمام مناطق با یک کمیت و کیفیت 
پیش برود. وی تکمیل و اتمام پروژه های نیمه تمام را یکی از برنامه های مهم مدیریت 
شهری دانست و افزود: در گام نخست باید پروژه های نیمه تمام را تکمیل کنیم و سپس 
پروژه ای جدید را با توجه به اولویت های هر منطقه آغاز کنیم. نائب رئیس شورای اسلامی 
شهر قم یکی از پروژه های مهم منطقه ۶ را تکمیل فرهنگسرای شهریار عنوان و تصریح 
کرد: پروژه فرهنگسرای شهریار واقع در خیابان کارگر سالیان طولانی متروکه مانده بود 
که با توجه به ردیف بودجه مصوب شورای شهر، احداث این فرهنگسرا در دستور کار 
شهرداری قرار گرفت. وی ادامه داد: اعتبار مصوب این بودجه حدود ۳۰ میلیارد تومان 
در سال ۱۴۰۲ و مبلغ اولیه قرارداد نیز ۳۵ میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان بوده که پیشرفت 
بالا ۶۰ درصد داشته و در خردادماه سال ۱۴۰۳ به بهره برداری می رسد. طلایی توجه به 
افزایش سرانه فرهنگی منطقه را اولویت اول دانست و بیان کرد: فرهنگسرا در دوطبقه 
احداث می شود که طبقه همکف آن حدود ۷۰۰ مترمربع اداری و ورزشی، طبقه اول 
۶۳۰ مترمربع با کاربری آموزشی و طبقه دوم فضای مناسب آمفی تئاتر با مساحت ۴۳۰ 
مترمربع طراحی شده است. وی در ادامه به اهمیت بازگشایی خیابان ۳۰ متری مطهری 
را نیز اشاره کرد و گفت: تا امروز سه پلاک از این معبر تملک شده و مسیر بازگشایی شده 
اما نیاز است سایر پلاک ها به عنوان قسمتی از عرصه از مسیر نیز تملک شود که نیاز 
به همکاری مالکین برای تعیین تکلیف شهرداری داریم.  نائب رئیس شورای اسلامی 
شهر قم در پایان یادآور شد: این خیابان شارع پشتیبان خیابان امامزاده ابراهیم است 
و با بازگشایی کامل این معبر این منطقه ازنظر ترافیکی و تسهیل در عبور مرور پیشرفت 

چشم گیری خواهد داشت و حتی سیما و منظر منطقه را بهبود می دهد.
 

معاون سیاسی و امنیتی استاندارقم:

درجنگ اقتصادی با اخلال گران معیشت 
مردم مدارا نشود

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم بر لزوم کنترل بازار و برخورد قاطع با اخلال گران در 
معیشت مردم دراین استان تاکید کرد.

 احمد حاجی زاده، صبح روزدوشنبه در کمیسیون برنامه ریزی هماهنگی و مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز استان، افزود: دکتر آقامیری استاندار قم، روی سه مساله ملاقات های 
مردمی ، کنترل بازار و موضوع مسکن تمرکز بسیار زیادی دارند.  وی اظهار داشت: در 
حوزه قاچاق کالا و ارز به هیچ وجه نباید با عاملان قاچاق کننده، مدارا نمود زیرا این افراد 
معدود، در امر معیشت مردم اخلال کرده و زندگی را برای آنان سخت می کنند.  حاجی 
زاده بیان کرد: همچنین متاسفانه برخی سامانه های اقتصادی به خوبی کار نمی کنند. 
یعنی مشخصا آنها برای مبارزه با قاچاق و شفافیت بیشتر و درزگیری از فضاهای بین 
بخشی ایجاد شده اند ولی عواملی وجود دارد که نتوانسته اند به یک دست شدن این حوزه 
کمک کنند.   وی گفت:همه مدیران باید باور کنند که در یک جنگ سخت اقتصادی 
قرارداریم،برخی مسئولانی که از کمبودها در حوزه نیروی انسانی و اعتبارات می نالند 
باید به هشت سال دفاع مقدس فکر کنند که بدون امکانات و نیروی انسانی آموزش دیده 
جنگ های کلاسیک، توانستیم ابرقدرت های عالم را منکوب نماییم. در جنگ اقتصادی 

نیز باید با همین جدیت کار کنیم تا موفق شویم.
 

مدیر منطقه دو شهرداری قم خبر داد:

آغاز عملیات عمرانی بوستان خانواده 
دو  منطقه  در  خانواده  بوستان  احداث  طرح  گفت:  قم  شهرداری  دو  منطقه  مدیر 
در مرحله اجرایی است و بنا بر پیش بینی های صورت گرفته این بوستان سال آینده به 

بهره برداری خواهد رسید.
سید رضا حسینی در گفت وگویی در خصوص احداث بوستان خانوادگی در منطقه، 
اظهار کرد: تملک باغ صادقی در خیابان چمران انجام شده و فرایند اخذ مجوز ساخت 
بوستان خانوادگی از مراجع ذی ربط صورت گرفته است. وی با بیان اینکه فرایند جابجایی 
چند اصله درخت و لوله کشی شبکه انشعاب در حال انجام است، افزود: پیش بینی شده 
به  آینده  در شهریور سال  تومان  میلیارد  بالغ بر ۴  اعتباری  با  بوستان خانوادگی  این 
بهره برداری برسد. مدیر منطقه دو شهرداری قم در خصوص بوستان امام رضا )ع(، تصریح 
کرد: پروژه طرح توسعه بوستان امام رضا )ع( فازبندی شده و فاز اول و فاز دوم بوستان 
امام رضا )ع( در امتداد بلوار امام رضا )ع( با مساحت ۳۵۰۰ مترمربع به مرحله اجرایی 
رسیده و در حال حاضر در مرحله تکمیل و رفع نواقص بوستان هستیم.  حسینی با اشاره 
به مطالبه مردم منطقه نسبت به توسعه فضای سبز، گفت: تملک باغ صادقی در همین 

مسیر صورت گرفت تا بتوانیم سرانه فضای سبز شهری را در این منطقه ارتقا دهیم.
 

معاون امور فرهنگی کمیته امداد استان قم:

اعزام ۸۵ نفر از مددجویان کمیته امداد قم 
به مشهد مقدس

معاون امور فرهنگی کمیته امداد استان قم گفت : ۸۵  نفر از مددجویان خانم سرپرست 
خانوار که بیشتر آنها سفر اولی بودند طی یک اردوی زیارتی به مشهدمقدس اعزام شدند.
حسین قره داغی، بااعلام این خبر اظهار کرد: این اردو به همت خیرین استان قم و با 
تلاش همکارانم در اداره سه  به صورت خانوادگی و تحت عنوان »شوق زیارت« و همراه با 

برنامه های فرهنگی برای خانواده ها و فرزندان برگزار شد.
وی در خصوص سطح امکاناتی که برای این اردو فراهم شده خاطر نشان کرد: یکی 
از نکات قابل توجه این اردو در اختیار گذاشتن حداکثر امکانات کمیته امداد برای این 
عزیزان بود بطوری که وسیله نقلیه این اردو اتوبوس وی آی پی و مکان اقامت آنها هتل 
کرامت بود که تحت مدیریت کمیته امداد است. قره داغی ادامه داد: با هماهنگی های 
صورت گرفته با آستان قدس رضوی این عزیزان یک وعده مهمان سفره امام رضا)ع( بودند 
همچنین بازدید از موزه آستان قدس، آکواریوم شهر مشهد و برگزاری مسابقات متنوع 

برای کودکان از جمله فعالیت های فرهنگی بود که در این سفر انجام شد.
 

مدیرکل گمرکات استان قم:

عمده کالاهای وارداتی به قم از کشور 
چین است

مدیرکل گمرکات استان قم گفت: بیشترین کالاهای وارداتی به گمرکات استان از ابتدای 
سال جاری تا پایان آذرماه از مبدا کشور چین بوده است. 

اسفندیار دریکوندی در گفت وگویی اظهار داشت: در همین رابطه طی مدت یاد شده 
۲۳ میلیون ۵۴۰ هزار ۹۹۳ تُن انواع کالا به ارزش ۱۲۷ میلیون ۵۱۰ هزار و ۱۵۶ دلار از 
کشور چین وارد گمرکات استان قم شد. وی افزود: به طور کلی بیشتر واردات امسال قم 
از ۳۰ کشور بوده که در همین راستا بعد از چین می توان از کشورهایی همچون امارات 
متحده عربی، ترکیه، ایتالیا، آلمان، کره، انگلستان، هند، عمان و فرانسه در این خصوص 
نام برد. وی ادامه داد: بیشتر کالاهای وارد شده به قم شامل کالاهای اساسی و تجهیزات 
مورد استفاده در واحدهای صنعتی استان همچون اجزا و قطعات ساخت تعدادی از لوازم 

خانگی، موتورسیکلت و برخی از موارد لازم برای تولید محصولات مورد نیاز مردم است.
 

توسط آیت الله سعیدی انجام شد؛

آغاز عملیات ساخت ضریح جدید
 حرم حضرت معصومه )س( 

حضرت  حرم  جدید  ضریح  ساخت  کارگاه  از  سعیدی  آیت الله  بازدید  با  هم زمان   
معصومه)س(، آغاز به کار بخش عملیاتی این پروژه به دست تولیت این آستان مقدس رقم 
خورد.  به گزارش پایگاه خبری آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها، هم زمان با 
میلاد حضرت فاطمه زهرا )س( آیت الله سید محمد سعید تولیت حرم مطهر بانوی کرامت 
در کارگاه قلم زنی ضریح مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( حضور یافت و از نزدیک در 

جریان روند ساخت ضریح جدید این آستان مقدس قرار گرفت.

قیام ۱۹ دی ۱۳۵۶ خورشیدی مردم قم نقش بسزایی در سرنوشت انقلاب 
اسلامی داشت که از آن به عنوان جرقه انقلاب و سرآغاز بیداری ملت ایران یاد می 
شود و پس از قیام ۱۵ خرداد ۱۳۴۲ بار دیگر قم را به عنوان مرکز مبارزه علیه رژیم 

پهلوی معرفی کرد.
قیام ۱۹ دی ۱۳۵۶ خورشیدی مردم قم که از آن به عنوان »جرقه انقلاب« یاد 
می شود به دلیل حجم نارضایتی ها رخ داد، در این میان کوچك ترین مساله ای 
می توانست سبب برانگیختن احساسات مردم مذهبی قم شود و آنها را به کوچه 
و خیابان بکشاند. از آنجایی که جهت گیری مطبوعات و روزنامه ها همواره بر 
سرنوشت مردم تاثیر گذار بوده است، چاپ یك مقاله با عنوان»ایران و استعمار 
سرخ و سیاه« در روزنامه اطلاعات و در سالروز کشف حجاب که به شکل تلویحی 
اهانت پنهانی نسبت به امام خمینی )ره( در خود داشت، سبب شد تا مردم به 

خروش در آیند.
علامه طباطبائی، آیت الله میرزا هاشم آملی، آیت الله وحید خراسانی، آیت 
الله نوری همدانی و آیت الله مکارم شیرازی در اعلام حمایت از امام خمینی )ره( 
سخنرانی کردند و کلاس های درس حوزه تعطیل شدند و سرانجام در عصر روز ۱۹ 
دی با حضور در خیابان ها اعتراض خود را نشان دادند. هر چند اعتراض روحانیان 
و مردم شهر قم با سکوت همراه بود اما با هجوم همراه با خشونت نظامیان به 

راهپیمایان، این اعتراض به خاك و خون کشیده شد.
شعاری که مردم در این غروب حزن انگیز سر دادند نشان از ولایتمداری و عشق 
بی پایان آنها به بنیانگذار جمهوری اسلامی بود:»از جان خود گذشتیم، با خون 

خود نوشتیم، یا مرگ یا خمینی«.
اسلامی می  انقلاب  پیروزی  در  قم  درباره جایگاه شهر  رهبری  معظم  مقام 
فرمایند: »اگر ما مبارزه ملت ایران را که به طور عمومی و تعیین کننده، از سال ۵۶ 
آغاز شد به یك بنای رفیع و مستحکم تشبیه کنیم، پایه های قوی و شکست ناپذیر 
و ماندگارِ این بنای مستحکم، در قم نشانده و کار گذاشته شد. قم یك ذخیره الهی 

برای اسلام بود.«
برای واکاوی این موضوع با تعدادی ازعلمای برجسته حوزه علمیه قم گفت و گو 

کرده ایم که در ادامه می خوانید:

*آیت الله حسینی بوشهری: 19 دی ماه یکی از روزهای ماندگار در تاریخ 
انقلاب اسلامی است

رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در گفت و گو با ایرنا با اشاره به این که 
۱۹ دی ماه یکی از روزهای ماندگار در تاریخ انقلاب اسلامی است گفت: در این 
روز فضلا و مردم ولایت مدار قم در پی اهانت توهین آمیز روزنامه اطلاعات عکس 

العمل انقلابی نشان دادند.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری افزود: مردم متدین استان قم در روز ۱۹ 
دی ماه سال ۵۶ از حریم ولایت، مرجعیت و امام راحل خویش دفاع کردند و نشان 

دادند که دستگاه طاغوت در مقابل ایستادگی آنان کاری از پیش نخواهد برد.
وی با بیان این که قیام ۱۹ دی هیمنه طاغوت را در هم شکست گفت: این 
حرکت سرآغاز حرکت جدید برای پیروزی انقلاب اسلامی بود که نور قدرت و به 

آتش کشیدن نظام پهلوی را در دل مردمان شهرهای دیگر کشور روشن کرد.
وی افزود: حماسه آفرینی مردم قم با مشت هایی گره کرده و با بی اعتنا به اسلحه 
نیروهای سرکوبگر طاغوت در شرایط خفقان به مردم درس آزادگی و ولایتمداری 

را داد.
وی ادامه داد: قیام ۱۹ دی نقطه عطف انقلاب اسلامی بود که زمینه ساز حضور 
امام راحل در کشورمان و آزادی از نظام پهلوی دست پرورده غرب بود و سرانجام 

پیروزی حق بر باطل را به ارمغان آورد.
آیت الله حسینی بوشهری، به حضور مردم قم در دیدار با رهبر معظم انقلاب 
اسلامی گفت: مردم ولایت مدار قم هر سال واقعه ۱۹ دی ماه را در دیدار با رهبر 

فرزانه انقلاب و استفاده از بیانات ایشان، زنده نگه می دارند.
* قیام 19 دی مردم قم ارتباط مستحکم امام و امت را نشان داد

استاد برجسته حوزه علمیه قم نیز در گفت ودر گفت و گویی بیان کرد: قیام 
۱۹ دی که با چاپ مقاله ای اهانت آمیز به بنیانگذار جمهوری اسلامی به وقوع 
پیوست، نشان داد که ارتباط بین امام و امت درجامعه ایران بسیار مستحکم است.
آیت الله سید محمد سجادی افزود: رژیم شاه با دستگیری، جسارت و اهانت 
به امام خمینی)ره( تلاش کرد تا قیام های مردم را سرکوب نماید، ولی تمام این 

اقدامات نتیجه برعکس داشت و باعث اتحاد بیشتر انقلابیون ایران شد.
وی اضافه کرد: این اقدامات رژیم شاه باعث شد حرکت های خودجوش مردم 
برای دفاع از امام خمینی)ره( در اقصی نقاط ایران قوت بگیرد و نتایج خوبی نیز 

حاصل شد.
این استاد حوزه با بیان این که تمام کارهای امام راحل برای خداوند بود، تصریح 
کرد: سردمداران رژیم می خواستند با اهانت، امام را از صحنه خارج کنند، ولی 

خداوند داستان را زیباتر به دست مردم رقم زد.
آیت الله سجادی به رابطه امت و امامت اشاره و بیان کرد: در فرهنگ شیعه رابطه 
عشق و محبت بین شیعیان و امامان معصوم)ع( وجود دارد و در همین راستا نیز 

رابطه ای عاشقانه و عارفانه بین مردم ایران و امام خمینی شکل گرفته بود.
وی تاکید کرد: رمز ادامه نهضت و پایداری ملت بر این رابطه استوار است و تا 
زمانی که ادامه یابد، جمهوری اسلامی به همه اهداف خود در کشور و منطقه 

خواهد رسید.
استاد برجسته حوزه علمیه قم بیان کرد: در تاریخ ۴۰ ساله انقلاب این نتیجه 
حاصل شده است که مردم و رهبر معظم انقلاب باید یك زبان، یك صدا و منسجم 
باشیم تا از خطراتی که در پیش است عبور کنیم، در غیر اینصورت مشکلاتمان روز 

به روز بیشتر می شود.

وی تاکید کرد: همه نیروهای مسلح و غیرمسلح تحت لوای رهبری باید کلمه 
واحده باشیم تا خودمان، کشورمان و دینمان حفظ شود.

از جان  انقلاب  پاسداشت  و  پیروزی  برای  افزود: شهیدان  الله سجادی  آیت 
و زندگی خود گذشتند که ما نیز نباید با کارها و حرف های خود به این نهضت 

خدشه وارد کنیم .
وی با بیان این که عزت و عظمت ایران محصول مجاهدت شهیدان و نیروهای 
مسلح است، ادامه داد: قبل از انقلاب، سفیر آمریکا با تلفن شاه را از ایران بیرون 
می کرد، ولی امروز ترامپ مجبور است به صورت پنهانی به بغداد بیاید و با ترس 

و لرز برگردد.
به گفته آیت الله سجادی در این زمان که دشمن تا دندان مسلح آمریکا، اسراییل 
غاصب و مرتجعان عرب برای ضربه زدن به ایران متحد شده اند، ضرورت دارد 
بصیرت پیدا کنیم و زمان و موقعیت خودمان را به خوبی درك کنیم تا این انقلاب 

حفظ شود.
قیام 19 دی زمینه ساز پیروزی انقلاب اسلامی شد

استاد برجسته حوزه علمیه قم در گفت و گو با  ایرنا، بیان کرد: با توجه به خیزش 
روحانیون حوزه علمیه و آحاد مردم در ۱۹ دی علیه رژیم شاهنشاهی، این قیام 

زمینه ساز پیروزی انقلاب اسلامی علیه ظلم و استبداد شد.
آیت الله محسن غرویان افزود: به خاطر دارم که طلاب به خاطر اهانتی که در 
مقاله ای در روزنامه اطلاعات به امام خمینی)ره( شد به خیابان آمدند و معتقد 

بودند که در این مقاله به مرجع تقلید آن ها توهین شده است.
امام  از  بود،  شده  نوشته  شاه  دستور  به  که  مقاله  این  در  کرد:  اضافه  وی 
خمینی)ره( به عنوان سید هندی یاد کرد بود و اسم مستعار نویسنده آن شخصی 

به نام رشیدی مطلق بود.
وی ادامه داد: آن روز طلبه ها به خیابان ها آمدند، به سوی خانه آیات عظام وحید 
خراسانی و نوری همدانی حرکت کردند و آن ها نیز در سخنرانی هایی با استناد به 

آیات قرآن این توهین و رژیم شاه را محکوم کردند.
آیت الله غرویان خاطرنشان کرد: در این جریان رژیم شاه تعدادی از طلاب را 
به شهادت رساند و برای چهلم شهیدان مراسم هایی در قم و شهرهای دیگر مثل 
تبریز برگزار و همین چهلم های شهدای ۱۹ دی قم یکی پس از دیگری منجر به 

تظاهرات میلیونی مردم شد.
وی ادامه داد: این اتفاقات و تظاهرات به پیروزی انقلاب اسلامی منجر شد که از 

این نظر ۱۹ دی نقطه مهم تاریخی در انقلاب اسلامی است.
استاد حوزه علمیه قم با بیان این که ریشه پایداری انقلاب پیوند آن با فطرت 
دینی مردم است، گفت: انقلاب اسلامی پیوند نزدیك با عقاید دینی و فرهنگ 
مذهبی مردم دارد و در راس این قیام بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران حضرت 

امام خمینی)ره( فقیه، عارف و فیلسوف به تمام معنا بودند.
وی افزود: مردم به عنوان مرجع تقلید دینی و مذهبی به امام خمینی)ره( نگاه 
می کردند و همچنین علما، روحانیت و حوزه های علمیه پشتوانه های محکم 

دینی و مذهبی از نظر مردم تلقی می شدند.
به گفته آیت الله غرویان، بنده طلبه مدرسه علمیه رسالت بودم و به خاطر دارم که 

در آن زمان تعدادی از طلاب این مدرسه به شهادت رسیدند.
وی تصریح کرد: وحدت و انسجامی که در آن زمان بین علما در پشتیبانی از 
حضرت امام خمینی)ره( و شخصیت ایشان شکل گرفته بود برای ما شیرین بود و 

امیدوارم آن وحدت و انسجام همچنان در زمان حاضر هم باشد.
*19دی ولایت مداری مردم قم را به مرحله ظهور گذاشت

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه نیز در گفت و گو با ایرنا با اشاره به ولایت مداری 
مردم قم گفت: در حماسه ۱۹ دی ماه، مردم قم پایبندی به مرجعیت و رهبری را به 
رخ جهان کشیدند و در حماسه ای بزرگ، ترس در رژیم شاهنشاهی ایجاد کردند.

حجت الاسلام والمسلمین محمود رجبی اظهار داشت: اهانت به مرجعیت، 
خشم مردم را برافروخت و در حرکتی خودجوش، رژیم را وادار به عقب نشینی 

کردند.
وی ضمن گرامیداشت دهه بصیرت با بیان این که ۱۹ دی حماسه ای تاریخ 
ساز و نقطه عطف در پیروزی شکوهمند انقلاب بود، خاطرنشان کرد: این قیام با 
روحانیت شکل گرفت و حضور مردم آن را به سرانجام رساند که خود بازتاب های 

زیادی را به همراه داشت.
وی بیان کرد:در این روز مردم انقلابی و روحانیت یك بار دیگر در خط رهبری امام 

خمینی)ره( قرار گرفتند و برگی دیگر از تاریخ انقلاب را ورق زدند.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم اضافه کرد: در حماسه ۱۹ دی مردم ثابت 
کردند که از هیچ قدرتی برای قدم گذاشتن در مسیر خود بیم ندارند و با باور قلبی و 

ایمان کامل در جهت پیروزی انقلاب اسلامی حتی از جان خود گذشتند.
رجبی با اشاره به این که قیام ۱۹ دی نمادی از مقاومت و استکبار ستیزی است 
گفت: این روز بصیرت مردم را نشان داد، بصیرتی که پایه های رژیم را متزلزل 

ساخت.
وی ابراز داشت: ۱۹ دی روز سرنشت ساز در تشکیل انقلاب اسلامی بود و 
سقوط شاه را رقم زد همچنین این روز سند پرافتخاری بود که نشان می داد دین و 

سیاست از هم جدا نیستند در واقع ۱۹ دی سیاست و دیانت رو پیوند زد.
*قیام 19 دی؛ تبلور گفتمان سازی میان مردم و رهبری

همواره در سالروز این واقعه مهم جمعیت عظیمی از مردم قم در راستای تجدید 
پیمان با آرمان های بلند انقلاب و امام راحل)ره( به دیدار رهبری می شتابند و با 
یادآوری قهرمانی های مردم ایثارگر قم این روز را گرامی می دارند. این دیدار نمادی 
از پیوند ناگسستنی میان امت با ولایت و هشداری دوباره از طرف مردم به دشمنان 
اسلام است تا به آنها ثابت کنند که همواره در صحنه هستند و این حرکت مانند 

دیگر حرکت های انقلابی می تواند دشمن شکن و تاثیرگذار باشد.

به مناسبت  سالروز قیام 19 دی مردم قم ؛

قیام 19 دی مردم قم؛ سرآغاز بیداری ملت ایران
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یک اقتصاددان مطرح کرد

نوسانات هیجانی ارز، کوتاه مدت است

عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس با اشاره به اینکه حمله تروریستی کرمان 
موجب شد تا با سوء استفاده دلالان و سوداگران، نرخ ارز افزایش یابد، گفت: این 
نوسان ناشی از هیجانی شدن بازار و جوسازی سودجویان بود که در کمتر از ۳ روز 

روند کاهشی خود را دوباره آغاز کرد.
کریم بیات عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس با بیان اینکه معاملات 
هیجانی نرخ ارز بدین معنی است که نرخ ارز در کوتاه مدت به قیمت اولیه خودش 
باز می گردد، تاکید کرد: مردم در این شرایط نباید وارد بازار ارز شوند چرا که متضرر 

خواهند شد.
عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس گفت: : به طور معمول تغییرات نرخ 
ارز به شکل های این چنینی، کوتاه مدت است، یعنی اینکه نرخ ارز به صورت 
مداوم افزایش نخواهد یافت و این حوادث بر هیچ یک از شاخص های اقتصادی 

تاثیر گذار نیست.
بیات تصریح کرد: در گذشته نیز سابقه جنگ غزه را داشتیم که با آغاز این جنگ 
نرخ ارز افزایش یافت، اما بعداز چند روز نرخ ارز به حالت تعادلی خودش بازگشت، 
در حال حاضر نیز با حادثه تروریستی کرمان شاهد افزایش نرخ ارز بودیم؛ اما بعد 
از چند روز، نرخ ارز اندکی کاهشی شد و حتما در روزهای آینده به قیمت های 

قبلی باز می گردد.
این اقتصاددان در پایان تاکید کرد: اینگونه حوادث با توجه به موقعیت ها، زمان، 
مکان و نوع اتفاق و رویداد سیاسی اثرات متفاوتی خواهند داشت و هر چه این 
حوادث چاشنی سیاسی بیشتری داشته باشد، هیجانات موقتی بیشتری را در بر 

خواهد داشت و باعث سوءاستفاده سودجویان می شود.

وزیر ارتباطات خبر داد:

افزایش ۱۰۰ برابری سرعت اینترنت 
خانگی تا آخر سال

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه طبق تعهد گرفته شده در حوزه 
ارتباطات موبایل باید تا خردادماه سال آینده سرعت ۳۰ درصد افزایش پیدا کند، 
گفت: تا پایان سال سرعت اینترنت در پروژه بزرگ فیبر نوری تا ۱۰۰ برابر سرعت 

فعلی یعنی هزار مگابیت بر ثانیه خواهد بود.
عیسی زارع پور درباره دلایل افزایش قیمت تعرفه های اینترنت در کشور، گفت: از 
آنجا که توسعه بخش قابل توجهی از زیرساخت های ارتباطی کشور بر عهده بخش 
خصوصی است، باید زیرساخت ها را به منظور افزایش کیفیت شبکه توسعه داد، 
اما عدم سرمایه گذاری در این حوزه کندی شبکه را به دنبال خواهد داشت که در 

نهایت مردم از آن متضرر می شوند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات ادامه داد: طی سال های گذشته باوجود افزایش 
هزینه اپراتورها، تعرفه ها همچنان ثابت مانده بود، به همین دلیل اپراتورها قادر 
به سرمایه گذاری برای توسعه زیرساخت ها نبودند، هرچند درخواست افزایش 
۱۰۰ درصدی تعرفه های اینترنت را داشتند اما به دنبال بررسی های انجام شده 
در وزارتخانه نهایتاً به افزایش ۳۴ درصدی تعرفه ها موافقت کردیم که البته این ۳۴ 
درصد هم صرفا بر ترافیک بین الملل اعمال شد، درواقع بهای ترافیک داخلی 
همچون گذشته است، بنابراین میانگین افزایشی -که مردم احساس می کنند- 

کمتر از ۳۴ درصد مذکور خواهد بود.
زارع پور با تاکید بر اینکه هیچ بسته ای اینترنتی بیشتر از ۳۴ درصد افزایش نداشته 
است، افزود: از اپراتورها تعهد گرفته ایم که ریال به ریال این افزایش قیمت صرف 
توسعه شبکه و خرید تجهیزات شود و سرعت شبکه ظرف ۶ ماه آینده افزایش پیدا 
کند، همچنین علاوه  بر نسل پنجم، پوشش نسل چهارم در کشور بیشتر شود تا در 

نهایت با افزایش کیفیت و سرعت شبکه رضایت مندی مردم بالا رود.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه طبق تعهد گرفته شده در حوزه 
ارتباطات موبایل باید تا خردادماه سال آینده سرعت ۳۰ درصد افزایش پیدا کند، 
مطرح کرد: همچنین در حوزه ارتباطات ثابت پروژه بزرگ فیبر نوری را در دستور 
کار داریم که اکنون ۵ و نیم میلیون خانوار را در سراسر کشور تحت پوشش قرار 
داده و در حدود ۱۶۰ شهر فراگیر شده است که انشاءالله تا پایان سال پوشش 
۸ میلیون نفر امکان پذیر می شود، البته سرعت اینترنتی که در این پروژه تقدیم 
مردم خواهد شد تا ۱۰۰ برابر سرعت فعلی یعنی هزار مگابیت بر ثانیه خواهد بود.

یک کارشناس اقتصادی :

بانک مرکزی برای اصلاح ناترازی  شبکه 
بانکی چه کرد؟

یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه بانک مرکزی باید بتواند خطوط اعتباری 
محدود توسعه ای عرضه کند،  گفت: چند ماه دیگر قانون جدید بانک مرکزی 
اجرا می شود و همچنین با سیاست کنترل ترازنامه، بانک مرکزی می تواند نقش 
خود را به عنوان سیاست احتیاطی کلان ایفا کرده و در راستای ناترازی ها گام 

بردارد.
سیدمحمد نبی زاده با اشاره به آغاز فعالیت بانک های خصوصی در ایران بیان کرد: 
بانکداری خصوصی از دهه ۸۰ در ایران به وجود آمد، با این دغدغه که در فضای 
تسهیلات دهی و تامین مالی توسعه در کشور رقابتی بین بانک ها شکل بگیرد. اما 
نظارت به این بانک  ها نتوانست همزمان با گسترش بانک های خصوصی ارتقا پیدا 
کند. در حالی که در دنیا معمول است که خصوصی سازی بانک  ها و نظارت به 

آن ها همزمان با هم توسعه پیدا می  کند. این مهم  ترین ضعف ما بود.
وی ادامه داد: بانکداری خصوصی ادامه پیدا کرد و وقتی که ما وارد دهه ۹۰ 

شدیم، این بحران به دلایل مختلف خود را نشان داد.
 در سال های ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۶ بانک مرکزی سیاستی را با ادعای سالم سازی 
نقدینگی اتخاذ کرد، با این فرضیه که اگر بتوان جلوی پایه پولی را گرفت، می  توان 

نقدینگی و به تبع آن تورم را کنترل کرد.
از این رو پایه پولی در آن سال ها کنترل شد اما نرخ رشد نقدینگی کاهش پیدا 
نکرد؛ همچنین ارقام تورم در آن سال ها به ظاهرکاهش داشت، اما نقدینگی در 

شبکه بانکی قبض شده و درحال رشد بود.
این کارشناس اقتصادی بیان کرد: به دنبال این اتفاق، با یک تلاطم ارزی در سال 
۱۳۹۶ که ناشی از خروج از برجام بود، این نقدینگی که اقتصاددان های ایرانی به 
آن بمب نقدینگی می گفتند، به بازارهای مسکن و ارز سرازیر شده و باعث تشدید 

بحران شده و نرخ ارز و سایر دارایی ها را با افزایش قیمت مواجه کرد.

مجری طرح پنبه وزارت جهادکشاورزی گفت: 
پنبه  قیمت  کار  پنبه  کشاورزان  اصلی  مشکل 
است. همچنین مدیریت نادرستی که در واردات 
صورت گرفت و ارز ارزان قیمتی که به واردکنندگان 

داده شد صرفه اقتصادی پنبه را کاهش داد.
ابراهیم هزار جریبی با بیان اینکه در گذشته دور 
در پنبه خودکفا بودیم و حتی صادر می کردیم، 
گفت: در برنامه ششم توسعه توانستیم تولید پنبه 
را در کشور دو برابر کنیم و میزان تولید را از ۱۵۰ 

هزار تن وش به بیش از ۳۰۰ هزار تن برسانیم.
وی ادامه داد: در صنایع نساجی به حدود۵۰۰ 
هزار تن وش نیاز داریم که بتوانیم ۱۵۰ تا ۱۸۰ 
هزار تن پنبه مورد نیاز صنایع نساجی را به دست 

بیاوریم.
جهادکشاورزی  وزارت  پنبه  طرح  مجری 
به  نداشتن  دسترسی  را  پنبه کاران  مشکلات 
ماشین آلات برداشت پنبه و کمبود صنایع جانبی 
پیشرفته برشمرد و گفت: مشکل اصلی کشاورزان پنبه کار قیمت پنبه است. مدیریت نابه جایی که در واردات صورت گرفت 

و همچنین ارز ارزان قیمتی که به واردکنندگان داده شد صرفه اقتصادی پنبه را کاهش داد.
وی که در یک برنامه تلویزیونی صحبت می کرد با بیان اینکه عملکرد پنبه در هکتار به ۳۰۰۰ کیلوگرم افزایش پیدا کرده، 
طرح های حمایتی دولت را برشمرد و گفت: استفاده از آبیاری میکرو، استفاده از کشت مستقیم و رقم های زودرس، 

پرداخت یارانه به نصف قیمت بذر،  تخصیص تسهیلات ۴ درصد برای کمباین از جمله این حمایت ها است.
وی در پایان گفت: در دنیا به کشت پنبه یارانه داده می شود و علت آن این است که از ارزش افزوده آن در مراحل بعدی 

استفاده شود.
گفتنی است؛ پنبه در استان های خراسان رضوی، خراسان جنوبی، خراسان شمالی، گلستان، فارس و اردبیل کاشت 

می شود و بنابر اعلام وزارت جهادکشاورزی در حال حاضر سطح زیر کشت آن ۱۰۰ هزار هکتار است.

رئیس شورای تامین کنندگان دام کشور با اشاره به اینکه باید 
از تولیدکنندگان داخلی حمایت کرد، گفت: دولت این وعده را 
داده است که دام مازاد دامداران را خریداری و قیمت نهاده ها را 

به منظور حمایت از تولیدکننده داخل ثابت نگه دارد.
منصور پوریان  در پاسخ به این سوال که با توجه به مجاز شدن 
واردات بدون محدودیت دام زنده توسط مرزنشینان آیا تاکنون 
وارداتی انجام شده است یا خیر؟ گفت: در حال حاضر دام زنده 
ار مناطق مرزی اینچه برون، جلفا و بنادر جنوبی کشور از جمله  
چابهار وارد کشور می شود که عمدتا واردات از کشورهای استرالیا 

، نیوزاند و برزیل است.
وی افزود: اگرچه واردات ممکن است منجر به تنظیم بازار شود 

اما به تولیدکننده داخلی فشار وارد می کند.
رئیس شورای تامین کنندگان دام کشور ادامه داد: در حقیقت 
مخالف واردات نیستم زیرا واردات گوشت گرم، منجمد و دام زنده 
می تواند بازار را تنظیم و قیمت ها را کنترل کند، اما همین اتفاق 

باعث تاثیرگذاری آن در تولید داخل خواهد شد. پوریان با اشاره به اینکه به دلیل نوسانات قیمت تولید داخل، جلوی صادرات 
دام گرفته  شده و از آن طرف برای کنترل بازار و قیمت ها واردات انجام می شود، عنوان کرد: اواخر پاییز و زمستان با افزایش قیمت 
دام پایه پروار مواجه بودیم زیرا زمان خرید دام  پایه پروار برای پروار کردن بود. یعنی دامداران خریدهای خوبی در این بخش انجام 
داده اند. از طرفی افزایش تولید هم داشتیم و به دلیل واردات گوشت گوسفند و گوساله در تابستان، دام های مولد کشتار نشدند 
که این نشان دهنده زایش بیشتر است. وی عنوان کرد: معمولا در بهمن ماه باید حدود ۳۵۰ هزار راس گوساله و بیش از یک 

میلیون راس گوسفند کشتار شود. اما وقتی واردات انجام شود کشتار به عقب می افتد.
پوریان ادامه داد: البته اخیرا در کمیسیون کشاورزی مجلس مصوب شده که در راستای حمایت از تولیدکنندگان داخلی دولت 

دام های مازاد دامداران را از آنها خریداری کند.
رئیس شورای تامین کنندگان دام کشور با بیان اینکه باید تماما از تولید داخل و تولیدکننده داخلی حمایت شود، گفت: با توجه 
به اینکه امسال هم خشکسالی داریم و ممکن است تامین علوفه مجددا با مشکل روبه رو شود این وعده داده شده که قیمت 

نهاده های دامی نیز تغییر نکند.

مجری طرح پنبه وزارت جهادکشاورزی پاسخ داد

مشکل اصلی پنبه کاران چیست؟
از سوی رئیس شورای تامین کنندگان دام عنوان شد

مزایا و معایب واردات دام زنده

هشدار یک کارشناس صنعت خودرو به افزایش چشم گیر خودرو در بازار آزاد

حذف آرام و پلکانی قیمت دستوری خودرو

یک کارشناس صنعت خودرو می گوید: با این زیان انباشته ای که شرکت های 
خودروساز دارند، قاعدتا دیگر ادامه توان برای خودروسازی وجود ندارد. بر همین 
اساس، خودروسازان مجبور هستند که به صورت پلکانی و آرام که به یک باره به بازار 
شوک وارد نشود، قیمت کارخانه را حذف کنند و همان قیمت حاشیه بازار را به 

عنوان قیمت کارخانه جایگزین کنند.
مریم فکری: در حالی چند روزی است از طرح فروش خودرو ۵ درصد زیر قیمت 
بازار سخن گفته می شود که برخی از تحلیلگران اعتقاد دارند تنها با شرایطی این 

طرح قابلیت اجرا دارد؛ وگرنه شاهد فاجعه جدید قیمتی در بازار خواهیم بود.
آن طور که در گزارش ها دیده می شود، در آذرماه سال جاری جلسه ای با حضور 
معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت، مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو و 
مدیرعامل ساپکو به نمایندگی از مدیرعامل سایپا، دبیر انجمن قطعه سازان و مدیران 
برخی شرکت های قطعه سازی در محل وزارت صمت برگزار شد که طی آن به منظور 
افزایش توان نقدینگی، افزایش تولید و کاهش قیمت خودروهای این خودروسازان 

در بازار آزاد، سه تصمیم مهم و اساسی اتخاذ شد.
یکی از این تصمیمات این بود که تا پایان سال هر خودروساز )ایران خودرو و سایپا( 
۶۰  هزار دستگاه خودرو با قیمت ۵ درصد زیر حاشیه بازار به فروش برسانند تا شاید 
روند صعودی قیمت ها و زیان خودروسازان و قطعه سازان هم در بازار کاهش پیدا 

کند.
مازیار بیگلو، دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو در همین 
خصوص گفته است؛ جلسه مذکور پیرو این تشکیل شد که ما مشکلات نقدینگی 
خود را با وزارت صمت، مطرح کردیم؛ اما با توجه به اینکه هیچ راهکاری برای تامین 
نقدینگی شب عید قطعه سازان همچون روال سنوات گذشته وجود نداشت، این 
پیشنهاد ارائه شد. طی سال های گذشته، به هرحال مقداری از نقدینگی از سیستم 
بانکی که شورای پول و اعتبار تصویب می کرد تامین می شد یا سال گذشته از محل 

ارز بورس در کالا، اما برای سال جاری هیچ راهکاری وجود نداشت.
به گفته او، در این جلسه، تصمیم گرفته شد راهکاری که یک نهاد بالادستی 

تلویحا با آن موافقت کرده بود، اجرایی شود؛ بر این اساس که ۶۰ هزار دستگاه 
از محصولات هر خودروساز که مازاد بر تعهدات خود، تولید می کنند را در حاشیه 
بازار عرضه کنند تا نقدینگی آن وارد شود تا امسال را هم بگذرانیم. این موضوع 
صورتجلسه شد و همه هم راضی به نظر می رسیدند؛ اما اکنون که یک ماه و چند روز 
هم می گذرد، هیچ اتفاقی نیفتاده، هیچ اقدامی صورت نگرفته و هیچ مجوزی هم 

برای فروش محصولات این دو خودروساز در حاشیه بازار صادر نشده است.
بیگلو عنوان کرده؛ وقتی سراغ مطالبات خود را از خودروسازان می گیریم، گفته 
می شود که برخلاف آن صورت جلسه، مجوزی برای ما صادر نشده است. این در 
حالی است که انجمن قطعه سازان هیچ کجای این موضوع نبوده و نیست؛ تنها 
مقرر شد که نقدینگی از طریق فروش خودرو در حاشیه بازار تامین شده و از محل 
آن مطالبات قطعه سازان از خودروسازان پرداخت شود. ذی نفع این موضوع هستیم 

اما ارتباطی در اقدامات عملیاتی آن، نداریم.
توضیح شورای رقابت

البته سپهر دادجوی توکلی، سخنگوی شورای رقابت اعلام کرده است که به هیچ 
عنوان خودروساز نمی تواند به شیوه ای خارج از آنچه که در مصوبه ۵۴۳ قید شده 

است خودرو عرضه کند، عرضه خودرو خارج از مصوبه ۵۴۳ تخلف محرز است.
به گفته او، خودروساز ۱۰۰ درصد باید عرضه خودرو را طبق مصوبه ۵۴۳ شورای 
رقابت انجام دهد و اگر هم تغییری در شیوه عرضه صورت گیرد در پروتکلی اعلام 

می شود.
سخنگوی شورای رقابت تاکید کرده است: براساس مصوبه ۵۴۳ شورای رقابت 
صراحتا اشاره دارد که نحوه محاسبه قیمت خودرو براساس دستور هیات تعیین و 
تثبیت قیمت ها است و سازمان حمایت براساس صورت های مالی آن را محاسبه 
می کند و قیمت محاسبه شده با دیگر فاکتورها نظیر جداول رقابت پذیری سنجیده 

می شود که آن قیمت نهایی خودرو است.
چند سوال و هشدار

اما در این شرایط، سوالات بسیاری درباره این طرح فروش وجود دارد؛ این که 

در صورت اجرایی شدن آن، کدام قیمت خودرو در حاشیه بازار مبنای افزایش 
۵ درصدی قرار می گیرد؛ آن هم در شرایطی که در بازار خودرو، قیمت های متفاوتی 
از خودرو دیده می شود و هیچ مبنای قیمتی و درستی در این بازار حاکم نیست. از 
سوی دیگر، در شرایطی که شاهد عرضه قطره چکانی خودرو به بازار هستیم، این 
سوال باز هم از سوی تحلیلگران مطرح می شود که اگر چنین خودروهایی در کشور 

وجود داشته، چرا تاکنون عرضه نشده است؟
با  گفت وگو  در  خصوص  همین  در  خودرو  صنعت  کارشناس  صدرایی،  بابک 
خبرگزاری خبرآنلاین می گوید: اگر یک زمانی خودروساز بیاید و بگوید من خودرو 
را ۵ درصد زیر قیمت بازار خودرو می دهم، به اندازه نیاز بازار هم خودرو دارم، تحویل 
فوری می دهم و سریع خودرو را به مشتری تحویل می دهم، در این شرایط هیچ 
عقل سلیمی نمی آید از بازار آزاد خودرو بخرد و به صورت مستقیم از خودروساز 

خرید می کند.
وی می افزاید: در این حالت، اختلاف قیمت زیادی که بین بازار و کارخانه وجود 
دارد، از بین می رود. برای مثال، قیمت یک خودرو در کارخانه ۴۵۰ میلیون تومان 
است، اما در بازار به قیمت ۷۰۰ میلیون تومان به فروش می رود. حالا اگر یک 
کارخانه ای بگوید من دو سه هفته ای خودرو را به شما به قیمت ۶۷۰ میلیون تومان 
می دهم، عملا کسی دیگر سراغ بازار آزاد نمی رود و همه از کارخانه خرید می کنند.
این کارشناس صنعت خودرو تصریح می کند: اما یک اشتباهی وجود دارد که در 
این بخش ها گفته می شود که ۱۲۰ هزار خودرو تا پایان سال می خواهیم بدهیم. اما 
نیاز بازار خودرو تا پایان سال به خصوص در این ماه هایی که اوج فروش خودروسازان 
در شب عید است، خیلی بیشتر از ۱۲۰ هزار دستگاه است. عملا اگر از نظر تعداد، 
زمان و نحوه توزیع کنترلی وجود نداشته باشد و نتوانیم نیاز بازار را پاسخ دهیم، خود 

عاملی می شود که قیمت بازار سیاه شاهد یک رشد چشم گیری باشد.
که  است  این  دارد،  وجود  واقعا  که  تضمینی  تنها  می کند:  تاکید  صدرایی 
برنامه ریزی آن چنان شده باشد که خودرو ۵ درصد زیر قیمت بازار به تعداد نیاز بازار 
عرضه شود. اما آنچه که از شواهد پیداست، به نظر من نشان دهنده این است که 

خودروها با تقاضایی که در بازار پیش بینی شده، سازگار نیست.
عرضه قطره چکانی خودرو به بازار

این کارشناس صنعت خودرو در پاسخ به این پرسش که برخی از تحلیلگران 
معتقدند عرضه قطره چکانی خودروسازان عمدی است. آیا شما هم چنین تحلیلی 
را قبول دارید؟ می گوید: بالاخره خودروسازان مجبور هستند یک مقداری بازار خود 

را کنترل کنند.
صدرایی می افزاید: عمدی یا سهوی بودن آن را من نمی توانم پاسخ دهم، چون 
مدیران ارشد شرکت ها باید به این موضوع پاسخ دهند، اما آنچه مسلم است، این که 
تا زمانی که اصلاح قیمت خودروساز اتفاق نیفتد و به یک قیمت معقولی که مورد 
رضایت مشتری و خودروساز باشد، نرسیم و سیستم قیمت گذاری دستوری در مورد 

توزیع خودرو وجود داشته باشد، این اشکالات وجود دارد.
قیمت خودرو سه نرخی می شود؟

وی در پاسخ به این پرسش که در صورتی که خودروسازان مازاد تولید را ۵ درصد 
زیر قیمت بازار عرضه کنند، آیا شاهد سه نرخ قیمتی از خودرو خواهیم بود؟ 
می گوید: ما یک شرایط بحرانی را تجربه می کنیم؛ خود این موضوع هم به نظر من 

یک بحران می شود.
این کارشناس صنعت خودرو عنوان می کند: البته این نکته وجود دارد که قیمت 
کارخانه که قبلا گذاشته بودند، به هرحال حذف می شود. مگر می شود یک خودرو 
را شما در کارخانه قیمت ۴۵۰ میلیون تومان بگذارید، بعد خودت هم بگویی تحویل 

فوری را ۶۵۰ میلیون تومان می دهم و در بازار هم ۸۰۰ میلیون تومان باشد.
صدرایی تصریح می کند: بالاخره این خودرو قیمت ثابتی دارد یا خیر؟! مگر 
می شود یک خودرو را کارخانه به ۲ نرخ بفروشد؟! به نظر من این سیستم برای این 

است که قیمت های دستوری حذف شود و به همان قیمت حاشیه بازار برگردد!
وی خاطرنشان می کند: با این زیان انباشته ای که شرکت های خودروساز دارند 
و وضعیت اسف باری که دارند، قاعدتا دیگر ادامه توان برای خودروسازی وجود 
ندارد. بر همین اساس، خودروسازان مجبور هستند که به صورت پلکانی و آرام که به 
یک باره به بازار شوک وارد نشود، قیمت کارخانه را حذف کنند و همان قیمت حاشیه 

بازار را به عنوان قیمت کارخانه جایگزین کنند.

سخنگوی سازمان امور مالیاتی گفت: رویکرد دولت در 
بودجه ۱۴۰۳ دریافت مالیات از مودیان پردرآمد و کاهش 

فشار مالیاتی از طبقه کم درآمد است.
 مهدی موحدی اظهار کرد: اصل حاکم بر سیاست های 
سازمان امور مالیاتی برای اصلاحات ساختاری اقتصادی 
در سال آینده بر دو امر ایجاد شفافیت اقتصادی و حرکت به 

سمت عدالت مالیاتی از مسیر ایجاد شفافیت است. 
وی افزود: دسترسی به سامانه های سرامد و سیاق شرایطی 
را ایجاد می کند که بتوانیم با فراریان مالیاتی یا کسانی که 
هم چنین  کنیم.  برخورد  هستند  مالیاتی  معوقات  دارای 
شناسایی  را  تجاری  فعالیت های  مشکوک  حساب های 

خواهیم کرد.
یکی  در  کرد:  تصریح  مالیاتی  امور  سازمان  سخنگوی 
پایگاه های  به  دسترسی   ۱۴۰۳ بودجه  لایحه  احکام  از 

اطلاعاتی شهرداری، وزارت راه و شهرسازی، سامانه ثبت 
اسناد و املاک و دیگر موارد به سازمان امور مالیاتی داده 

شده که بتوانیم صاحبان دارایی های کلان را شناسایی کنیم.
به گفته موحدی، تاکید سازمان امور مالیاتی بر مودیان 

پردرآمد است. از طرف دیگر فشار مالیاتی را از طبقه کم درآمد 
کاهش می دهیم. وی تاکید کرد: در لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
معافیت مالیالتی صاحبان مشاغل رشد قابل توجهی داشته 
و از ۴۸ میلیون تومان به ۷۵ میلیون تومان افزایش می یابد. 
هم چنین افزایش معافیت موضوع ماده ۸۴ را داریم. در کنار 
آن حدنصاب بهره گیری از تبصره ماده ۱۰۰ در لایحه بودجه 
۱۴۰۳ معادل ۱۵۰ برابر معافیت تعیین شده است. ماده 
۸۴ قانون مالیات های مستقیم شرایطی را به وجود می آورد 
که قاطبه مودیان شخص حقیقی نیازی به نگهداری اسناد 
و دفاتر و نیازی به اظهارنامه به سازمان امور مالیاتی نداشته 
باشند. سخنگوی سازمان امور مالیاتی گفت: یکی دیگر 
از موارد لایحه بودجه ۱۴۰۳ آن است که مالیات مقطوع 
اشخاص و مشاغل با تکیه بر اطلاعاتی که نزد سازمان امور 

مالیاتی وجود دارد به آنها پیشنهاد می شود.

سخنگوی سازمان امور مالیاتی:

فشار مالیاتی از اقشار کم درآمد کم می شود
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یک هشتم نهایی جام حذفی؛

قرعه آسان برای تیم بدون
 سرمربی پرسپولیس

قرعه کشی مرحله یک هشتم نهایی رقابت های فوتبال جام حذفی برگزار شد و 
تیم های لیگ برتری حریفان خود را شناختند.

قرعه کشی مرحله یک شانزدهم جام حذفی )یادواره آزادسازی خرمشهر( روز 
دوشنبه ۱۸ دی از ساعت ۱۴:۳۰ در سالن روابط عمومی سازمان لیگ فوتبال 
ایران برگزار شد و ۱۶ تیم صعود کرده از مرحله قبل و ۱۶ تیم لیگ برتری حریفان 

خود را شناختند.
بر این اساس مسابقات به شرح زیر قرعه کشی شد:

* نیروی زمینی تهران - فجرسپاسی شیراز
* ملوان بندرانزلی - شهرراز شیراز
* سایپا تهران - پارس جنوبی جم

* سپنتا تربت حیدریه - مس کرمان
* نساجی مازندران - آلومینیوم اراک
* فولاد خوزستان - چادرملو اردکان

* هوادار تهران - استقلال خوزستان
* گل گهر سیرجان - میکاپارس چالوس

* سپاهان اصفهان - شمس آذر قزوین
* پیکان تهران- ستارگان بهمن جوان تهران

* مس رفسنجان - استقلال تهران
* ذوب آهن اصفهان - کیا تهران

* پرسپولیس - نفت و گاز گچساران
* چوکا تالش - تراکتور تبریز

* مس سونگون - شناورسازی قشم
* صنعت نفت آبادان - آبی پوشان جنوب

با اعلام امیرحسین روشنک  مسوول برگزاری مسابقات جام حذفی به دلیل 
در  مرحله  این  دیدارهای   مسابقات  فشردگی  و  آسیا  های  ملت  جام  برگزاری 
تاریخ های ۱۹ و ۲۰ بهمن برگزار می شود. ضمن این که تیم هایی که ۳ بازیکن و 
بیشتر در تیم ملی دارند می توانند درخواست دهند تا بازی هایشان به تعویق بیفتد.

رئیس هیات شمشیربازی استان قم خبرداد:
هیات شمشیربازی قم دررتبه پنجمی کشوری

رئیس هیات شمشیربازی استان قم گفت: این هیات که سه سال بیشتر از عمر 
تأسیس آن در استان نمی گذرد با ارزیابی اخیر توسط فدراسیون در جایگاه پنجم در 

بین تمامی هیات های شمشیربازی کشور قرار گرفت.
علی قنبری درگفت و گویی اظهارداشت: هیات شمشیربازی قم درحال حاضر 
جوان ترین رئیس هیات ورزشی در استان است که کار خود را به طور رسمی از دی 

ماه ۱۳۹۹ شروع کرد و برای اولین بار در جایگاه پنجم کشوری قرار گرفته است.
وی بیان کرد: از جمله اقدام های صورت گرفته توسط هیات شمشیربازی استان 
قم می توان به ایجاد زیرساخت های فنی از جمله خانه شمشیربازی ، پیست و سایر 

وسایل شمشیربازی اشاره کرد.
وی ادامه داد: هم چنین افزایش آمار بیمه شده که از ۲۰ نفر در سال ۱۴۰۱ به ۵۷ 
نفر در سال ۱۴۰۲ رسیده است در ارزشیابی فدراسیون شمشیربازی تاثیرگذاری 

خود را داشته است.
رئیس هیات شمشیربازی قم افزود: از جمله اقدام های دیگر این هیات برگزاری 
دوره مربیگری در استان بود که ۹ نفر توانستند کارت مربیگری دریافت کنند، 
همچنین برگزاری دوره های مختلف آموزشی برای عموم به صورت مستمر، اجرای 
طرح استعدادیابی ،حضور مستمر تمامی رقابت های کشوری کلیه رده های سنی 

در ۲ بخش آقایان و بانوان از اقدام های صورت گرفته این هیات بوده است.
قنبری گفت: همچنین در مهمترین اقدام حضور ۲ تیم در بخش آقایان و یک 
تیم در بخش بانوان و کسب مقام سوم لیگ برتر شمشیربازی کشور در زمره کارنامه 

یکسال اخیر هیات شمشیربازی استان قم بوده است.
وی گفت: بهبود رنکینگ کشوری بازیکنان استان قم از رتبه های آخر تا حضور 
در جمع هشت نفر برتر مسابقات جوانان قهرمانی کشور آقایان نیز از جمله فعالیت 

های مثبت این هیات بوده است.

معرفی برترین های جشنواره مینی والیبال پسران قم؛

تیم »سبحان« قهرمان شد

در دیدار پایانی جشنواره مینی والیبال پسران استان قم تیم »سبحان« موفق شد 
برابر تیم »بوعلی« به پیروزی برسد و عنوان قهرمانی را از آن خود کند .

براساس این گزارش ،در دیدار پایانی جشنواره مینی والیبال پسران استان قم تیم 
»سبحان« موفق شد برابر تیم »بوعلی« به پیروزی برسد و عنوان قهرمانی را از آن 

خود کند .
تیم های »آذین« و »فدک« هم که در نیمه نهایی با قبول شکست از راهیابی به 

فینال بازمانده بودند در جایگاه مشترک سوم ایستادند.
جشنواره استعدادیابی مینی والیبال پسران استان یادواره سردار سپهبد شهید 
حاج قاسم سلیمانی با شرکت ۲۲تیم در مدت دو هفته و به میزبانی خانه والیبال 

سالن پیامبر اعظم )ص( برگزار شد.

ایمان / یادداشت /رضا ملکی؛70 روز پیش بود که خبری به سرعت برق در 
محافل فوتبالی قم پیچید،حاج محمد لاجوردی معروف به طیب کهن کسوت 
ارزنده فوتبال قم در اثر سکته مغزی در بخش icu بیمارستان علی ابن ابی طالب)ع( 
بستری گردیده است هضم خبر سنگین بود دوستانش نگران او به بیمارستان رفتند 

اما محمد را بی حرکت و خاموش روی تخت بیمارستان دیدند.
در عزاداریهای مختلف دوستان فوتبالی نام نیکش را بردند و از خداوند تبارک و 
تعالی شفایش را طلب نمودند اما سرنوشت چیز دیگری را رقم زد.۷۰ روز مبارزه 
جانانه برای برگشت به زندگی در روز پنج شنبه ۱۴ دی ماه پایان پذیرفت تا نفسهای 
گرمش و تپش قلب نازنینش متوقف گردیده و عروج عاشقانه خود را به سوی 

حضرت عشق آغاز نماید.
خبر درگذشت محمد عزیز دل خیلی ها را داغدار کرد.اشکها از دیده ها جاری شد 
و به احترام اش در تمام صفحات مجازی پیام تسلیت روانه خانواده گرانقدر لاجوردی 
گردید تا بدانیم که اگر خوب مسیر راه را انتخاب کرده باشیم آنگاه در دلها جا داریم و 

رفتنمان آهی جانسوز در قلب دوستان باقی خواهد گذاشت.
نگاهی به زندگی پربار ۷۰ ساله محمد عزیز و ۵۰ سال تلاش صادقانه اش در 
مستطیل سبز که با تیمهای افشین و سازمان آب همراه بود بیانگر این مطلب 
است که او واژه عشق و مردانگی را در چمن سبز و زمینهای خاکی معنا کرد.صدها 
جوان و نوجوان درمکتب فوتبالی و معرفتی تکامل یافتند تا محمد لاجوردی بعنوان 
بازیکن،کاپیتان،مربی و همه کاره تیم افشین سالها جلوه ای دلپذیر درمیادین 

ورزشی داشته باشد.
عصر روز جمعه پانزدهم دیماه حسینیه شهدا پذیرای دوستان گلش بود تابوتش را 
از زمین برداشتند و با آوائی زیبا روحش را جلا دادند.امامزاده محمد)ع( واقع در بلوار 

۱۵ خرداد محلی بود که جسم بی جان و پاکش درآن جای گرفت.
جمعیت بسیار حاضر در مراسم تشییع  و تدفین وآن مرد بزرگ با چشمانی اشکبار 
وداع تلخی را با دوست صمیمی خود داشتند و محمد عزیز که طیب ورزشکاران 
قمی بود با لبخند رضایت از دوستان حاضر در مراسم خاکسپاریش پروازی عاشقانه 

به ملکوت اعلام داشت تا در آسمان پاک دعاگوی دوستان خوبش باشد. 
سرویس ورزشی روزنامه ایمان با پیام تسلیت حضور خانواده معزز و گرانقدر مرحوم 
لاجوردی صبر و شکیبائی را برای این عزیزان ازدرگاه  حضرت دوست مسئلت می 

نماید. روحش شاد و یادش جاوید باد
لازم به است در مراسم یابود و بزرگداشت با شکوه استاد  حاج محمد لاجوردی 

مصطفی پیش بین بازیکن ارزنده قدیمی فوتبال قم پشت میکرفون رفت و گفت در 
راستای ترویج فرهنگ نیکو کاری و جلوگیری از رفتارهای اسراف  گونه  درعوض تقدیم 
تاج گل  خدمت بازماندگان درسوگ نشسته   به نیت شما عزیزان تمام هزینه های  
خرید آن را  تقدیم  به  مرکز جامع توانبخشی رضوان  تحت نظارت  اداره کل بهزیستی 

استان قم  نموده ایم  که آثار این اقدام انسانی و خیر خواهانه  موجب افزایش شادی 
روح  آن فقید سعید  وتسلی خاطر مصیبت دیدگان  و جاودانه  شدن یاد و و خاطرات 
آن عزیز سفر کرده گردد.اقدام همبازیان قدیمی وی را باید ستود امید می رود که این  

فرهنگ بیش از پیش گذشته  در جامعه  گسترش یابد.

به مناسبت عروج عارفانه پیشکسوت ارزنده فوتبال قم؛

حاج محمدلاجوردی مرد بااخلاق وطیب اهالی فوتبال

تیم مقاومت کریمه قم از چارچوب رقابت های هفته هجدهم لیگ دسته اول والیبال کشور، دیدار خانگی خود را مقابل 
گل گهر سیرجان برد.

براساس این گزارش ، در این دیدار که شامگاه دوشنبه در سالن ورزشی شهدای دروازه ری قم ترتیب یافت، تیم مقاومت 
کریمه قم موفق شد با حساب سه بر یک میهمانش گل گهر سیرجان را با شکست بدرقه کند.

مقاومت کریمه قم در این دیدار ست های اول، سوم و چهارم را با نتیجه های ۲۵ بر ۲۳، ۲۵ بر ۲۱ و ۲۵ بر ۲۱ به سود خود 
خاتمه داد.گل گهر سیرجان نیز ست دوم دیدار را با نتیجه ۲۹ بر ۲۷ از میزبان برد.

داور اول این دیدار سعید واعظی و داور دوم نیز محمدجواد زمانی بود.از این دیدار نزدیک به ۵۰۰ نفر تماشاگر دیدن 
کردند.

تیم های آکادمی قهرمانی گل گهر سیرجان، کاسپین پره سر گیلان، مس کرمان، توپکا بابلسر، مس شهربابک، نام آوران 
تنکابن، صنعتگران امید، نیروی زمینی، مس سونگون، مهرگان نور، کریمه قم و شهرداری شهر قدس در گروه A این 

رقابت ها برای چهار سهمیه مرحله پلی آف رقابت  می کنند.
مسابقات دور مقدماتی به صورت رفت و برگشت انجام می شود و در پایان مرحله مقدماتی از هر گروه چهار تیم برتر به 

مرحله پلی آف و حذفی صعود می کنند.
مراحل پلی آف لیگ دسته یک مردان به صورت دو برد از سه مسابقه برگزار خواهد شد.دیدار رده بندی و نهایی لیگ دسته 
یک مردان سال ۱۴۰۲ نیز به صورت تک مسابقه است.قهرمان و نایب قهرمان این رقابت ها سهمیه حضور در لیگ برتر 

والیبال سال ۱۴۰۳ را به دست خواهند آورد.

در لیگ دسته اول والیبال  کشور رقم خورد؛

پیروزی مقاومت کریمه قم مقابل گل گهر سیرجان

در  محمدی  گل  یحیی  امیدوارم  گفت:  پرسپولیس  فوتبال  تیم  اسبق  مهاجم 
پرسپولیس بماند اما اگر شرایط به گونه ای رقم خورد که ناچار به تغییرات باشیم، برانکو 

گزینه مناسبی برای جایگزینی او است.
واکنش  در  جام حذفی،  رقابت های  قرعه کشی  مراسم  حاشیه  در  بزیک  ادموند 
یحیی  از  باید  ابتدا  در  اظهار داشت:  پرسپولیس  باشگاه  در  تغییرات  احتمال  به 
گل محمدی تشکر کرد چرا که کارنامه موفقی را از خود بر جای گذاشت. اگر او بماند 
خوشحال می شویم به خصوص اینکه الان در میانه راه هستیم و امیدوارم تا پایان این 
فصل شرایط ماندن او در باشگاه مهیا شود اما اگر او نباشد، برانکو گزینه مناسبی 
است. وی ادامه داد: وقتی صحبت از تغییر مربی می شود اسامی به میان می آید 
که موجب رضایت مندی هواداران شود. متاسفانه عدم ثبات در مدیریت باعث این 
اتفاقات می شود و این رفت وآمدها در فوتبال ایران عادی شده است که اتفاق خوبی 
نیست. علت آن هم این است که نتیجه گرا شده ایم و در هفته سوم لیگ می بینیم 
مربی تغییر می کند. فوتبال ایران با حاشیه زنده است و رسانه ها و مردم این حاشیه را 
دوست دارند. بازیکن اسبق پرسپولیس یادآور شد: این تیم نیاز به یک مهاجم خوب 
دارد. عملکرد شهاب زاهدی با توجه به مدت زمانی حضورش در تیم، خوب بوده هر 

چند توقعات را تمام و کمال برآورده نکرده است اما به تیم کمک کرد. او بازیکنی است 
که نقش بازیکن مکمل را بسیار خوب ایفا می کند و می تواند موثر باشد اما نبیل باهویی 
آنقدر که باید و شاید نتوانست کارآیی لازم را داشته باشد و اگر پرسپولیس می خواهد 
در نیم فصل دوم شرایط خوبی داشته باشد باید یک مهاجم مناسب به خدمت بگیرد.

حذفی  جام  کرد:  اضافه  نیز  حذفی  جام  رقابت های  قرعه کشی  درباره  بزیک 
نزدیک ترین راه برای رسیدن به لیگ قهرمانان است. تیم هایی که از لیگ های پائین تر 
می آیند به دنبال دیده شدن و شگفتی سازی هستند و می خواهند از این فرصت به 
بهترین شکل بهره ببرند. هیچ بازی آسان نیست و همین تیم ها می توانند نتایجی را 

رقم بزنند که شگفتی  جام لقب بگیرد.
وی با اشاره به قرعه تیم های کیا و ذوب آهن در مرحله یک شانزدهم نهایی جام 
حذفی افزود: تیم کیا تنها تیم خصوصی است که پله های رشد و پیشرفت را یکی یکی 
بالا آمده و این بازی برای دیده شدن بچه ها خیلی مهم است. اگر بازی به صورت 
مستقیم پخش شود خواهید دید چه بازیکنان خوبی در این تیم حضور دارند و بدون 

شک دیدار جذابی خواهد شد.
مهاجم اسبق پرسپولیس در خصوص حضور تیم ملی در جام ملت های آسیا هم 

گفت: یکی از پرمهره ترین تیم های ادوار جام  ملت ها را شاهد هستیم و علاوه بر این، 
در این رقابت ها تیم های خوبی مثل کره، ژاپن، عربستان و استرالیا حضور دارند و 

امیدوارم نتایج خوبی بگیریم.

ادموندبزیک:

برانکو گزینه مناسبی برای پرسپولیس است اما امیدوارم گل محمدی بماند

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: امیدواریم دعای خیر 
مردم پشت تیم ملی باشد چون این تیم برای مردم است. 
زمانی من هستم و زمانی یک فرد دیگر در این جایگاه حضور 

دارد.
امیر قلعه نویی پیش از اعزام تیم ملی فوتبال کشورمان به 
قطر برای حضور در جام ملت های آسیا اظهار داشت: آخرین 
امیدوارم  است.  ایران  مردم  سربلندی  و  سلامتی  ما  حرف 
خیلی از مشکلات هم حل شود. از دوستانی که در کیش 
خیلی زحمت کشیدند به ویژه محمود پازوکی که از جنس 
فوتبال است تشکر می کنم. امیدوارم بتوانیم دل مردم را شاد 

کنیم.
سرمربی تیم ملی ایران افزود: فوتبال مقوله ای است که همه چیز در آن وجود دارد. پس باید از این فرصت استفاده کنیم 
تا با وجود مشکلات فعلی بتوانیم مردم را خوشحال کنیم. از تک تک شما خبرنگارانی که امروز اینجا حضور دارید هم تشکر 
می کنم. در این مدت خیلی زحمت کشیدید و جز یاران وفادار تیم ملی بودید. این حمایت را در این یک هفته حس کردیم و 

از مردم کیش تشکر می کنم. اهالی رسانه نیز در این یک سال خیلی حامی بودند.
او به نقش پررنگ حمایت مردم از این تیم برای کسب قهرمانی در جام ملت های ۲۰۲۳ آسیا اشاره کرد و گفت: امیدواریم 
دعای خیر مردم پشت تیم ملی باشد چون این تیم برای مردم است. زمانی من هستم و زمانی یک فرد دیگر در این جایگاه 

حضور دارد. مهم این است ایران و ایرانی هرجا هستند، سربلند و سرفراز باشند.

قلعه نویی:

مهم سربلندی ایران است
یحیی  جانشین  تعیین  منتظر  همه  که  حالی  در 
گل محمدی در تیم پرسپولیس هستند، خبرنگار ایسنا 
به اطلاعاتی دست یافته است که نشان می دهد شاید 
و  کند  استعفا  به زودی  پرسپولیس  باشگاه  مدیرعامل 

گل محمدی به کارش در این تیم ادامه دهد.
هدایت  از  گل محمدی  یحیی  استعفای  از  پس 
پرسپولیس، مدیران این باشگاه در تلاش بودند تا او را 
متقاعد کنند که به کارش در پرسپولیس ادامه دهد؛ اما 
رضا درویش، مدیرعامل پرسپولیس دیروز )یک شنبه( آب 
پاکی را روی دست هواداران ریخت و رسما از پایان کار 

گل محمدی در پرسپولیس خبر داد.
حالا خبرهای جدیدی از آینده پرسپولیس و همکاری گل محمدی با این تیم به گوش می رسد. بر اساس اطلاعاتی 
که خبرنگار ایسنا از منابع مطلع در باشگاه پرسپولیس به دست آورده است، احتمالا به زودی رضا درویش از مدیرعاملی 
باشگاه پرسپولیس کنار می رود و به جای او حسین شهریاری، عضو هیات مدیره این باشگاه به عنوان سرپرست باشگاه 

انتخاب خواهد شد.
اگر این تصمیم اجرایی شود، احتمالا یحیی گل محمدی که تا این لحظه قانونا قرارداد خود را با پرسپولیس اقاله نکرده 
است، در تصمیم خود تجدید نظر می کند و مجددا روی نیمکت پرسپولیس خواهد نشست چرا که تصمیم مدیران 

پرسپولیس برای کنار رفتن درویش، با هدف ماندن گل محمدی گرفته شده است.

کودتا در پرسپولیس

 درویش می رود تا یحیی بماند

سرمربی تیم فوتسال آناصنعت پاسارگاد قم گفت : تیممان 
از ابتدای فصل با مشکلات مالی مواجه شد که هر هفته این 

مشکلات بیشتر می شد.
حسین صبوری اظهارداشت : عدم پرداخت حق وحقوق 

بازیکنان تأثیر منفی در روحیه آن ها دارد زیرا هرکدامشان 
زندگی دارند و از این راه خرج زندگی شان را تأمین می کنند.

سرمربی آناصنعت پاسارگاد قم تصریح کرد: روزیکشنبه 
و  داشتیم  باشگاه  هیئت مدیره  رئیس  با  جلسه ای 
صحبت های خوبی بین طرفین مطرح شد، مدیران تیم به 
ما قول دادند طی روزهای آینده مشکلات مالی بازیکنان را 

حل و برطرف کنند.
وی در ادامه نسبت به مسائل مطرح شده در برخی کانال ها 
متأسفانه  گفت:  و  داده  نشان  واکنش  مجازی  فضای  در 
روزهای اخیر برخی کانال ها در فضای مجازی باهدف جذب 
مخاطب و افزایش بازدید مطالبی علیه تیم آناصنعت نوشتند 
که باعث ایجاد موج منفی در روحیه اعضای تیم شده است.
صبوری عنوان کرد: بنده قبول دارم که تیممان با برخی 
مشکلات مالی مواجه شده است ولی وقتی بیش ازحد به 

این مسائل در شبکه های اجتماعی دامن زده شود و هرروز 
بدتر  را  تیم  اوضاع  شود  انتشار  و  تولید  جدیدی  مطالب 

می کند.
سرمربی تیم آناصنعت پاسارگاد قم اشاره کرد: از رسانه ها 
تقاضا دارم به کمک ما آمده تا تیم را ازنظر روحی آماده کنند؛ 
نیز می خواهم حاشیه سازی  از کانال های فضای مجازی 

نکنند.
 سوران بالکانه بزودی زیر تیغ جراحان خواهد رفت

وی در ادامه با اشاره به آخرین وضعیت مصدوم این تیم 
گفت: سوران بالکانه بازیکن جوان و مستعد تیممان در بازی 
با تیم فرش آرا بود که در یک صحنه دچار مصدومیت شده 
و پس از بررسی پزشک تیم مشخص شد رباط صلیبی پاره 

کرده است.
صبوری ادامه داد: بالکانه روز گذشته در تهران مورد 

معاینه پزشکان متخصص قرار گرفته و با هماهنگی 
باشگاه قرار است طی روزهای آینده جراحی شود، این 
بازیکن باتوجه به سن و وضعیت جسمانی که دارد به 
نظر می رسد دوران نقاهت خود را سریع تر طی خواهد 

کرد.
 هواداران حمایت خود را از تیمشان ادامه دهند

هواداران  کرد:  بیان  قم،  پاسارگاد  آناصنعت  سرمربی 
فوتسال دوست قمی از ابتدای فصل در بازی های خانگی 
تیم  اعضای  انگیزه  ایجاد  باعث  و  بوده  ما  حامی  همواره 
شدند، به نظرم هواداران هر تیم می توانند اسلحه پنهان 

سرمربی روی سکوها باشند.
وی افزود: تا پایان فصل بازی های مهمی در پیش رو داریم 
که از هواداران تقاضا دارم تا آخر فصل ما را یاری کرده و 

حامی تیم شهرشان باشند.

سرمربی تیم فوتسال آناصنعت پقم :

مشکلات مالی بازیکنان بزودی برطرف می شود
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دکتر فاطمه طباطبایی: 

حاکمیت باید همدلی را در مردم
 ایجاد کند 

دکتر فاطمه طباطبایی با بیان این که بعضی در کار هستند که امام زدایی می کنند و 
به توصیه مقام معظم رهبری هم گوش نمی دهند، گفت: کسانی که خود را مقلد ایشان 
می دانند، باید دلسوزانه رفتار کنند. مقام معظم رهبری تعارف نکردند که گفتند راه و 

اندیشه امام برای ما همچنان عزت و سربلندی می آورد.
دکتر فاطمه طباطبایی در مراسم اختتامیه هفته فرهنگی »بر آستان آفتاب« گفت: 
یکی از ویژگی های حضرت زهرا)س( »محدثه بودن« است. یعنی این که جبرئیل امین 
سید الملائکه به حضرت زهرا بعد از پیامبر)ص( نازل شده و حقایق عالم غیب را عرضه 
کرده است و ما افتخار داریم که یک زن به این مرتبه از کمال میرسد که هم افق با مقام 
حضرت حق می شود و از این نظر برای ما زن ها این افتخار و امید است که می توانیم به 
آن مرتبه و کمال برسیم و خوشحالم که تقدیر کنم از مادران شهدا و و جانبازان و شهدایی 
که خون خود را برای به ثمر رسیدن انقلاب دادند و برخی دیگر که چه شکنجه هایی 
تحمل کردند تا انقلاب به ثمر رسید. ما متاسفانه خیلی وقت ها قدر این انقلاب را نمی 

دانیم و یادمان می رود که مبارزه با طاغوت زمان چه ارزشی داشت و کم نبود. 
وی با بیان اینکه من به دلیل موقعیتم از زندگی خیلی از مبارزان خبر داشتم و رژیم 
شاه چیزی نبود که به سادگی سقوط کند و عظمت کار مبارزان پیش از انقلاب را نباید 
فراموش کنیم، افزود: امام تأکید داشتند که انقلاب در مردم تحول ایجاد کرد و معتقد 
بودند که عامل این ایجاد این تحول خداوند است. یعنی مردمی که به تعبیر امام پیش از 
انقلاب حتی از پاسبان هم می ترسیدند، در دوران انقلاب به خیابان آمده و به شاه می 

گویند، ما شما را نمی خواهیم و می خواهیم حکومت اسلامی باشد. 
دکتر طباطبایی با بیان این که امام با عصبیّت و تعصّب مخالفت می کردند، گفت: 
امام در سال ۶۷ گفتند حتی قانون اساسی اصلاح شود. ایشان حتی در درس شان 
اگر کسی انتقاد نمی کرد، می گفت مگر مجلس ختم است، یعنی انتظار داشتند حتی 
نظریه های فقیهی شان مورد نقد قرار گیرد. الان هم باید این تحول خواهی از طرف 

مردم خواسته شود. 
اعتماد مردم به حاکمیت و حاکمیت به مردم باید دو طرفه باشد 

وی با ذکر خاطره ای گفت: سال اول انقلاب که دولت مهندس بازرگان بر سر کار بود 
تعدادی از اعضای کابینه به دیدار امام آمده بودند و  شور و هیجان فراوانی برای دیدار 
امام در مردم ایجاد شده بود و برخی از اعضای هیئت دولت وقت برای عبور از میان 
جمعیت معطل شده بودند. امام برای ملاقات با مردم گاهی در مقابل منزل و گاهی  
پشت بام حضور می یافت. این افراد آنجا شاهد عشق و شیدایی مردم نسبت به امام 
بودند، برادرم مرحوم دکتر صادق طباطبایی که جزو کابینه بود می گفت ما باهم صحبت 
کردیم که رمز پیروزی امام این همدلی با مردم  و عشق و اعتماد دو طرفه مردم و امام 
است. این رابطه باید حفظ شود؛ یعنی اعتماد مردم به حاکمیت و حاکمیت به مردم باید 
دو طرفه باشد. چطور برخی می گویند نمی توانیم اجازه دهیم که یک نماینده را خود 

مردم انتخاب کنند و انتظار دارند که مردم به حاکمیت اعتماد داشته باشند؟ 
دکتر طباطبایی افزود: اعتماد و علاقه امام به مردم دو طرفه بود و مردم توانستند با امام 
همدل شوند الان هم راه حفظ انقلاب همین پیوند و همدلی مردم با حاکمیت است و 

حاکمیت باید این فضا را ایجاد کند.
عروس امام خمینی با بیان خاطره ای از امام در نجف گفت: ایشان قدرت تسلط بر 

نفس داشتند و بر خشم و احساسات شان غالب بودند. 
چرا سرودی در سطح ملی و خارج کشور پخش شد که اسم امام در آن نیست 
وی با اشاره به برگزاری دومین هفته فرهنگی بر آستان آفتاب گفت: »بر آستان آفتاب« 
نام زیبایی برای این هفته فرهنگی است. امام مثل آفتاب موجب گرمابخشی بود و 
هنرشان هم این بود که با این گرمابخشی به همه اقوام و اقلیت ها همدلی دادند. در 
ابتدای انقلاب گروه های مختلفی سبز شده بود، اما امام اینها را مهار کردند و امروز هم 

همین مبانی و همراهی و اندیشه امام می تواند مسیر  را هموار کند. 
او با بیان این که بعضی در کار هستند که امام زدایی کنند و به توصیه مقام معظم 
رهبری هم گوش نمی کنند، گفت: کسانی که خود را مقلد ایشان می دانند، باید 
دلسوزانه رفتار کنند. مقام معظم رهبری تعارف نکردند که گفتند راه و اندیشه امام برای 

ما همچنان عزت و سربلندی می آورد.
دکتر فاطمه طباطبایی با انتقاد از برخی سرودها که نام امام در آن نیست، گفت: چرا 
در همین شرایط اتفاق می افتد که سرودی  ساخته و در سطح ملی و خارج از کشور 

پخش شود که اسمی از امام در آن نباشد. 
وی در پایان تاکید کرد که برنامه هایی مانند هفته فرهنگی بر آستان آفتاب باید 

استمرار یابد و منحصر به یک زمان و یک منطقه نشود.

سفیر ایران در دمشق اعلام کرد:

پیام آمریکا به تهران از طریق
 یک کشور عربی

سفیر جمهوری اسلامی ایران در سوریه اعلام کرد که اخیراً آمریکایی ها به واسطه 
یک هیات از یکی از کشورهای عربی خلیج فارس پیامی برای حل فراگیر بحران منطقه 

ارسال کرده بودند.
حسین اکبری، سفیر جمهوری اسلامی ایران در دمشق در اظهاراتی گفت که پاسخ 
به جنایت هدف قرار دادن مردم در کرمان در جریان مراسم سالگرد شهید سلیمانی بی 

شک انجام خواهد شد.
وی گفت که انفجار تروریستی کرمان واکنش برگرفته از ضعف رژیم صهیونیستی 

است.
اکبری در گفت وگو با پایگاه خبری العهد تاکید کرد: رژیم صهیونیستی به مرحله ای 
رسیده است که جز کشتار زنان، کودکان و ویرانی  خانه ها بر سر ساکنان آن و همچنین 
انجام انفجارهای تروریستی و ترور شخصیت های مقاومت نمی تواند کاری انجام دهد. 
آن ها از یک طرف مرتکب کشتار و انفجار می شوند و از طرف دیگر هیات هایی برای 
ایران و مقاومت لبنان، عراق، فلسطین، سوریه و یمن می فرستند، همچنین آمریکایی ها 
ترس این را دارند که گسترش دایره جنگ می تواند منجر به نابودی رژیم صهیونیستی 
شود. سفیر ایران در دمشق خاطرنشان کرد که آمریکا و رژیم صهیونیستی از پاسخ ایران 
می ترسند زیرا می دانند که اقدامات آن ها نشانه ضعف است و همچنین مطلع هستند 

که تمام اقدامات تروریستی آن ها با پاسخ قوی و قاطع ایران همراه خواهد بود.
وی گفت اگر ادعاهای آمریکا مبنی بر تلاش برای منع ترورها و اقدامات دیگر درست 
باشد این امر برای توقف خونریزی ها نیست، بلکه برای این است که رژیم صهیونیستی 
مرتکب حماقت نشود و دایره جنگ را گسترش ندهد و آمریکا و طرف های دیگر را وارد 
جنگ نکند. سفیر جمهوری اسلامی ایران در سوریه در ادامه گفت: آمریکا هیات هایی 
به ایران فرستاد و خواستار عدم گسترش دایره جنگ شد؛ تقریبا ۱۰ روز پیش پیامی 
از سوی یکی از کشورهای عربی خلیج فارس دریافت کردیم که هیات خود را به تهران 
فرستاده بود و حامل پیام آمریکایی ها بود، آن ها در این پیام خواستار حل بحران تمام 
منطقه شده بودند. وی تاکید کرد: پاسخ ایران این بود که هم پیمانان تهران حق تعیین 
سرنوشت خود و آزادی مردم و استقلال سیاسی خود را دارند و ما جایگزین آن ها در 

این امر نیستیم.
حسین اکبری در پایان خاطرنشان کرد: قدس در وجدان جهان اسلام قرار دارد و 
شهید قاسم سلیمانی شهید قدس و فرمانده نیروی قدس است و این امر معنای ویژه ای 
نزد جمهوری اسلامی ایران دارد که این نیرو را نیروی قدس نامگذاری کرد زیرا قدس 
عزت اسلام و جهان است، مسلمانان و تمام آزادگان جهان برای آزادی قدس تلاش 
می کنند به ویژه اینکه محور مقاومت امروز قوی تر از هر زمان دیگری است و رژیم 

صهیونیستی نیز ضعیف تر از هر زمان دیگری شده است.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

 تاخیر در پروازهای حج عمره فنی بوده و دلیل سیاسی ندارد
سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص تاخیر در پروازهای حج عمره گفت: 
مقامات ذی ربط کشورمان، هم مسوولان وزارت راه و هم مسوولان سازمان حج و 
زیارت اطلاع رسانی مبسوط را انجام دادند. صرفا موضوع فنی است و هیچ دلیل 

سیاسی ندارد.
ناصر کنعانی صبح روزدوشنبه در نشست خبری هفتگی خود با خبرنگاران با 
یادآوری اینکه  توافق دو طرف بر اساس حج عمره شکل گرفته است ، افزود:  عربستان 
خودش را در این خصوص کاملا متعهد می داند و دستگاه های مرتبط کشورمان هم 
برای رفع این موضوع تلاش های خود را انجام می دهند و امیدواریم این مانع تکنیکی 

هم برطرف شود.
تروریسم خطری فراگیر برای همه ملت ها و دولت ها ست

در خصوص اقدام تروریستی کرمان اظهارداشت: متاسفانه شاهد جنایتی هولناک 
و اقدام بزدلانه تروریستی در کرمان که زادگاه شهید سلیمانی است، بودیم . ده ها تن 
از شهروندان عزیز ما و تعدادی هم از شهروندان افغانستانی در این جنایت به شهادت 

رسیدند.
وی با تاکید بر اینکه یکبار دیگر این اقدام تروریستی را با قوی ترین عبارات محکوم 
و به روح شهدای این اقدام تروریستی درود می فرستم، یادآور شد: همچنین به 

خانواده های شهدای این حادثه نیز تسلیت عرض می کنم.
از محکومیت های  تروریستی موج گسترده ای  اقدام  این  اینکه  بیان  با  کنعانی 
منطقه ای و بین المللی را در سطوح مختلف دولتی و غیردولتی به دنبال داشته و 
محکوم کنندگان با ملت ایران ابراز همدردی کردند، افزود:  لازم می دانم از همه کسانی 

که با ملت ایران همدردی کرده و این حادثه شوم را محکوم کردند، قدردانی کنم.
سخنگوی وزارت امور خارجه بیان کرد: تروریسم خطری فراگیر برای همه ملت ها 
و دولت ها است و آنهایی که تروریسم را برای اهداف شوم خود مورد استفاده قرار 
می دهند باید بدانند که مسئولیت اقدامات تروریستی این گروه ها متوجه آنها هم 

هست و باید پاسخگو باشند.
سخنگوی وزارت امور خارجه بیان کرد: ما به عنوان دولت ایران و دستگاه دیپلماسی 
از گفت وگوهای دو و چندجانبه  تروریسم  با  همواره در خصوص مبارزه ریشه ای 
دیپلماتیک و سازوکارهای بین المللی استفاده کردیم و خطر تروریسم را مورد تأکید 

قرار دادیم.
وی با تاکید بر اینکه معتقدیم در این زمینه همه باید تلاش کنند ، خاطرنشان کرد:  

به کشورهای غربی هم این موضوع را که تروریسم خوب و بد نداریم ، گوشزد کردیم.
فرانسه رسما اقدام تروریستی کرمان را محکوم کرد

کنعانی افزود: در گفت وگویی که میان وزیران خارجه ایران و فرانسه صورت گرفت 
، دولت فرانسه رسما این اقدام تروریستی را محکوم کرد . در این گفت وگو  از شرایط 
فعلی بحرانی غزه نیز صحبت و مواضع دو طرف مطرح شد که  ضرورت خاتمه دادن به 

تجاوزات رژیم صهیونیستی نیز مورد تاکید وزیر امور خارجه ما قرار گرفت.
کنعانی با بیان اینکه در خصوص فلسطین موضع ما روشن است، اضافه کرد: اما 
در ورای شعارهای برخی کشورهای غربی عمل متناقض دیده می شود و آنها باید از 
کمک تسلیحاتی و حمایت از این رژیم دست بردارند و امیدواریم که شورای امنیت 

سازمان ملل متحد هم بتواند به وظایف خود عمل کند.
سخنگوی وزارت امور خارجه با یادآوری اینکه  اتفاقی که در کرمان رخ داد اقدامی 
تروریستی بود ، گفت :طبیعتا دستگاه های اطلاعاتی ما اقدامات لازم را انجام داده و 
همچنان اقدامات تکمیلی را انجام می دهند و پس از تکمیل اطلاعات آن میزان که 

قابل انتشار است را مطرح خواهند کرد.
پدیده شوم ساخته شده  به عنوان  متاسفانه  اینکه  داعش هم  بر  تاکید  با  وی 
سرویس های امنیتی که خودش هم نقش خود را در انجام اقدامات تروریستی عنوان 
کرده  است، در سال های اخیر اقدامات شومی را در کشورهای منطقه  انجام داده 
است، گفت: پس از اضمحلال خلافت خود خوانده داعش در منطقه که شهید 
سلیمانی نقشی بی بدیل داشت، باقیمانده ساختار داعش در منطقه پراکنده هستند 
و هرازگاهی شاهد اقداماتی شوم علیه مردم منطقه هستیم و این بار هم شاهد اقدامی 

تروریستی در گلزار شهدای کرمان بودیم.
کنعانی ادامه داد: ما به عنوان دستگاه دیپلماسی اقدامات لازم را تا به امروز انجام 
دادیم و باقی ابعاد امنیتی و اطلاعاتی آن نیز از سوی دستگاه های مرتبط در حال 

انجام است و آن ها همکاری های خوبی را با کشورهای منطقه دارند.
وی با یادآوری اینکه ایران متأسفانه قربانی تروریسم بوده و هست ، گفت : مقابله با 
این پدیده شوم نیازمند استفاده از ظرفیت های هم افزا میان دستگاه های مختلف و 

البته کشورهای مختلف منطقه است.
توقف جنگ غزه خواست همه کشورهای جهان است

وی در خصوص توقف جنگ  غزه گفت: ایران سنگین ترین تلاش دیپلماتیک را از 

ابتدای بحران سه ماه اخیر انجام داده و از تمام توان و ظرفیتی که در سطوح مختلف 
دارد استفاده کرده و از مذاکرات دو و چند جانبه و دیگر سازوکارهای بین المللی برای 

تحقق این مهم نیز استفاده می کنیم.
را  این  و  توقف جنگ غزه خواست همه کشورهای جهان است  افزود:  کنعانی 
می توان از قطعنامه مجمع عمومی سازمان ملل و اعتراضات گسترده خیابانی مردم 
سراسر جهان متوجه شد، اما متاسفانه آمریکا با اعمال نفوذ و استفاده از حق وتوی 

خود در شورای امنیت اجازه نمی دهد که این شورا به وظایف خود عمل کند.
سخنگوی وزارت امور خارجه بیان کرد: وقتی برخی بازیگران یکطرفه خواستند 
راه حلی غیرعادلانه به نفع رژیم اشغالگر ایران طرحی ابتکاری مبتنی بر مردم سالاری 
و دموکراسی تدوین و در سازمان ملل متحد ارائه و رسما به ثبت رساندیم و معتقدیم این 
ابتکار می تواند راه حلی برای پایان دادن بر این بحران چند ده ساله در سرزمین های 

اشغالی است.
وی بیان کرد: اشغالگری ریشه اساسی فلسطین است و باید این معضل برطرف 
شود. این مهم بر اساس طرح های یکطرفه به نفع رژیم صهیونیستی محقق نمی شود 
و هرگونه گفت وگویی در این خصوص باید در چارچوب  گفت وگوهای فلسطینی - 
فلسطینی برگزار شود. کنعانی  گفت: مسائل منطقه ای متعلق به دولت ها و ملت های 
منطقه است و بخش عمده ای از مشکلات منطقه مرتبط با سیاست های آمریکاست و 
اگر می خواهد نقشی سازنده داشته باشد، باید از سیاست های مداخله جویانه خود 

در کشورهای منطقه دست بردارد.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: اگر آمریکا، کشورهای غربی و متحدان 
رژیم صهیونیستی به دنبال حل مساله و توقف جنایات رژیم صهیونیستی و جلوگیری 
از گسترده شدن جنگ هستند باید این خواست خود را به صورت عملی هم نشان 
دهند ولی تا به حال متاسفانه چنین چیزی را از سوی کشورهای غربی شاهد نیستیم 

و به صورت آشکار تناقضات زیادی میان گفتار و عمل آنها دیده می شود.
وی گفت: اگر به دنبال ثبات هستید، موضوع روشن است ریشه بحران اشغالگری 

است و ریشه بحران سه ماهه اخیر نیز همین است و باید به دنبال رفع آن باشند.
ریشه ناامنی های در منطقه حضور غیرقانونی نیروهای آمریکاست

کنعانی در خصوص عراق نیز گفت: ریشه بسیاری از ناامنی ها در منطقه حضور 
غیرقانونی نیروهای آمریکا و دخالت های آنها در کشورهای منطقه و البته حمایت های 
آنها از رژیم صهیونیستی است. طبیعی است که ما نگاه خاص خود را در قبال منطقه 

داریم.
اقداماتی که علیه  برخی  بیان کرد: در خصوص  امور خارجه  وزارت  سخنگوی 
نیروهای آمریکا در عراق شکل می گیرد باید توجه داشت که خروج نیروهای آمریکایی 
مصوبه مجلس عراق است و نیروهای عراقی نیز به وظایف خود در این خصوص عمل 
خواهند کرد. ما به طرف عراقی نیز گفتیم که حضور نیروهای آمریکا در قالب ائتلاف 
بین المللی یا هر اسم دیگری کمکی به ثبات و امنیت عراق و منطقه ندارد و بلکه باعث 

بی ثباتی است.
وی با بیان اینکه آمریکا از حضورش در کشورهای منطقه علیه همان کشورها 
استفاده می کند، گفت: اطمینان داریم که نیروهای نظامی و امنیتی عراقی از توانایی 
و قدرت لازم برای تامین امنیت و ثبات کشور خود بدون نیاز به نیروهای فرامنطقه ای 
برخوردار هستند. کنعانی در خصوص برگزاری نشست مجالس کشورهای اسلامی 
در باره موضوع فلسطین  بیان داشت: طبیعتا هر ظرفیتی از جمله ظرفیت مجالس 
و پارلمان ها برای حمایت از فلسطین و پایان بخشیدن جنایات رژیم صهیونیستی 
می تواند موثر باشد. سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: یکبار دیگر با خانواده های 
قربانیان حادثه دلخراش سقوط هواپیما اوکراینی همدردی می کنیم و تلاش می کنیم 
بتوانیم همچنان بخشی از آلام خانواده های آنها را تسکین دهیم و از تمام ظرفیت خود 
استفاده می کنیم ولی در عین حال استفاده ابزاری برخی کشورها را برای اعمال فشار 

سیاسی بر ایران نمی پذیریم.
توسعه همکاری های ترانزیتی نمی تواند مبنایی برای

 تغییرات ژئوپلیتیکی باشد
وی تصریح کرد: ما به عنوان ایران مواضع روشنی در خصوص وضعیت منطقه 
قفقاز جنوبی و کریدور های ترانزیتی داریم و تلاش های زیادی برای صلح، ثبات و 
امنیت شرایط کشورهای منطقه داریم و تاکید داریم که توسعه همکاری های ترانزیتی 
نمی تواند مبنایی برای تغییرات ژئوپولیتیکی و نقض کننده تمامیت ارضی و حاکمیت 

ملی کشورها باشد.
رژیم  ارتش  ناتوانی  و  کارامدی  عدم  و  غزه  جنگ  تداوم  خصوص  در  کنعانی 
صهیونیستی گفت: رژیم صهیونیستی به رغم سه ماه تداوم جنایات علیه غزه به هیچ 
کدام از اهداف اعلامی خود نرسیده است و شکست های راهبردی و غیرقابل ترمیمی 
را پذیرفته است و توانایی مقابله با یک گروه از گروه های مقاومت منطقه را هم ندارد و 
جنگ غزه هیمنه پوشالی نظامی و امنیتی آن رژیم را بیش از پیش هویدا کرد. جنایات 
سه ماه اخیر نشان داد که این رژیم پایبند به هیچ یک از اصول و قوانین اخلاقی، 

انسانی و بین المللی نیست.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: رژیم صهیونیستی یک افتضاح بین المللی 
را برای خود رقم زد و هیچ بهانه ای برای حامیان حقوق بشر باقی نگذاشته است. ملت 
فلسطین نشان داد که پس از ۷۵ سال اشغالگر را به رسمیت نشناخته و بدون حمایت 

خارجی در مقابله با این رژیم تا دندان مسلح ایستادگی می کند.
اوضاع در منطقه و دریای سرخ معلول وضعیت بحرانی در فلسطین است

وی در خصوص مساله دریای سرخ  افزود: مساله دریای سرخ معلول است و علت در 
اشغالگری است، علت در حمایت آمریکا و برخی دیگر از رژیم صهیونیستی در سه ماه 
اخیر است. این جنگ ظالمانه پیامدهایی داشته و اگر تداوم داشته باشد، پیامدهای 
آن نیز تداوم خواهد داشت. اوضاع در منطقه و در دریای سرخ معلول وضعیت بحرانی 
در فلسطین است و اگر می خواهند منطقه آرامش داشته باشد باید جلوی جنایات 

رژیم صهیونیستی را بگیرند.
سخنگوی وزارت امور خارجه بیان داشت: رژیم صهیونیستی به دنبال توسعه جنگ 
است و اساسا ماهیت استقرار خودش را در ناامنی و بی ثباتی منطقه دیده و بر این 

روش اصرار دارد.
کنعانی با تاکید بر اینکه وقتی برخی بازیگران یکطرفه خواستند راه حلی غیرعادلانه 
به نفع رژیم اشغالگر بدهند،گفت : ایران طرحی ابتکاری مبتنی بر مردم سالاری و 
دموکراسی تدوین و در سازمان ملل متحد ارائه و رسما به ثبت رساند و معتقدیم این 
ابتکار می تواند راه حلی برای پایان دادن بر این بحران چند ده ساله در سرزمین های 

اشغالی است.
موافقتنامه های ایران و روسیه علیه کشوری نیست

کنعانی در خصوص توافقنامه میان ایران و روسیه هم اظهارداشت: موافقتنامه ایران 
و روسیه در خصوص توسعه تعاملات و همکاری های میان دو طرف است و در قالب 
اسناد همکاری مشترک در حوزه های مختلف جهت تامین منافع ایران و روسیه است 

و علیه کشوری نیست.
وی در خصوص مقابله با تروریسم از سوی ایران گفت: در طول سالیان گذشته 
ایران در معرض گروه های تروریستی مختلفی بوده که امنیت و ثبات کشورهای 
منطقه را هم هدف قرار دادند. دستگاه های امنیتی ایران نشان دادند از توانایی بالایی 
درخصوص تامین امنیت کشور در میان موجی از تهدیدات و ناامنی های منطقه ای 
برخوردار هستند. میان دستگاه های اطلاعاتی ایران و کشورهای منطقه ای و بعضا 

غیر منطقه ای همکاری های خوبی برای ایجاد صلح و امنیت بوده و هست.
سخنگوی وزارت امور خارجه  در پایان خاطرنشان کرد: آنهایی که از تروریسم برای 
پیگیری اهداف سیاسی خود استفاده می کنند باید مسئولیت های بین المللی آن را 

هم بپذیرند و پاسخگو باشند.

می گوید:  دهم  دولت  جمهوری  ریاست  نهاد  عضو 
احمدی نژاد با این برخورد نسبت به حادثه کرمان امتحان 
بدی داد و اگر فردا توبه کند و صحبت هم کند، قابل توجیه 
نیست یعنی هیچ کس نمی تواند از این حرکت ناجوانمردانه 

دفاع کند.
به گزارش خبرآنلاین، محمود احمدی نژاد که تا چندی 
پیش بخاطر سکوتش در مقابل فاجعه جنگ غزه سکوت 
اختیار کرده بود محل نقد بود، این روزها بخاطر سکوت 
در مقابل حمله تروریستی کرمان مورد انتقاد قرار گرفته 
است. برخی واکنش او به اتفاقاتی چون مرگ خواننده های 
خارجی را مبنا گرفته و می گویند آیا زنان و مردان و کودکان 

ایرانی جایی در توئیت های احمدی نژاد نداشتند؟
عباس امیری فر، عضو نهاد ریاست جمهوری دولت دهم 
که این روزها از منتقدان رئیس جمهور پیشین است، تاکید 

دارد»سکوت احمدی نژاد ناجوانمردانه است.«
گوید؛»دوستان  می  خبرآنلاین  خبرگزاری  به  او 
احمدی نژاد هم در برابر سکوت احمدی نژاد جوابی ندارند 
که بدهند چراکه این اقدام احمدی نژاد بالاتر از سنگدلی 

است.«
در ادامه گفتگوی خبرگزاری خبرآنلاین با عباس امیری فر، 

عضو نهاد ریاست جمهوری دولت دهم را می خوانید:
*آقای امیری فر! سکوت احمدی نژاد در مورد حادثه 
کرمان سوال برانگیز شده است، ارزیابی شما از این 

سکوت چیست؟
احمدی نژاد در حالت اولیه خود قرار ندارد برای مثال او 
می گوید سکوت کرده اگر سکوت کرده چرا در مورد فوت 
هنرپیشه هندی که روز شنبه فوت کرده، توئیت زده است؟ 
البته  باشد.  نداشته  تعادل  لذا فکر می کنم احمدی نژاد 
رسانه  که  بهار  دولت  اما  کرده  سکوت  احمدی نژاد  خود 
احمدی نژاد محسوب می شود، فعال است و مرتب اظهار 
نظر می کند اما بنده فکر می کنم احمدی نژاد می خواهد با 
سکوت جلب توجه کند کما اینکه برخی با سکوت جلب 

توجه می کنند.
احمدی نژاد به دنبال کاندیداتوری در 

انتخابات 1۴۰۴ است
تا  می خواهد  که  می رسد  نظر  به  احمدی نژاد  مورد  در 
چند ماه قبل از انتخابات ریاست جمهوری سکوت خود را 
ادامه دهد و مانند دوره قبل با اینکه می داند ردصلاحیت 
می شود، مجدداً می آید، صحبت های می کند و باز دنبال 
کارش می رود. در حالی که اخبار حاکی از آن است که 

رسیدند،  شهادت  به  غزه  مردم  از  نفر  هزار  از ۲۰  بیش 
احمدی نژاد برای شرکت در نشستی پیرامون آب به گواتمالا 
می رود و هیچ حرفی از مردم مظلوم غزه نمی زند و یا در مورد 
شهدای کرمان نیز وضعیت به همین ترتیب است، هیچ 
انسان متعهدی به خودش اجازه نمی دهد که برابر این 

جنایت عظیم سکوت کند.
اظهار  ما  خارجی  دشمنان  حتی  کرمان  حادثه  درباره 
تأسف کردند. لذا این کمال ناجوانمردانه بودن است و باید 
در مورد احمدی نژاد شک کرد که چه آدمی است در مورد 
مسئله به این مهمی که در خانواده خودمان اتفاق افتاده 
توجیه  قابل  احمدی نژاد  اقدام  این  است.  کرده  سکوت 
نیست و از طرفی همین موارد نشان دهنده این نکته است 

که احمدی نژاد حال و هوای گذشته را ندارد.
احمدی نژاد کسی را ندارد که بخواهد برای 

انتخابات مجلس لیست بدهد
*برخی بر این باور هستند که احمدی نژاد مشغول 
بستن لیست برای مجلس آینده است و به همین دلیل 
سکوت کرده است، این گمانه تا چه اندازه به واقعیت 

نزدیک است؟
بعید است احمدی نژاد برای انتخابات مجلس دوازدهم 
لیست بدهد چراکه کسی را ندارد کما اینکه همان یک 
نفر یعنی احمد علیرضا بیگی که خیلی هم دنبالش بود، 

نیروهایی  از  البته علیرضا بیگی یکی  ردصلاحیت شد. 
است که احتمالًا در ریاست جمهوری به همراه احمدی نژاد 
دارم  اطلاع  بنده  که  جایی  تا  مجموع  در  بود.  خواهد 
احمدی نژاد یاری ندارد که بخواهد لیست بدهد لذا یا باید 
از یاران قالیباف دفاع کند یا از اصلاح طلبان یا پایداری  ها که 

حامی او هستند، حمایت کند.
احمدی نژاد باعث سقوط علیرضا بیگی و 

ردصلاحیت او شد
آن  طریق  از  که  ندارد  را  کسی  احمدی نژاد  نتیجه  در 
بخواهد وارد صحنه شود، او فقط برای ریاست جمهوری 
برنامه دارد و یکسال قبل از موعد انتخابات ریاست جمهوری 
احمدی نژاد شروع به اظهار نظر می کند و علیرضابیگی 
احمدی نژاد  می برد.  خودش  همراه  به  قطعاً  هم  را 
علیرضابیگی را هم به سقوط کشاند، علیرضا بیگی آدم 
بدی نبود اما احمدی نژاد به نحوی او را تربیت کرده که بدتر 
از مشایی و بقایی است، علیرضابیگی سوابق خوبی داشت 
اما نمی دانم چه اتفاقی افتاد که محو احمدی نژاد شد و در 

نهایت سرنوشت او به اینجا رسید که ردصلاحیت شد.
علیرضابیگی  شد  باعث  احمدی نژاد  *یعنی 

ردصلاحیت شود؟
بله، یکی از دلایل ردصلاحیت احمد علیرضابیگی رابطه 

با احمدی نژاد، بقایی، مشایی و جریان انحرافی بود.

و  اتفاقات  به  نسبت  احمدی نژاد  بی تفاوتی  *این 
حوادث، در دوران حضورش در ریاست جمهوری نیز 

نمونه ای داشت یا ....
ریاست جمهوری اش  دوران  در  احمدی نژاد  خیر، 

بی تفاوت  نبود و اظهار نظر می کرد.
احمدی نژاد اگر توبه هم کند سکوتش برابر 

حادثه کرمان قابل توجیه نیست
احمدی نژاد  سکوت  برابر  در  هم  احمدی نژاد  دوستان 
احمدی نژاد  اقدام  این  چراکه  بدهند  که  ندارند  جوابی 
بالاتر از سنگدلی است. روز گذشته بنده متوجه شدم که 
احمدی نژاد برای فوت هنر پیشه هندی که ناشناس است، 
توئیت زده است اما برابر حادثه کرمان سکوت کرد، این 

رفتار نشان می دهد که انسان ها در معرض قرار دارند.
از طرف دیگر احمدی نژاد با این برخورد نسبت به حادثه 
کرمان امتحان بدی داد و اگر فردا توبه کند و صحبت هم 
کند، قابل توجیه نیست یعنی هیچ کس نمی تواند از این 

حرکت ناجوانمردانه دفاع کند.
بعد از حمله اسرائیل به غزه احمدی نژاد به 

کشور دوستِ اسرائیل سفر کرد
با  همزمان  که  کردید  اشاره  نکته  این  به  *شما 
درگیری های اسرائیل و غزه احمدی نژاد برای شرکت 
در کنفرانسی به گواتمالا سفر کرد، او در زمان ریاست 
جمهوری هم به کشورهای آفریقایی و آمریکای لاتین 
سفر می کرد، برخی این شائبه را مطرح کرده اند که 

شاید او در این کشورها سرمایه گذاری کرده است؟
از احمدی نژاد هیچ چیز بعید نیست، بنده مدت زیادی 
با او کار کردم و روحیاتش را می دانم، از این فرد هر کاری 
برمی آید و بعید نیست و نباید تعجب کرد مانند برخی که 
در داخل اسرائیل را تبرئه می  کنند، او هم به نفع اسرائیل 

موضع گیری کند.
یعنی احمدی نزاد می خواهد به هر نحوی دیده شود و 
مورد توجه قرار بگیرد. برای نمونه در همین شرایط جنگ 
غزه احمدی نژاد به کشوری سفر کرده که ارتباط نزدیکی با 
اسرائیل دارد و از مردم مسلمان غزه صحبتی نکند. لذا اگر 
در آینده بشنویم که احمدی نژاد در گواتمالا سرمایه گذاری 
کرده، نباید تعجب کنیم چراکه حتماً اتفاقی در حال وقوع 
است که احمدی نژاد اصرار داشت به گواتمالا برود و رفتن 
او پر سر و صدا بود به این ترتیب که ابتدا اجازه ندادند برود 
و بعد از او تعهد گرفتند و در نهایت مجبور شد برای رفتن به 

گواتمالا تعهد بدهد.

امیری فر عضو نهاد ریاست جمهوری دولت دهم: 

سکوت احمدی نژاد درباره حمله تروریستی کرمان، ناجوانمردانه است
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الکافي : ج٢ ص٥٩٢ ح٣١

 بکن باوئر اسطوره فوتبال آلمان درگذشت
فرانتس بکن باوئر اسطوره فوتبال آلمان و جهان در ۷۸ سالگی درگذشت.به گزارش طرفداری به نقل از رسانه های 
رسمی کشور آلمان، فرانتس بکن باوئر اسطوره فوتبال آلمان و جهان که پیش از این از بیماری های مختلفی رنج 
می برد، در ۷۸ سالگی دار فانی را وداع گفت. قیصر فوتبال آلمان به اعتقاد بسیار از کارشناسان دنیای فوتبال، برترین 
بازیکن تاریخ فوتبال آلمان بود و او در چند ماه گذشته و به خصوص از ماه آوریل، شرایط بدی را از نظر جسمانی پشت 
سر می گذاشت. قیصر فوتبال آلمان یکی از اسطوره های فوتبال جهان بود و او هم به عنوان بازیکن و کاپیتان و هم 

سرمربی به قهرمانی جام جهانی فوتبال دست یافته بود. 

کاهش بیش از۶۰ درصدی بارش زمستانه
میانگین بارش کشور طی یک هفته منتهی به ۱۶ دی ماه، ۲.۲ میلیمتر بود که نسبت به میانگین بارش ۷.۷ 
میلیمتری بلند مدت ۷۱.۶ درصد کاهش یافته است.از ابتدای فصل جاری نیز به طور میانگین بارش ۵.۴ میلیمتر 
بارش به ثبت رسیده است که در مقایسه با میانگین ۱۴.۲ میلیمتری بلند مدت، ۶۲ درصد کاهش را نشان می دهد.

از ابتدای سال جاری میانگین بارش کشور ۳۸.۸ میلیمتر بوده است. میانگین بارش در بلند مدت ۷۳.۲ میلیمتر 
ثبت شده بنابراین طی این بازه زمانی ۴۷ درصد کاهش یافته است.

سرانه مصرف برنج هر ایرانی چقدر است؟
طبق گزارش مرکز آمار ایران و انستیتو تغذیه، هر ایرانی به طور متوسط سالانه ۳۵ کیلوگرم برنج مصرف می کند و با 
توجه به جمعیت ایران، به سه میلیون تن برنج سفید برای مصرف سالیانه نیاز است.  »سهراب سهرابی« مجری طرح 
گندم وزارت جهاد کشاورزی، برنج را دومین غذای اصلی مردم ایران اعلام کرد و گفت: سال گذشته چهار میلیون و 
۲۰۰ هزار تن شلتوک و ۲ میلیون و ۵۲۰ تن برنج سفید تولید شده است؛ بر این اساس، نیاز وارداتی به این محصول 

سالیانه نزدیک  به ۷۰۰ هزار تن می رسد.

  ایرانی ها ۵ برابر کشورهای خاورمیانه لوازم آرایشی می خرند
رئیس انجمن واردکنندگان فرآورده های بهداشتی آرایشی و عطریات ایران گفت :تحقیقات انجمن نشان می دهد 
ایرانی ها پنج برابر کشورهای خاورمیانه محصولات آرایشی و بهداشتی می خرند که البته این آمار از نظر توسعه یافتگی 
اتفاق خوبی است. چراکه خرید لوازم مراقبت از پوست، هزینه های درمانی را کاهش می دهد. وی با بیان اینکه 
قاچاق پس از ممنوعیت واردات، از ۱.۶ میلیارد دلار به ۲.۱ میلیارد دلار رسیده، تصریح کرد: بازار لوازم آرایش ایران 

در سال ۲۰۲۲ میلادی، از ۷ میلیارد دلار عبور کرد و ارزش این بازار سالانه حدود ۳.۷۲ درصد رشد دارد.

جزئیاتی جدید از پرونده هواپیمای اوکراینی
محمود علیزاده طباطبایی، وکیل جمعی از خانواده های پرواز ۷۵۲ موسوم به هواپیمای اوکراینی با بیان اینکه 
پرونده الان در دیوان است و منتظریم که دیوان تصمیم بگیرد، در مورد سرنوشت متهم ردیف اول این پرونده گفت: 
ایشان به ۵ سال حبس محکوم شد که بیش از نصف آن را تحمل کرد و آزاد شد. چون حکم هنوز قطعی نشده و 
ایشان با قرار بازداشت در زندان بود الان آزاد است. هیچ کدام از متهمان نیز چون حکم شان قطعی نشده بازداشت 

نیستند و منتظریم تصمیم نهایی در این خصوص اتخاذ شود.

کشف گروه خونی طلایی در سیستان و بلوچستان
 O Rh Null مدیر کل انتقال خون سیستان و بلوچستان:گروه خونی یک جوان که برای اولین بار خون اهدا کرده
تشخیص داده شد. فراوانی این گروه خونی یک در ۶ میلیون است.این گروه خونی فاقد هر یک از آنتی ژن هایی است که 
ممکن است مقاومت سیستم ایمنی را تحریک کند. یعنی این گروه خونی ظرفیت بالقوه زیادی برای انتقال خون دارد.

تولد ۲9هزار چند قلو در کشور
سازمان ثبت احوال: ولادت ۲۹ هزار و ۷۲۸ چندقلو از ابتدای امسال تا پایان آذر در کشور به ثبت رسیده است که 
استان های تهران، خراسان رضوی و خوزستان بیشترین تعداد چند قلوزایی را به خود اختصاص داده اند.حدود ۷.۳ 

درصد ولادت های ثبت شده در ۹ ماهه سال ۱۴۰۲ مربوطه به چند قلوزایی بوده است.

بزرگداشت سالگرد رحلت آیت الله هاشمی رفسنجانی در قم
مراسم بزرگداشت هفتمین سالگرد رحلت آیت الله هاشمی رفسنجانی، پنجشنبه شب  در قم با سخنرانی اسحاق 
جهانگیری و حجت الاسلام و المسلمین سید جواد ورعی برگزار می شود.این مراسم از ساعت ۱۸ و ۳۰ دقیقه روز 

پنجشنبه در موسسه اسرا آغاز می شود.

ذوالنوری در بیمارستان بستری شد
حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری نایب رئیس مجلس در بیمارستان بستری شد.ذوالنوری نایب رییس مجلس و 
نماینده قم روز دوشنبه  به دلیل خونریزی معده در بیمارستان بستری شد.عمومی ذوالنوری مساعد است و پس از 

تکمیل مراحل درمانی از بیمارستان مرخص می شود.

سیاسی ،  اجتماعی ،فرهنگی ،علمی ، ورزشی و هنری
صاحب امتیاز: حیدر ضیغمی

مدیرمسئول: نیره طاهری نیک
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر:روح اله کرمانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
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آخرین اخبار و رویداد های استان قم را در پایگاه خبری
 به نشانی: https://www.nedayeghom.ir بخوانید

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد:

دستگیری سارق سیم و کابل اداره برق 
رئیس پلیس آگاهی استان از دستگیری سارق سیم و کابل اداره برق و کشف ۶ فقره سرقت در این خصوص خبر داد. 
سرهنگ جعفر عباسعلی پور در تشریح خبر بازداشت سارق سیم و کابل گفت: در پی افزایش وقوع سرقت های سیم 
و کابل و تجهیزات اداره برق در سطح شهر قم که این امر باعث ایجاد خسارات فراوان به اداره برق و عموم مردم شده و به 
تبع آن باعث ایجاد موج نارضایتی عمومی و ایجاد جو ناامنی در بین عموم شهروندان شده بود، موضوع به صورت ویژه 

در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار گرفت.
وی افزود: کارآگاهان در بررسی های فنی و پلیسی پی بردند سارقان ۲ نفر غیربومی بودند و با استفاده از یک دستگاه 
خودروی مسروقه اقدام به سرقت می کردند. سرهنگ عباسعلی پور ادامه داد: با تلاش شبانه روزی کارآگاهان خودروی 

مورد نظر در محور قم تهران شناسایی و در یک عملیات پلیسی هر دو نفر سارق مذکور دستگیر شدند.
رئیس پلیس آگاهی استان قم اضافه کرد: در بازرسی از خودروی موصوف، مقادیر زیادی کابل هوایی اداره برق، آلات 
و ادوات جرم شامل قیچی کابل بر، اره و تعداد ۲ لوله پلاستیکی کشف شد. سرهنگ عباسعلی پور بیان داشت: متهمان 
در بازجویی به عمل آمده در ابتدا منکر هر گونه بزه انتسابی شدند ولی با توجه به وجود مستندات و مدارک موجود 

چاره ای جز بیان حقایق نداشتند و به ۶ فقره سرقت سیم و کابل اداره برق اعتراف کردند.
 وی ابراز داشت: در این رابطه متهمان به همراه پرونده تشکیل شده با صدور قرار قانونی مناسب روانه زندان شدند. 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف ۳ هزار و ۵۰۰ لیتر گازوئیل قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف بیش از ۳ هزار و ۵۰۰ لیتر گازوئیل قاچاق در پی توقیف یک دستگاه کامیون 

بنز باری در محور ساوه-سلفچگان خبر داد. 
امیر مختاری با اعلام این خبر اظهارداشت: مأموران یگان امداد فرماندهی انتظامی شهرستان قم در پی کسب خبری 
مبنی بر تردد یک دستگاه کامیون باری حامل سوخت قاچاق در میدان "۷۲تن" بلافاصله موضوع در دستور کار آن ها 
قرار گرفت. وی افزود: مأموران سپس با هماهنگی مقام قضائی به محل مورد نظر اعزام و با کنترل خودروهای عبوری، 
کامیون موصوف را شناسایی و توقیف کردند. فرمانده انتظامی شهرستان قم ادامه داد: در ادامه به دلیل عدم ارائه 
مدارک لازم از سوی راننده، کامیون موصوف برای بررسی بیشتر به یگان منتقل و در مجموع ۳ هزار و ۵۰۰ لیتر گازوئیل 
قاچاق کشف شد. مختاری اضافه کرد: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل 

مرجع قضائی استان شد.
 

مسئول بازرسی اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان قم :

همه نانوایی های قم مورد بازرسی قرار گرفتند
مسئول بازرسی اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: به کمک بازرسان اداره طی چند هفته اخیر تمامی 

نانوایی های سطح شهر مورد بازرسی قرار گرفت و نانوایی های متخلف شناسایی و موردبررسی قرار گرفتند.
محسن جعفری افزود: تمامی نانوایی های متخلف با امضا تعهد کتبی توانستند به فعالیت خود مشغول شدند و در 

صورت تکرار تخلف نیز به مراجع قانونی مربوطه ارجاع داده می شوند.
وی در خصوص نانوایی واقع در خیابان البرز پردیسان و نانوایی واقع در خیابان سمیه ادامه داد: این دو نانوایی که 
دارای دو کارت خوان در نانوایی بودند نیز من بعد فقط برای فروش نان قندی و کیک یزدی مجاز به استفاده از کارت خوان 
غیردولتی می باشند. جعفری در آخر خاطرنشان کرد: از تمامی شهروندان قمی و مخاطبان سامانه فارس من تقاضا 
می شود در صورت مشاهده هرگونه تخلف در زمینه پخت، توزیع و کیفیت نان با سامانه ۱۲۴ ارتباط برقرار کنند و شکایت 
خود را به ثبت برسانند تا موردبررسی قرار گیرد؛ همچنین می توانند در خصوص بهداشت نانوایی ها شکایات خود را در 

سامانه ۱۹۲ ثبت گردانند.
 

رئیس پلیس فتای قم خبر داد:

افزایش ۳۰ درصدی کلاهبرداری پیامکی و اینترنتی 
رئیس پلیس فتای استان از افزایش ۳۰ درصدی گزارش های مرتبط با کلاهبردای اینترنتی در یک هفته گذشته 

خبر داد.
سرهنگ مهدی فرازپور با شاره به افزایش کلاهبرداری ها به وسیله پیامک و توسط پیام رسان های داخلی گفت 
کلاهبرداری از طریق لینک های آلوده برای دریافت سهام عدالت، سامانه ثنا و مالیات بیشترین مورد مراجعه مردم برای 

شکایت هستند.
وی گفت: سارقان اینترنتی با وارد کردن شماره کارت و رمز علاوه بر خالی کردن حساب های مشتریان به اطلاعات 
تلفن همراه دست یافته و از طریق آن اخاذی می کنند. فرازپور افزود: شهروندان بلافاصله پس از کلاهبرداری بین ۱۵ تا 

۳۰ دقیقه وقت دارند تا حساب خود را مسدود و زمان طلایی را از دست ندهند.
وی گفت: شهروندان در صورت مواجهه با این کلاهبرداری ها علاوه بر مراجعه حضوری به پلیس فتا به آدرس بلوار 
شهید خداکرم کوچه ۳ جنب کلانتری ۱۸ می تواند به صورت ۲۴ ساعته با شماره تماس ۰۹۶۳۸۰ تماس حاصل کنند.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: در 
راستای راهبرد تامین امنیت غذایی، تسهیلات ویژه ای 
در خصوص واگذاری زمین به سرمایه گذاران علاقه مند 
این  در  گوشتی  مرغ  پرورش  صنعت  در  فعالیت  به 

استان اختصاص خواهد یافت. 
داشت:  گفت وگویی  در  رضا  حاجی  رضا  محمد 
راستای  در  دارد  درنظر  قم  کشاورزی  جهاد  سازمان 
سیاست های اجرایی بخش طیور در سال ۱۴۰۲ به 
منظور تامین گوشت مورد نیاز مردم استان، مبادرت 
در  گوشتی  مرغ  پرورش  صنعت  کمی  توسعه  به 
مناطق کم  تراکم نماید. وی افزود: در همین رابطه این 
را در خصوص واگذاری زمین  آمادگی خود  سازمان 
مورد نیاز اجرای طرح از محل اراضی ملی با اولویت 

متقاضیان  می دارد،  اعلام  بزرگ  واحدهای  احداث 
می توانند درخواست های خود در این خصوص را به 
همراه مستندات تامین آب مورد نیاز به این سازمان 
ارائه نمایند. وی ادامه داد: افزایش تعداد واحدهای 
از  گوشتی  مرغ  پرورش  زمینه  در  فعال  مرغداری  
در  سرمایه گذاران  جذب  برای  اولویت ها  مهمترین 
قالب  در  موضوع  این  و  است  قم  کشاورزی  حوزه 
تکمیل زنجیره تولید محصولات کشاورزی استان دیده 
می شود که نقش مهمی در تامین امنیت غذایی مردم 

خواهد داشت. 
جهاد  سازمان  مسئولان  نظر  اعلام  اساس  بر 
کشاورزی قم در راستای تامین امنیت غذایی پایدار 
همچون  راهبردی  محصولات  تولید  سطح  قم،  در 

فعال بخش  با مشارکت  استان  این  در  مرغ  گوشت 
خصوصی افزایش می یابد و در همین رابطه از حضور 
عرصه  این  در  فعالیت  به  علاقه مند  سرمایه گذاران 

حمایت می شود.
 به طور کلی بیش از ۱۴ هزار بهره بردار در زمینه 
هستند،  فعال  قم  در  کشاورزی  محصولات  تولید 
کشاورزی  بخش  تولید  متوسط  میزان  همچنین 
محصولات  زمینهٔ  در  تن  هزار  سال ۸۵۰  در  استان 
زراعی،  باغی،  دامی، شیلات و گلخانه ای است. بیشتر 
تشکیل  روستاییان  را  کشاورزی  بخش  بهره برداران 
به تنهایی حدود ۵۰  به نحوی که کشاورزی  می دهند 
درصد اشتغال روستاییان در بخش های مختلف قم را 

به خود اختصاص داده است.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

اختصاص تسهیلات ویژه  به سرمایه گذاران پرورش مرغ گوشتی 

مدیرکل ارتباطات شهرداری قم خبرداد:

مشارکت و ارائه خدمات شهرداری قم 
به 2۹6۱ مجموعه  فرهنگی 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از مشارکت و ارائه خدمات به 
یادواره های شهدا، گروه های جهادی و تبلیغی، مساجد، هیئات مذهبی، مراکز 
پژوهشی و علمی، رسانه ها، مجموعه های هنری و ورزشی، مراکز خیریه و ایستگاه 

صلواتی خبر داد.
کلانترزاده  مهدی  شهرداری،  عمومی  روابط  از  نقل  به  قم  ندای  گزارش  به 
فضاسازی در مناسبت های مختلف را یکی از رسالت های شهرداری قم دانست 
و اظهار داشت: به مناسبت ایام ۹ تا ۱۹ دی ماه و گرامیداشت شهدای کرمان و 
در راستای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت و گرامیداشت روز مادر و روز زن، شاهد 

فضاسازی شهری در سطح شهر توسط شهرداری قم در این ایام بودیم.
وی اقدامات متنوع شهرداری قم در مناسبت های مختلف را مورد توجه قرار داد 
و تصریح کرد: یکی از اقدامات شهرداری قم به منظور ترویج مکتب حاج قاسم 
اجرای دیوارنگاره به مساحت ۳۰۰ مترمربع در تقاطع بلوار جمهوری و شهیدان 

محمود نژاد است که به مناسبت سالگرد حاج قاسم سلیمانی رونمایی شد.
تبیین  اینکه جهاد  بابیان  قم  بین الملل شهرداری  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
محوریت اصلی نشست های نخبگان با شهردار قم است، اضافه کرد: شهرداری 
قم عهده دار ۳۷۲ مأموریت است و اقداماتی در حوزه های مختلف فرهنگی، 
حمل ونقل، فضای سبز، خدمات شهری، امور فنی و عمرانی و... انجام شده است.
وی از مشارکت هیئت های مذهبی با شهرداری قم در نام گذاری کوچه ها مزین 
به اسم شهدا خبر داد و تصریح کرد: در راستای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت، 
در  شهید  خانواده های  از  اطلاع  صورت  در  می توانند  مذهبی  هیئت های 
کوچه های اطراف که به نام شهدای دیگر مزین نشده، از طریق تشویق خانواده 
شهدا به تماس با سامانه مردمی ۱۳۷ و یا ارسال درخواستی به شهردار قم توسط 
مسئول هیئت ها اطلاع دهند تا در کوتاه ترین زمان مشخصات شهید طراحی و 

تابلو رونمایی شود.
کلانترزاده با تأکید بر تخصیص بودجه در راستای حمایت از مساجد و حمایت از 
کانون های فرهنگی، گفت: شهرداری قم به منظور حمایت از مساجد و کانون های 
فرهنگی تاکنون در ۶۳۱ یادواره شهید مشارکت داشته و به ۴۵۹ گروه جهادی و 
فرهنگی، ۳۲۰ مسجد، ۴۸۱ کانون فرهنگیان، ۶۰۷ هیئت مذهبی، ۴ مجموعه 
مؤثر در فعالیت های بین الملل، ۱۳۲ مورد مرکز پژوهشی و علمی، ۱۳ مجموعه 
رسانه ای، ۲۳ مجموعه حوزوی، ۱۷ مجموعه نمایشگاهی، ۹ مجموعه نخبگانی، 
صلواتی  ایستگاه  و۲۰۴  خیریه  مجموعه  ورزشی، ۴۳  و  هنری  مجموعه   ۱۸
خدماتی ارائه کرده است. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از 
مسئولان و نمایندگان هیئت های مذهبی خواست تا با شرکت در تور پیشرفت از 

پروژه های فنی و عمرانی در شهر بازدید کنند.

سرپرست سازمان فرهنگی شهرداری قم:

ارائه خدمات فرهنگی به سامانه قمیار 
اضافه می شود

سرپرست سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری قم گفت: در بستر 
سامانه قمیار فعلًا محل های ارائه خدمات فرهنگی به شهروندان معرفی شده که 
قرار است به زودی ثبت نام از متقاضیان دریافت خدمات هم در بستر قمیار فراهم 

شود.
از  بازدید  حاشیه  در  نژاد  طباطبایی  احمد  سید  حجت الاسلام والمسلمین 
نمایشگاه الکامپ در قم در خصوص نقش فن آوری اطلاعات و ارتباطات در زندگی 
روزمره اظهار داشت: در مقطعی از زمان هستیم که عرصه فن آوری اطلاعات و 

ارتباطات  جزء نیازهای ضروری هر جامعه مترقی است.
 وی ادامه داد: ازآنجایی که  هوشمندسازی دارای ظرفیت بسیار بالایی برای 
ارتقای سطح رفاه بشریت است؛ لذا باید همه تلاش کنیم تا به عنوان پیش گام در 
این حوزه عمل کنیم. سرپرست سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری قم 
افزود: سیاست کاری در سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری این است 
که در حوزه کاری مان از ظرفیت های فن آوری اطلاعات و ارتباطات در راستای 
خدمت بهتر به شهروندان و پیشبرد رسالت ذاتی حوزه کاری مان نهایت استفاده 
را ببریم. وی با اشاره به استفاده از بستر سامانه قمیار در راستای خدمت رسانی 
بهتر در حوزه کاری شهرداری تصریح کرد : نتیجه استفاده از سیستم های فناورانه 
افزایش سرمایه  و  مردم  آسایش  و  به خدمات شهری  مردم  سهولت دسترسی 
اجتماعی است. طباطبایی نژاد خاطرنشان کرد: در بستر سامانه قمیار فعلًا در 
حوزه کاری سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری، محل های ارائه خدمات 
فرهنگی به شهروندان معرفی شده که قرار است به زودی ثبت نام از متقاضیان 

دریافت خدمات هم در بستر قمیار فراهم شود.
وی اضافه کرد: درصدد هستیم برای آموزش های فرهنگی در فضای مجازی 
گام های جدی برداریم و باتوجه به تجربه هایی که در ایام کرونا داشتیم از این 

پتانسیل بهره مناسبی را برای کارآموزش و فرهنگی ببریم.
 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خبرداد:

پیشرفت ۸۰ درصدی پروژه مسیر 
دسترسی تقاطع آیت الله حکیم 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از پیشرفت فیزیکی بیش از ۸۰ 
درصدی مسیرهای دسترسی تقاطع بلوار آیت الله حکیم و بلوار پیامبر اعظم )ص( 

خبر داد.
مسعود بخشی در گفت وگویی با اشاره به اجرای پروژه تقاطع غیرهمسطح بلوار 
آیت الله حکیم با بلوار پیامبر اعظم )ص( اظهار کرد: قرارداد مسیر دسترسی و 
دوربرگردان قسمت شمالی تقاطع فردوسی و پیامبر اعظم )ص( با بیش از ۸۰ 

درصد پیشرفت فیزیکی در حال انجام است.
وی با بیان اینکه مسیر دوربرگردان طی ماه های اخیر تحویل داده شد و ۸۰ 
درصد دیواره سازی رمپ ها شکل گرفته و قرنیزها در حال ساخت است، افزود: 
بخشی از زیرسازی ها نیز تکمیل شده است که امیدواریم تا پایان سال تحویل داده 
شود. مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با اشاره به محدودیت های 
اجرا و طراحی این پروژه گفت: بلوار پیامبر اعظم )ص( پیاده راه و محور آئینی است 
و نباید مسیر مستقیم پیاده در این بلوار منقطع شود و به همین خاطر ناگزیر بودیم 
که راست گردهای این تقاطع را در سطح منفی یک اجرا کنیم که این موضوع 

موجب شد این پروژه بار عمرانی سنگینی داشته باشد.
وی با اشاره به اینکه بیشترین علت تأخیر پروژه های عمرانی مسئله تملک است، 
گفت: بزرگ ترین مشکل در بخش اجرایی پروژه ها مسئله معارضات است که در 
داخل شهر بیشتر است. مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با اشاره 
به ظرفیت ارزشمند سازمان در حوزه منابع انسانی گفت: مهندسان فنی سازمان 
بسیار مسلط و باتجربه هستند و در کنار این موضوع اعتمادی که در شهرداری 

نسبت به سازمان ایجاد شده، یک سرمایه باارزش است.
 

مدیر مرکز کنترل ترافیک شهرداری قم خبرداد:

آغاز اعمال قانون سرعت میانگین 
در بلوارهای غدیر و بروجردی 

مدیر مرکز کنترل ترافیک شهرداری قم از آغاز اعمال قانون سرعت میانگین در 
بلوارهای غدیر و آیت الله بروجردی از ۲۰ دی ماه خبر داد.

وحید محسنی در گفت وگویی یکی از اقدامات مهم در راستای افزایش ایمنی 
معابر پرتردد و پرحادثه در قم را راه اندازی سامانه های ثبت تخلفات دانست و اظهار 
داشت: بلوار غدیر یکی از پرحادثه ترین محور شهری بود که در نیمه دوم امسال ۵ 

سامانه ثبت تخلفات در این محور راه اندازی شده است.
وی با بیان اینکه یک سامانه دیگر نیز در این محور تا پایان سال نصب می شود، 
ابراز کرد: با نصب این سامانه ها و ارسال پیامک لحظه ای، شاهد حداقل ۵۰ درصد 

کاهش تصادفات و تخلفات در محور هستیم.

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم سرمایه گذاری در انرژی های تجدیدپذیر 
را مورد توجه قرار داد و گفت: هم اینک روند احداث ۲ نیروگاه برق خورشیدی با 

ظرفیت تولید سالانه ۲۶۵ مگاوات انرژی تجدیدپذیر در استان آغاز شده است. 
یوسف صادقی در گفت وگویی اضافه کرد: در همین خصوص احداث نیروگاه 
خورشیدی ۲۲۵ مگاواتی در محدوده دریاچه حوض سلطان آغاز شده که یکی از 

طرح های شاخص در احداث نیروگاه های تجدیدپذیر است.
وی خاطرنشان کرد: همچنین یک نیروگاه خورشیدی با ظرفیت تولید سالانه 

۴۰ مگاوات برق نیز در محدوده جاده قم - گرمسار نیز در دست احداث است.
نیروگاه های  بزرگ ترین  اظهار کرد: درحال حاضر  برق قم  مدیرعامل شرکت 
خورشیدی قم ظرفیت تولید ۱۰ مگاوات برق دارد که این نیروگاه های جدید 

می تواند تحول چشمگیری در سرمایه گذاری در بخش انرژی های تجدیدپذیر در 
استان را رقم بزنند. صادقی خاطرنشان کرد: قم به دلیل داشتن روزهای آفتابی 
زیاد در طول سال، ظرفیت بسیار مطلوبی در توسعه و سرمایه گذاری در انرژی های 
تجدیدپذیر دارد. وی بیان داشت: سال گذشته ۳۲۰ کیلووات بر ساعت انرژی 
به  این استان  از ورود  به فروش رفته که نشان  خورشیدی و تجدیدپذیر در قم 
سرمایه گذاری در بخش نیروگاه های خورشیدی است. مدیرعامل شرکت توزیع 
نیروی برق قم با بیان اینکه طرح ملی توسعه انرژی های تجدیدپذیر با مشارکت 
بسیج سازندگی، بانک ملی و شرکت توسعه انرژی های تجدیدپذیر در حال انجام 
است، گفت: مدارس و سایر نهادهای دولتی بستر آماده ای برای سرمایه گذاری و 

کسب درآمدهای پایدار برای عموم مردم و خیرین به وجود آورده است.

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم خبرداد:
سرمایه گذاری برای تولید 26۵ مگاوات برق خورشیدی 

مدیرکل امور اقتصادی استان قم خبرداد:

افزایش هشت درصدی درآمدهای عمومی استان قم 

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان قم گفت: 
درآمدهای عمومی این استان در ۹ ماه سپری شده 
از سال جاری، نسبت به مدت مشابه سال قبل با رشد 

هشت درصدی همراه بوده است. 
مهدی فراهانی در گفت وگویی اظهار داشت: در 
همین رابطه از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه مبلغ 
۳۴ هزار و ۹۳۹ میلیارد ریال درآمدهای عمومی در 
استان قم وصول شده است که نسبت به مدت مشابه 
سال ۱۴۰۱، از رشد هشت درصدی برخوردار است.

وی اعلام کرد: همچنین با وصول مبلغ یاد شده، 
عملکرد درآمدهای عمومی استان شامل درآمدهای 
مالیاتی مستقیم و غیر مستقیم و سایر درآمدها، طی 
مدت مورد نظر نسبت به ۹ دوازدهم قانون بودجه 

سال ۱۴۰۲معادل ۱۰۵ درصد تحقق یافت.
رشد  برای  شده  انجام  اقدام های  به  اشاره  با  وی 
درآمدهای عمومی استان افزود: بخش قابل توجهی 
از افزایش رشد درآمد استان، حاصل رصد فراریان 
مالیاتی و کشف منابع مالیاتی جدید در استان است.

گفتنی است در موضوع توسعه اقتصادی استان 
استان،   عمومی  درآمدهای  افزایش  بر  علاوه  قم 
سرمایه گذاری در قم نیز با ارائه بسته های تشویقی 
از  اقتصادی  فعالان  توجه  مورد  شده   گرفته  درنظر 
کشورهای  خصوص  به  جهان  مختلف  کشورهای 
همسایه و مسلمان قرار گرفته است. در همین رابطه 
امور  کل  اداره  توسط  شده  انجام  پیگیری های  با 
اقتصادی و دارایی قم، مرکز خدمات سرمایه گذاری 
راه اندازی  حال  در  مستقل  صورت  به  نیز  استان 
است تا سرمایه گذاران با سهولت بیشتری بتوانند 
فرآیندهای اداری را انجام و از راهنمایی های لازم برای 
شناخت هرچه بهتر حوزه های مختلف سرمایه گذاری 

در استان برخوردار شوند.
زیرساختی  امکانات  از  قم  صنعتی  شهرک های 
حوزه های  در  تولیدی  فعالیت های  برای  مناسبی 
مختلف برخوردار است و سرمایه گذاران با استفاده 
از این ظرفیت و نیز نزدیک بودن این شهرک ها به 
پایتخت و عمده بازارهای مصرف کشور می توانند 
فعالیت اقتصادی سودآوری را در این استان ایجاد 

کنند.

عکاس :  امید رجبی پور

طبیعت زمستانی اشکورات گیلان

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: مراکز درمانی قم دست کم با کمبود ۶۵۰ 
تخت درمانی روبه رو است که زائرپذیر بودن این استان ضرورت توسعه ظرفیت های 

درمانی را دوچندان کرده است.
سوختگی،  عفونی،  های  بیماری  تخت های  افزایش  افزود:  مصری   مهدی 

اعصاب و روان و مسمومیت ها جزء نیازهای اساسی استان قم است.
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم اظهار داشت: هم اینک یک هزار و ۴۸۰ تخت 

درمانی دولتی به همراه ۵۰۰ تخت جایگزین در قم فعال است.
ناوگان اورژانس فرسوده است

وی در ادامه با تاکید بر فرسودگی ناوگان آمبولانس دانشگاه علوم پزشکی قم، 
گفت: ۱۸ سال از عمر این ناوگان می گذرد و از نظر سوخت و امکانات لازم با نواقص 
جدی روبه رو هستند. مصری یادآور شد: با برنامه وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی در واردات ناوگان جدید و بهسازی آمبولانس های فرسوده انتظار می رود 
در آینده این معضل در قم مدیریت شود. وی اضافه کرد: باتوجه به بافت فرسوده 
برخی از مناطق شهری و دشواری در تردد آمبولانس ها، توسعه موتورآمبولانس ها 

نیز در دستور کار علوم پزشکی قم قرار گرفته است.

دستگاه  هفت  اینک  هم  داشت:  اظهار  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس 
موتورآمبولانس به همراه یک دستگاه اتوبوس آمبولانس در قم فعال است که باید 
تعداد این ناوگان افزایش یابد تا نیاز استان به خصوص در اجرای برنامه های ملی و 
مذهبی را جوابگو باشد. مصری همچنین با اشاره به آماده سازی ۱۷ پد بالگردی 
در قم، تصریح کرد: علاوه بر وجود یک بالگرد کنونی اورژانس، مقدمات خرید و 

استفاده یک بالگرد جدید پشتیبانی نیز در دستور کار قرار دارد.
احداث 120 تخت تشخیص و درمان سرطان 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: بیماری یابی سرطان یکی از 
طرح های شاخص درمانی در قم است که فرایند آن از ۱۸ ماه قبل آغاز شده و هم 

اینک به الگویی در سطح کشور تبدیل شده است.
مصری گفت: در قالب تبدیل قم به قطب درمان سرطان ساخت ۱۲۰ تخت 
بستری و سرپایی در قم آغاز شده که تا حدود ۱۸ ماه آینده به بهره برداری خواهد 
رسید. رییس دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: سرطان سینه و معده در 
بین زنان و سرطان ریه و پروستات در بین مردان بیشترین فراوانی این بیماری را در 

استان قم به خود اختصاص داده است.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم :

مراکز درمانی قم با کمبود 6۵۰ تخت روبه روهستند 

سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
در  باید  خود  پرداختی های  در  بانک ها  اینکه  بیان  با  قم 
راستای سیاست های دولت حرکت کنند، گفت: اشتغال، 
رونق تولید، طرح نهضت ملی مسکن، ودیعه مسکن، ازدواج 
و... مواردی هستند که در سیاست های دولت جانمایی 

شده و بانک ها مکلف به اجرای این سیاست ها هستند.
شورای  جلسه  یازدهمین  در  غلامیان  علی اکبر  سید 

هماهنگی بانک های استان قم روزدوشنبه با حضور روسا 
و نمایندگان بانک های دولتی و برخی بانک های خصوصی 
استان برگزار شد،  اظهار کرد: باتوجه به تأکید استاندار قم 
در جلسات شورای تأمین مسکن انتظار داریم بانک های 
خصوصی و دولتی استان در بحث تسهیلات خودمالکی ها 
اقدامات بیشتری انجام دهند. وی ادامه داد: بانک ها مردم 
را در پرداخت تسهیلات در بروکراسی اداری سردرگم نکنند، 

تا حد امکان با مردم کنار آمده و یاری شان کنید، کسانی 
هستند که مشکلات معیشتی شان با ۵۰ میلیون یا نهایتاً 
۱۰۰ میلیون تومان حل می شود. معاون هماهنگی امور 
اقتصادی استانداری قم گفت: امروز توفیق خدمت گزاری 
به مردم نصیب ما شده است و باید از این موضوع آگاه باشیم 
که اگر بتوانیم یک گره از کار مردم باز کنیم خداوند چند برابر 

بیشتر به ما برکت خواهد داد.

سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

بانک ها در پرداخت تسهیلات با مردم همراهی کنند


